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Uvodnik

Danijel Devetak

“Kaj naj storim?”
  pričakovanju Božiča mnogi letos

poudarjajo, da je bil tudi Jezus migrant.
In razpravljajo, ali je bil izseljenec ali

begunec, s papirji in žigi ali brez njih, reven
ali bogat ali pa samo nekdo, ki se je pred
dva tisoč leti rodil med potovanjem, daleč
od doma.
Gotovo je bil na poti, saj je zagledal luč
sveta v Betlehemu, kamor sta se šla Jožef in
Marija popisat. Bil je tudi begunec, saj so
morali pred Herodom bežati v Egipt. V
njihovih sledovih lahko najdemo strah in
nemir, pa tudi korake milijonov oseb, ki so
bile in so še danes prisiljene zapustiti dom
in svojce ter gredo v neznano v upanju na
lepšo prihodnost.
Morda pa za Jezusa ni bistveno, ali je bil
priseljenec in reven ali ne. Pomembnejše je,
da je z njegovim rojstvom Bog postal
človek, da se je Bog “preselil” iz božje
narave v človeško ter ohranil eno in drugo;
da je svojo vsemogočnost uresničil tako, da
je iz ljubezni do nas šel na križ in nam
odprl vrata večnosti. Čudovito je, da je Bog
za svoje rojstvo izbral jasli oz. revno štalico
oz. votlino, ne pa hotela s petimi
zvezdicami; da so ga prvi obiskali ne
vladarji in bogataši, temveč pastirji, ljudje,
ki niso uživali posebnega spoštovanja. To
daje upanje prav vsem ljudem, tudi tistim,
ki v vseh krajih in časih ne najdejo
prenočišča.
“V zakotnem kotičku Galileje je Bog v srcu
ženske, neznane svetu, prižgal iskrico sreče
za ves svet”, je dejal papež Frančišek pred
nekaj dnevi. Isto oznanilo je danes
namenjeno Cerkvi, ki je klicana, da sprejme
evangelij, da bi ta postal meso, konkretno
življenje, ko nam veli: “Veseli se, mala
krščanska skupnost, uboga in ponižna, toda
lepa v mojih očeh, ker goreče želiš moje
kraljestvo, si lačna in žejna pravice,
potrpežljivo tkeš mir, ne slediš
mogočnežem, temveč zvesto ostajaš na
strani revnih. In tako se ne bojiš ničesar,
tvoje srce je veselo”. V adventnem času je ta
“mala skupnost”, žejna pravice, klicana k
spreobrnjenju; in prvi korak je vprašanje:
“Kaj naj storim?” Jezus sam ni prišel rešit
družbenih krivic, ki so po dva tisoč letih nič
manj hude, čeprav se je vedno postavljal
proti njim. Prišel je kot Bog-dojenček, ki
nas prebuja iz otopelosti in brezbrižnosti,
odpira naša ušesa in oči, vabi, da bi
poskusili jemati nase bremena drugih.
Njegova nežnost naj v nas prebudi
občutljivost, da bi Ga znali prepoznati v
vseh ljudeh, tudi v tistih, ki v naših mestih
ne najdejo prenočišča. “Kaj naj storimo?”
Izselimo se iz svojega jaza, poglejmo okrog
sebe in pojdimo - “z odgovornostjo in
sočutjem”, pravi papež - naproti tem, ki so
Jezusu najljubši: lačni, žejni, tujci, nagi,
bolni. Jezus prihaja, da bi razsvetlil tudi
naše najtemnejše kotičke. Tudi tam, kjer
nam je kaj šlo narobe, kjer nas boli, lahko
zasije luč, če jo le sprejmemo. Ta luč naj
ožarja naše vsakdanje življenje, kakršno koli
že je, naše strahove, osamljenost in žalost.
Pokloni naj nam novo srce, nov pogled.
Bog-z-nami naj nam pomaga uvideti, da
smo ustvarjeni, da živimo, rojeni za
večnost; gotovo ne za to, da umremo.
Rojstni dan Boga nam sporoča, da je rojstvo
največji dar, da je življenje največji dar.
Kaj naj storimo? Sprejmimo ta dar!
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V esel in 
blagoslovljen 

Božič! 

Naj vam božična noč s 
prihodom Božjega Deteta 
prinese miru in tihe notranje
sreče. Blagoslovljene božične
praznike in uspešno leto 2019
vam želimo vsi iz uredništva
in uprave Novega glasa.
Prva številka v novem letu bo
izšla v četrtek, 10. januarja.
Uredništvo bo zaprto do
vključno 2. januarja 2019.

SLOVENSKA SKUPNOST
ZBIRNA STRANKA SLOVENCEV V ITALIJI

SLOVENSKA SKUPNOST
zbirna stranka Slovencev v Italiji

vošči rojakinjam in rojakom 
blagoslovljene božične 
praznike in sreče 
ter zadoščenja polno
novo leto 2019

  rof. Tatjana
Rojc je edina
slovenska

predstavnica v rim-
skem senatu, dejan-
sko naša najbolj
vidna in vplivna
politična osebnost,
izvoljena v vrstah
Demokratske stran-
ke. S svojim delom
je dokazala, da si
prizadeva za skup-
no dobro vseh nas,
ne samo slovenske narodne manjšine, zato smo jo
ob koncu leta povabili na pogovor.

Kot izobraženka, ki se je vse življenje posvečala
in se še književnosti in širše kulturi, ste se znašli
v političnih kolesjih, in to na najvišji ravni v
državi. Kako bi ocenili Vaše dosedanje delo? In
tudi to nam povejte, kako ste se znašli v tej vlogi?

Najprej naj se vam, dragi gospod urednik, zahvalim
za vso pozornost, ki jo namenjate mojemu delu. Za
nami vsemi je zahtevno leto, ki je minilo kot blisk:
zgodilo in dogodilo se je marsikaj tako v našem
družbenem kot v mojem zasebnem življenju.
Doživela sem veliko čast, da sem bila izvoljena v se-
nat, kar predstavlja zame veliko odgovornost.

/ str. 3
Jurij Paljk

P

  Tatjana Rojc

Dialog je vedno
potreben!

POGOVOR 
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Povejmo na glas

Nekoč pa bo
prevladalo dobro

Predlog SSO in SKGZ paritetnemu odboru

Zastava slovenske narodne
skupnosti v FJK

  rovni organizaciji SSO
in SKGZ sta v skladu z
10. členom zaščitnega

zakona predlagali
paritetnemu odboru, da bi
podobno kot za druge
manjšine v Evropi tudi
slovenska narodna skupnost
v Furlaniji Julijski krajini
imela svojo zastavo. Krovni
organizaciji sta mnenja, da
mora biti zastava slovenske
narodne skupnosti ista, ki je
uradno veljavna za

K Republiko Slovenijo. V tem
smislu je paritetni odbor
osvojil predlog krovnih
organizacij in pozval
predsednika Zanina naj v
okviru deželnega sveta FJK
sproži postopek za
identifikacijo praporov
zgodovinskih avtohtonih
jezikovnih skupnosti in
posledično definicijo
zastave slovenske narodne
skupnosti v deželi FJK. Troje
zastav, Republike Italije,

Republike Slovenije in
Evropske unije, bi najbolje
predstavljalo prisotnost in
narodno pripadnost Slovenk
in Slovencev v FJK.

Špeter / Slovesnost v župnijski dvorani

Giorgio Banchig bo v soboto, 22.,
prejel nagrado Dušana Černeta

  ot smo že poročali, bo
beneški časnikar, zgo-
dovinar in javni ter kul-

turni delavec Giorgio Banchig
v soboto, 22. decembra, prejel
31. nagrado Dušana Černeta,
in sicer v župnijski dvorani v
Špetru po maši v slovenskem
jeziku, ki se bo v tamkajšnji
cerkvi začela ob 19.15.
Nagrado vsako leto podeljuje
poseben odbor pri Knjižnici

K

Dušana Černeta v Trstu kot
priznanje Slovencu oz. Sloven-
ki ali slovenski organizaciji v
Italiji, ki si prizadeva za ideale,

za katere se je zavzemal časni-
kar in politik Dušan Černe
(1916–1975): za slovenstvo,
demokracijo in krščanstvo.

  ekoč, nekega dne, prej
ali slej, pa bo prevlada-
lo dobro, bo prevlada-

la dobrota, ki je dobro. Če smo
o tem prepričani, in lepo je biti
prepričan o tem, bodo iz sveta
in življenja človeka umaknjene
vse tiste stvari, ki niso dobre, ki
niso lepe, ki nas obremenjujejo
ali celo prizadevajo. Premaga-
ne bodo težave, ki se danes zdi-
jo neodpravljive, premagani
bodo stiske in nesporazumi, ki
se zdijo večni, in to vse v ime-
nu in s pomočjo dobrega, z
močjo dejavne dobrote. Lahko
se zdi vznesenost te vrste pre-
lepa, da bi bila resnična, mo-
goče, da res ni lahko verjeti v
razbremenitev vsega, kar nas
težkega obdaja in smo nanj že
navajeni in moramo biti nava-
jeni, mogoče so res vsi ti ugo-
vori zoper zmagoslavno pre-
vlado dobrega upravičeni, ven-
dar je toliko bolj res, da ni ra-
zloga, da bi se svetlemu pre-
pričanju odpovedali, še poseb-
no ne v tem obdobju, ki nas v
prazničnem času ljubeče nago-
varja. Ta nagovor je silovit, kot
je silovito le dobro, kot je v svo-
ji lepoti neustavljiva le dobro-
ta, kot je neustavljivo vedno
novo nastajanje dobrega, nje-
govo nežno, a prodorno delo-
vanje, ki nikdar ne odneha in
ne bo odnehalo, tudi če je po-
gostoma v senci, skrito in za-
krito sredi vsega tistega, kar ni
dobro in kar pogostoma hoče
biti njegovo nasprotje. Toda
dobro je nepopustljivo in ver-
jame, da bo nekega dne prav
vse stvari, ki to še niso, spreme-
nilo vase, spremenilo v nekaj
lepega, v človekovi duši in v
duši vseh ljudi bo ustvarilo
srečno harmonijo, da bo člo-
vek v miru s sabo in z vsemi

drugimi, ne bo več težil v pre-
vlado nad drugim človekom,
ne bo se z njim boril, ampak
bo z njim prijatelj, bo njegova
sestra in brat, sin in hči, oče in
mati. Pomirjujoče prijateljstvo
se bo potem razlilo na narode
in v vsak narod posebej, narodi
ne bodo več notranje razklani
in navznoter nasprotni, narodi
bodo v družbi z drugimi naro-
di deležni iste harmonije, kot
je bodo deležni vsi ljudje v svo-
ji duši, harmonija in mir se bo-
sta sijoče širila in valovala na
vse strani neba, vse manj bo
senc in vse več bo svetlobe in
vse bolj žareča bo ta svetloba.
Nasilja že davno ne bo več, na-
silja in mržnje, sovraštva in
vojn, tega peklenskega zla, ki
človeka in svet potisne v temo,
v smrt, smrt duše in v smrt
črnega obupa, ki ima namen
svetu luč upanja ugasniti in se
v njem, v svetu, med ljudmi za
vedno naseliti kot tema, kot
kraljestvo teme. A na koncu bo
prevladalo dobro, bo zakralje-
vala dobrota, bo zasijala svetlo-
ba, kakršne do zdaj še nismo
videli, svetloba, ki se bo dvigni-
la do neba in z neba spet spu-
stila na zemljo, to zemljo zajela
in jo objela in na njej objela vse
ljudi, prav vsakega človeka, mu
razžarila dušo in ga poplačala
za vse hudo, kar je ta človek
prestal, kar smo vsi mi prestali,
ker je bila svetloba v nas prešib-
ka, ker je bilo dobro v nas
prešibko in zaradi tega nismo
bili srečni in nismo mogli biti
srečni. Nekoč pa bo dobro pre-
vladalo, vera vanj je že njegova
zmaga, je že njegov prihod, je
že potrditev vsega najlepšega,
o čemer smo od vekomaj san-
jali.

Janez Povše

N

Vsem svojim članicam, sodelavcem in prijateljem  
voščita srečen Božič in zdravja polno 

novo leto 2019
. . .

SLOVENSKA 
PROSVETA

ZALOŽBA MLADIKA

ZVEZA SLOVENSKE
KATOLIŠKE PROSVETE

želi članom, 

društvom, pevskim 

zborom, 

organizacijam 

in vsem, ki njeno 

delo podpirajo 

in spremljajo, 

duhovno bogat praznik 

Gospodovega 

rojstva in 

Božji blagoslov 

v novem letu 2019

Blagoslovljen 

in vesel Božič 

Vam želi

KULTURNI 
CENTER 

LOJZE 
BRATUŽ

ZDRUŽENJE 
CERKVENIH 

PEVSKIH 
ZBOROV

želi vsem svojim 
članom, sodelavcem

in prijateljem 
blagoslovljene 

božične praznike 
in uspešno 

novo leto 2019

Združenje ARS,

ki Vas bo 

tudi v prihodnje

osrečilo z odličnimi 

razstavami naših umetnikov,

Vam vošči vesele božične

praznike, miru in dobrega

v novem letu!

Projekt “45 minut za našo zgodovino” je bil doslej največji in naj-
bolj uspešen, kar jih je Združenje cerkvenih pevskih zborov Gorica
doslej zasnovalo in uresničilo v sodelovanju s partnerji in javnimi
upravami. Tehnično in vsebinsko zasnovo uspešne izvedbe so 14.
decembra 2018 v Galeriji Ars na goriškem Travniku predstavili
podpredsednica ZCPZ Martina Gereon, koordinator Albert Deve-
tak in režiserka Jasmin Kovic. Interaktivno multimedijsko pred-
stavo, ki je bila namenjena v prvi vrsti mladim, da bi bolje spoz-
nali zgodovino zamejskih Slovencev, si je po šolah v tržaški in
goriški pokrajini ter v Špetru (tudi v italijanski različici) ogledalo
nad 800 dijakov in 60 profesorjev. Izkazala sta se Ilaria Bergnach
in Evgen Ban, ki sta vodila vseh devet predstav (od 30. novembra
do 10. decembra). Tehnična ekipa ZCPZ, ki je opravila zahtevno
delo, pa si je nabrala dragoceno znanje in izkušnje, ki bi jih kazalo
izkoristiti za podobne podvige, saj omogoča, da se določena vse-
bina posreduje na sodoben, učinkovit in privlačen način. “Inte-
raktivno delo nudi še dodatne razvojne možnosti... To je bil le
prvi korak v to smer”.

ZCPZ Gorica / 45 minut za našo zgodovino
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  rihajam, kot pravilno ugotavljate,
iz povsem drugega sveta, in vendar
se vse bolj zavedam, kako sta kul-

tura in umetnost dejavnika, ki opredel-
jujeta sporočilo ali credo, skozi katerega
se prepoznavam tako rekoč od nekdaj:
verjamem v moč skupnosti, prepričana
sem, da lahko samo s skupnim delom ra-
stemo kot posamezniki in člani družbe.
S tem prepričanjem sem prestopila prag
senatne palače in se predstavila svojim
politično izkušenim kolegom. In priznati
moram, da sem bila presenečena najprej
nad naklonjenostjo in pozornostjo, saj
celotna skupina Demokratske stranke od
vsega začetka zakonodajne dobe deli z
menoj skrbi, podpira moje iniciative,
sprašuje in razumevajoče spremlja naša
dogajanja. Imela sem čast, da sem do da-
nes trikrat spregovorila v senatni zborni-
ci, česar seveda kot novinka nisem
pričakovala, spoznala sem veliko iz-
kušenih kolegov, od katerih se učim, saj
temeljito poznajo senatna kolesja. Kar je
najtežje, pa je potrpljenje, ki je prepotreb-
no, saj se parlamentarno delo odvija na
več tirnicah: na eni strani delo v zbornici,
na drugi delo v komisijah (mene so izvo-
lili v komisijo za obrambo in tam je člo-
vek postavljen pred velike odločitve o var-
nosti države, spoznava nevarna žarišča,
ki ogrožajo prav vse nas, poglablja
vprašanja o mednarodnem sodelovanju),
potem pa je seveda tu tudi prepotrebna
prisotnost med našimi ljudmi, ki so moja
osrednja skrb, saj se večkrat tudi ponoči
prebujam in razmišljam o vsem tem.

Zadnje čase ste si veliko prizadevali, da
bi prišlo do udejanjanja novega zako-
na za tiskane medije, a vemo, da je se-
danja vlada odločila, da se prispevki za
tiskane medije, tudi za vse naše, posto-

poma ukinejo. Kaj več o tem.
Vedeli smo, da ima Gibanje petih
zvezdic med osrednjimi točkami
svojega volilnega programa ukinitev
podpore tiskanim medijem. V tre-
nutku, ko odgovarjam na vaša
vprašanja, še poteka diskusija fi-
nančnega zakona, zato pravzaprav
še ne vemo, ali smo zagotovo rešili
fnančna sredstva, ki omogočajo iz-
dajanje naših tiskanih časopisov, po-
sebej Primorskega dnevnika, ki nas
preko sedemdeset let vsak dan ob-
vešča o tem, kar se dogaja pri nas in
z nami, kar se dogaja v Sloveniji, Italiji in
na širšem mednarodnem prizorišču. Že
nekaj mesecev si namreč na lokalni in
državni ravni prizadevamo, da bi pre-
pričali vladno večino, naj iz tega zakona
umakne rez manjšinskim medijem. Tu
ne gre zgolj za kulturno dejanje, gre za
razvoj in rast vseh nas, za prihodnost
naše narodne manjšine: tiskani mediji
ohranjajo živ jezik na vseh ravneh, uva-
jajo nas v zavestno poznavanje in prepoz-
navanje tistih jezikovnih registrov, ki bi
se sicer izgubili. Večinsko okolje namreč
vodi v postopno izgubljanje slovenskega
izrazoslovja, recimo na področju zdrav-
stva, politike, tehnike, mehanike, bota-
nike, financ..., to lahko zapolnijo samo
časopisi, zato je za nas življenjskega po-
mena, da jih ohranimo. Brez tega smo
res zapisani asimilaciji.

Sami delujete v vrstah opozicije, a, ker
vas poznamo, vemo, da ste oseba, ki
se zna pogovarjati in dogovarjati tudi
z ljudmi, ki ne mislijo enako kot vi. Ka-
ko vam uspeva v senatu?

Delo v senatu ne nudi veliko možnosti
za izmenjavo mnenj. Srečo imam, da se-
dim ob izredno izkušenih parlamentar-

cih, kakršni so Luigi Zanda ali Teresa Bel-
lanova. Ob meni sedi senator Gianclau-
dio Bressa, nekdanji podtajnik pri pred-
sedstvu vlade, ki je sledil tudi problema-
tikam manjšinskih skupnosti. Bressa je
član skupine predstavnikov nemške in
frankofonske manjšine, s katerimi se vsa-
kodnevno soočamo. Zelo dobre odnose
imamo tudi s Serracchianijevo in Rosa-
tom, s katerima se sicer ne videvamo, ker
je delo v poslanski zbornici precej ra-
zlično od našega, res pa je tudi, da imam
odlične stike z nekaterimi predstavniki
vladne večine, ki so pokazali izredno ra-
zumevanje zlasti v teh dneh, ko teče di-
skusija o vprašanju tiskanih medijev, in
to tako na državni kakor tudi na krajevni
ravni. Mislim, da je dialog eden temel-
jnih potreb politične dejavnosti: vsi naj
bi namreč skrbeli za skupno dobro, vsi
naj bi delali v isto smer, le pristopi so
večkrat povsem drugačni. Za to pa obsta-
ja dialog, s katerim lahko nekomu obra-
zložiš, katere so primarne potrebe, ki jih
zagovarjaš.

Čeprav se vse bolj zdi, da se politika
vse bolj oddaljuje od ljudi, pa vam rade
volje priznamo, da ste sami nenehno

prisotni na vseh področjih delovanja
naše narodne skupnosti in ne samo.
Kako ocenjujete trenutni položaj slo-
venske narodne manjšine in kaj bi po
vaše morali še narediti, da bi bolj
složno in zato bolj učinkovito nasto-
pali?
Hvala, da ste opazili, kako spremljam
dogajanje 'na terenu': v tem letu, od-
kar se bolj pozorno soočam z različni-
mi dejavnostmi Slovencev v Italiji, sem
spoznala živo, konkretno, visoko kva-
lificirano izjemno stvarnost, o kateri
marsikdo pravzaprav malo ve. Kaj vse
se dogaja pri nas! Kaj vse zmoremo,
koliko ljudi se premika na vseh po-
dročjih, ki jih krijejo naše organizirane
dejavnosti: šport, kultura, gospodar-
stvo, politika, glasba, šola... zdi se mi,
da smo prevečkrat preveč črnogledi.
Vsakič (in veliko premalokrat), ko
obiščem našo ljubo Benečijo, prihajam
domov polna novega elana, recimo,
čeprav se seveda zavedam, da je razvoj

naših beneških dolin pod vprašajem,
vendar trdno verjamem, da bodo naši
podjetni ljudje, ki so si večkrat nabrali iz-
kušenj daleč od doma ali v tujini, našli
tisti pravi ključ za prihodnost. To je samo
eden izmed primerov. Verjamem v čez-
mejno sodelovanje, v skupne projekte,
verjamem v potencial posameznikov in
njihov doprinos skupnosti. Zato mislim,
da je nujno, da smo čim bolj složni, ko
gre za skupne cilje. Poenotiti svoja stališča
glede osrednjih tem, ki so za nas življen-
jskega pomena, pa ne pomeni odreči se
čemu, nasprotno! Tudi med nami je dia-
log prepotreben in danes mislim, da smo
razumeli, kako je prav, da smo čim bolj
složni.

Razhajanja v narodni skupnosti glede
skupnega političnega zastopstva, še
večja pa glede zajamčenega skupnega
zastopstva, vas postavljajo dejansko v
položaj, ko zastopate vse nas. Imate
dovolj tehtnih sogovornikov, ki vam
pomagajo pri delu?

Različna mnenja in odkrita soočanja so
nujna in potrebna. In niti enkrat samkrat
v tem času ni prišlo do nikakršnega ne-
sporazuma med mano in mojimi sogo-

vorniki: redni stiki s predsednikoma SSO
in SKGZ, z diplomatskimi predstavniki
Republike Slovenije v Italiji, s slovenskimi
in italijanskimi predstavniki Demokrat-
ske stranke in člani stranke Slovenske
skupnosti omogočajo konstantno moni-
toriranje potreb in ciljev.

Tisti, ki rimska mlinska kolesja politike
spremljamo od daleč, imamo vtis, da
dandanes opozicija skoraj nima bese-
de, po eni strani zato, ker je Demokrat-
ska stranka v veliki krizi, po drugi pa
zato, ker dve stranki, ki vladata, dejan-
sko odločata vse sami. Je tako? Zmo-
rete vsaj kaj narediti, spremeniti?

Dialog med vladno večino in opozicijo
je danes precej težaven, saj večina nima
veliko posluha za ugovore. Opozicija pa
po mojem mnenju premalo razmišlja o
alternativnih predlogih, vse preveč se
osredotoča zgolj na kritike večini. Strah,
ki ga imam, pa je, da bi s časom nekatere
sile s tem ravnanjem izpodjedle pomen
parlamenta, da bi torej država nevarno
začenjala drseti proti enoumju, kjer poli-
tično predstavništvo ne bi imelo več no-
benega pomena. Demokratska stranka se
je znašla v velikih težavah, predkongre-
sna dejavnost je v tem času precej inten-
zivna, upam, da bo prišlo do soglasja
med posameznimi strujami in da bo nato
delo opozicije lahko imelo nove perspek-
tive.

Ob koncu Vam seveda voščimo vesel
Božič in srečno v novem letu, vprašali
pa bi Vas tudi za božično in novoletno
misel vsem našim naročnicam in na-
ročnikom!

Prisrčna hvala za Vaša voščila. Tudi sama
želim vsem naročnicam in naročnikom
Novega glasa, vsem Slovenkam in Slo-
vencem ter vsem našim sodržavljanom
mirne božične dni, predvsem pa veliko
zdravja, notranjega miru in ustvarjalnega
nemira vsem nam. Želim veliko udobnih
misli in sončnih dni, ogromno smeha in
pesmi. In vsem, ki skrbijo za nas, torej tu-
di sebi, veliko moči, uresničenih ciljev,
dobrososedskih odnosov, plodnega so-
delovanja, prijateljskih srečanj in iskrenih
misli.

Hvala za pogovor!

P

  letu, ko se spominjamo 100-let-
nice konca prve svetovne vojne,
naj v tej božični številki ponudi-

mo v branje črtico, ki jo je leta 1933 na-
pisal nekdanji vojaški kurat Franc Bonač
za 12., decembrsko številko tretjega let-
nika glasila Bojevnik. Ta revija je bila gla-
silo Zveze bojevnikov, se pravi organiza-
cije, ki ji je predsedoval general Rudolf
Maister in si je za cilj postavila skrb za
ohranjanje spomina na padle vojake na
raznih evropskih bojiščih, kjer so se bo-
jevali v avstro-ogrski uniformi. Zveza bo-
jevnikov je pomagala postavljati spome-
nike padlim vojakom, zaslugo ima tudi
za zahvalno spominsko ploščo, ki so jo
postavili na romarsko cerkev Marije Po-
magaj na Brezjah, kjer so se nato vsako
leto zbirali ob spominskih mašah. Ob
tem je Zveza bojevnikov tudi v omenje-
nem glasilu širila mirovno misel in opo-
zarjala na nevarnost splošnega obo-
roževanja po Evropi, češ da tudi to kaže
na nevarnost, da se pripravlja nova voj-
na. Med glavnimi organizatorji teh po-
bud je bil vojni kurat Franc Bonač, ki se
je rodil v Ljubljani, 3. aprila 1885, v sa-
lezijanskih zavodih v Turinu je obiskoval
gimnazijo, po maturi pa je vstopil v go-
riško bogoslovje kot slušatelj tržaške ško-
fije in bil leta 1909 posvečen v duhov-
nika. V tržaški škofiji je svojo duhov-
niško pot začel v rojanski fari, kjer je kot
kaplan deloval do sv. Ane leta 1914, ko
se je začela mobilizacija v avstro-ogrsko
vojsko. Kot vojni kurat je služil na raznih
bojiščih, v bolnišnicah, na primer v
Knittelfeldu na Gornjem Štajerskem, in
v raznih begunskih taboriščih. Po vojni
je bil katehet v osnovni šoli v Mostah v
Ljubljani, kjer je ostal do smrti 27. fe-
bruarja 1935. Fran Bonač je bil tudi red-
ni sodelavec Bojevnika in je za vsako šte-
vilko napisal kako poročilo ali bolj lite-
rarno obarvan zapis, med drugimi tudi

naslednjega, ki ga objavljamo, ne da bi
posegali v Bonačev jezik.

Ur.

Sveta gora! Kedaj napoči dan, da bodo
smeli tisoči, ki jim je bila Sveta gora vse
na svetu, sredi cvetočih češenj iz brdskih
holmov in vipavskega raja, pozdravljati
nemoteno Gospo na Skalnici, ki je
bežala pred Turki, pred Jožefom pred
granatami, pa vnovič in vnovič se posta-
vila nazaj: “Jaz pa sem stala na gori kakor
prej”! Po zasedbi banjške planote je pa-
dla tudi Sveta gora 24. avgusta 1917., to-
da 26. oktobra istega leta je izginila ž nje
laška trobojka... V meni je zagorelo staro
hrepenenje in zaprosil sem svoje pred-
stojnike, naj mi dovole, da obiščem za
nekaj dni Sveto goro. Bil sem od nje od-
daljen le nekaj ur hoda, kjer se je naha-
jala naša vojna bolnišnica... S kakšnimi
občutki sem stopil na vrh... Saj skoraj ni-
sem spoznal spričo labirinta jarkov, gru-
dobranov, podzemskih rovov, kavern
itd. Svete gore. In na vrhu... ena sama
strahovita groblja. Zaman si takrat, leta
1917., okoli božiča iskal cerkev, samo-
stan, Černetovo gostilno, stare košate li-
pe, kostanje, pokopališče itd. Zares si
moral koj po kobariškem preboju, sto-
pajoč po Sveti gori, biti silno oprezen,
da ni zasiknil strupeni gad v podobi na-
jraznovrstnejših; tudi pestrobojnim
igračkam sličnih razstrelivov in te poha-
bil ali pokončal za vedno. In vendar! Ko
si leta 1917. za božič gledal tisto, opu-
stošenje, se ti je skoroda zdelo nemo-
goče, da bi si kdaj človeška roka upala
napraviti vsaj malo reda med tistim ne-
popisnim kaosom kamenja, skal, gra-
moza, granat, šrapnelov, peska, člo-
veških udov, železja, jekla, lesovja itd.,
kakor da bi sam satan mobiliziral celo
peklo proti svetišču. Pa se vendar kljub
temu razlegajo tudi danes po Sveti gori

še vedno slovenski glasovi, ki pojo in bo-
do peli še tudi naprej.
Ko sem leta 1924., v globoke misli nad
usodo človeštva in zlasti mukotrpnega
rodu zatopljen, stopal kvišku, opazim
desno ob poti kot nekako podolgasto
skalnato trugo, pokrito z onimi značil-
nimi valjčasto pločevinastimi pokrovi,
katerih je bilo, še polno zlasti po itali-
janskih strelskih jarkih. In že začujem
govorico goriške okolice glas: “Ben, pei
gespud nunc, ste saldo dober korenjak,
jo režete v hrib kot mlad ženin k neve-
sti”. Iz iste skalnate truge se izmotovili
ven precej čokat možakar, kakih 65 let,
ves obrit, z vsemi potezami starih slo-
venskih kmetov. “Vedel
sem koj, da ste naše gore
list, gospod nunc, zato
sem vas po naše nagovoril.
Tukaj sem za enkrat še v
tem skalnatem grobu, pa
nisem sam; okoli mene
leže v skalnatih grobovih
tod okoli tisoči, pa se jih
prav nič ne bojim. Bolj se
bojim žive človeške golaz-
ni”. Pogledal sem v no-
tranjost njegovega biva-
lišča — na tleh slama in
mrva, uvelo listje: prepro-
sto ležišče. Nekaj krp in
cunj iz starih avstrijskih in
italijanskih montur in bor-
na torba, natrpana vedi si
bog s čim; to je bil ves inventar tega skal-
natega bivališča. Pač, še nekaj: v kotu tri-
je kipci starega baroka, predstavljajoči
Jezuščka, Marijo in Jožefa... “Ali se vam
dopadejo moje jaslice? Ni kravce in
oslička, ampak jaz sam grejem sveto
družinico”! — “Ampak, očka dragi”, mu
odgovorim, “ali bivate vedno tu, v tej ka-
meniti jazbini”? “Večinoma, gospod nu-
ne, doma sem v grgarski občini, vojna
mi je vzela vse, ampak nikoli nisem za-
pustil Skalnice in Mamke božje na njej.
Ko so že Lahi leta 1917. zavzeli Grgar, so
me Avstrijci pustili, da sem jim nosil v
prvo linijo vode, čokolade, cigaret... Ko

so pa spet Lahi sem prišli in so sedaj naši
gospodarji, no, me pa puste, da tukaj
prebivam brez davkov in najemnine.
Dobri ljudje me imajo radi, romarjem
pomagam tupatam kaj nositi in pade
večkrat kakšna lirca, pa se pretolčem.
Več ne potrebujem. Tele kipce mojih ja-
slic sem pa otél iz raznih kapelic (deset
jih je bilo pred vojno), ki so bile večjidel
porušene... ”
Malone eno uro in pol sem se razgovar-
jal z njim in še danes me pretresa, ko je
popisoval, kako so švigali plameni iz sve-
togorskega svetišča in kako je gorela na
grgarskem polju strašna grmada trupel
in konj dveh laških eskadronov, ki so ho-

teli v grgarski kotlini prodreti in odrezati
Sv. Gabrijela.
“Vidite, tam kraj, ki se imenuje Tomba
della cavalleria italiana (grob italijanskih
jezdecev). Strašna vročina je bila, smrad
neznosen, kam pokopati toliko ljudi in
živali? Pa so prišli ruski ujetniki in vse
polili z bencinom in petrolejem ter
zažgali... In Sveta gora, kako je gorela!
Gospod, zakaj vse to, zakaj?
Kajne, čudno se vam zdi, da tu lenuha-
rim; moj Bog, saj ne, saj bi rad delal, am-
pak noge me več ne neso in pri Mariji
pod Skalnico hočem ostati, dokler me
ne poneso tja na grgarsko božjo njivo.

Svet meni: počemu ta starec na svetu?
Res, brez koristi in pomena. Pa vendar,
gospod nunc, dobri Bog ni postavil na
ta svet nič nekoristnega, in duše, ki vanj
verujejo in izgovarjajo njegovo sveto
ime, so bolj koristne ko dež, sonce in ro-
sa. Zato je tudi moja naloga takale:... v
tem skalnatem brlogu, mislim za tisoče
tisoče, ki prav tod, veliko tudi pod mo-
jim ležiščem, počivajo, oh … saj jih je
padlo kakor bilk pod koščevim rezilom...
pa cvet fantov in mož, ki so govorili vse
mogoče jezike! Za te molim, za te pro-
sim. Marija svetogorska in molitev za pa-
dle: to je še zmisel mojega življenja... ”
Strme sem poslušal starega moža iz

Grgarja. Še sem ga
iskal v letih 1928.
do 1933. in še ga
bom letos za božič
spet — morda ga
najdem v kaki dru-
gi, boljši kaverni...
ali pa se je ta mo-
derni Job preselil
že k tistim trpi-
nom iz vojne, za
katere je tako
vroče molil.
Ko me je, po moji
govorici sodeč,
vprašal: “Anti ste s
Kranjskega, go-
spod”? in sem mu
pritrdil, je dejal:

“O, še zmerom prihajajo k svetogorski
kraljici Slovenci iz vseh strani. — Gospod
nunc, ločeni smo, razkosani smo kot
suknja Kristusova pod križem, ampak
verujem, da bomo še praznovali božič
nekoč združeni, zadovoljni in veseli, ve-
rujem, da ni več daleč čas, ko bodo padli
mejniki, ki nas ločijo, in se bomo lahko
zbirali povsod, kjer so naši Marijini ol-
tarji, tudi Sveta gora bo objela vse Slo-
vence od skrajnih severnih in vzhodnih
mej do našega juga in zahoda. O, da bi
nam Marija svetogorska skoro prinesla
ta božič v dar”!

Fran Bonač
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Trpki spomini na prvo svetovno vojno pod Skalnico

Svetogorska božičnica

Porušena cerkev na Sv. Gori po 1. svetovni vojni

  Pogovor / Tatjana Rojc

Dialog, temeljna potreba
politične dejavnosti

S 1. STRANI 



Kristjani in družba20. decembra 20184

Pastoralna enota Gorica-Brda / Srečanje z nadškofom Redaellijem 

“Krščansko življenje je
zahtevno, toda lepo!”

  “neformalni” pa-
storalni enoti Gori-
ca-Brda, ki združuje

Slovensko pastoralno sre-
dišče v Gorici, župnijo Pev-
ma s podružnico Štmaver,
župnijo Števerjan s po-
družnico Jazbine in skup-
nost pri Subidi, se nekaj
premika. V ponedeljek, 10.
decembra, so se župnik
Marjan Markežič in člani
pastoralnih svetov omenje-
nih župnij v komorni dvo-
rani Kulturnega centra Loj-
ze Bratuž v Gorici srečali z
nadškofom Carlom Redael-
lijem. Šlo je za srečanje v
pričakovanju na pastirski
obisk, do katerega bo prišlo
spomladi 2019.
Po branju evangeljskega odlom-
ka se je g. Markežič v molitvi
vprašal, ali lahko čakamo
čudeže, ko vidimo, da smo brez
moči, obupani, ko se ljudje od-
daljujejo, ko se mladi ne odziva-
jo itd. Skupno z Bogom moramo
iskati rešitve in zaupati, da bo
On gotovo poskrbel; “morda ne
tako, kot mi želimo, ampak tako,
kot je koristno za našo skup-
nost”.
Nadškofu je bilo izročeno
izčrpno poročilo o pastoralni
enoti, premišljeno sestavljeno v
luči zadnjega pastirskega pisma;

V

pred msgr. Redaellijem in nav-
zočimi je glavne smernice pov-
zela Martina Valentinčič. Med
drugim je poudarila, da je ena
skupnih točk vseh skupnosti
župnik. Urniki liturgij so uskla-
jeni, vsaka skupnost je navezana
na svoje tradicije, v pastoralni
enoti se vsi dobro poznamo, v
zadnjih časih je opaziti večje pre-
hajanje vernikov iz župnije v
župnijo. Priprave na prejem za-
kramentov tečejo, “šibka točka”
pa je - tudi pri nas - občuten
upad prisotnosti mladih. “Ni-
smo še našli primerne oblike, da
bi jih zadržali tudi po birmi”.
Nadškof se je dotaknil več tem.

Pohvalil je odnose med skupno-
stmi, spodbudil sodelovanje,
pozval, da bi se odpirali navzven
tistim, ki se približujejo. “Prvo
poslanstvo krščanske skupnosti
je navzven, ne navznoter”. Evan-
gelij je pomembno živeti tudi iz-
ven župnije: v šoli, službi,
družbenih odnosih, združenjih,
v baru in pri brivcu… “V teh
okoljih ne skrivajte dejstva, da
ste kristjani”! To je bistveno. Za-
radi tega ne boste doživeli aplav-
zov, toda v trenutku, ko bo kdo
imel kaj pomembnega - lepega
ali grdega - v življenju, se bo
obrnil na vas. “Tudi to je poslan-
stvo“.

Na področju kateheze je bilo po
koncilu storjenih nešteto posku-
sov, a velikih sadov ni videti.
“Kateheza deluje, če Jezus v
družini ni tujec”. Zato je po-
membno spremljati družine, ki
same tega ne zmorejo, da bi bil
Jezus v njih navzoč.
In še: skupnosti naj bodo dejav-

ne! Vajeni smo raz-
mišljati: laiki naj
nastopijo takrat, ko
duhovnik ne zmo-
re; poskusimo sta-
vek obrniti na gla-
vo: duhovnik naj
dela to, česar laiki
ne zmorejo. “Du-
hovnik je odgovo-
ren za občestvo, ni
pa tisti, ki mora de-
lati vse... Je bolj
režiser kot igralec”.
Zato tudi: “Molite
za duhovne pokli-
ce”! Mladi naj vedo,
da je lepo biti du-
hovnik, redovnik,
misijonar. “Krščan-

sko življenje je zahtevno, toda le-
po”!
Nadškof je spodbudil nastanek
bibličnih skupin, zlasti takih, v
katerih naj se največ 10-12 oseb
sreča enkrat tedensko in prisluh-
ne eni od teh, ki naj pove nekaj
misli o nedeljskem evangeliju.
Vprašajmo se, kaj nam sporoča
neki odlomek, in to na preprost
način delimo bratom! “Bog nam
namreč prek branja Besede po-
stopoma daruje svoja čustva, svoj
način čutenja in delovanja. S
časom se navzamemo Jezusove-
ga sloga”.
“Maša je pomembna, pomem-
bno pa je tudi imeti čas, da pri-

Jezus kot Beseda Boga
Nikjer ni mogoče zaslediti, da bi se Jezus ime-
noval s tem imenom. Nastalo je ob premišlje-
vanju njegove osebe in poslanstva v dogajanju
sveta in zgodovine. Sveti Janez je želel izraziti
njegov Božji izvor in vlogo v stvarjenju v pove-
zavi z grško in starozavezno mislijo. Ob polno-
sti časov je večna Beseda postala človek in
zaživela v vsej krhkosti sveta.
Pojem logosa ali besede je razširjen v grški mi-
sli, pomeni postavo sveta, voditelja in gibalca
vsega. Postopoma so ta logos poosebili, da je
pomenil prvo stvar, po kateri je vse nastalo.  (Fi-
lon) Logos je nadčasovni umni princip, po kate-
rem se odvijajo vse bivajoče stvari. Pomeni di-
namično stvarnost, ki stopa v svet, ga spremin-
ja, razsvetljuje, ohranja in usmerja.
Tudi Sveto pismo govori o besedi, po kateri je
Bog ustvarjal svet.  (1 Mz 1) S tem je želel sveti
pisatelj povedati, da smisel in potek zgodovine
ni zavit v temo in se ne izgubi v kaosu, ampak
je izraz dobrohotne Božje volje do sveta in člo-
veka. Bog je naklonjen človeku, se pogovarja z
njim in zanj skrbi. Prav tako je tudi zahteven,
zlasti v zaupanju in svobodi, ki je povezana z
odgovornostjo. Z grehom napuha je človek pre-
lomil ta odnos in se oddaljil od stvarjenjske be-
sede, toda Bog ga ni zapustil, še naprej ga je kli-
cal k izhodu in odrešenju. Pod Sinajem je ljud-
stvo dobilo postavo, da je moglo poslušati bese-
de Boga in ohranjati ponovno sklenjeno zavezo.
Preroki so opozarjali na moralni propad ljud-
stva in odstop od zaveze z Bogom. Ko je ljudstvo
odšlo v suženjstvo, so prinašali besedo usmil-
jenja in napovedovali odhod v domovino.
Spodbujali so zvestobo Bogu in izpolnjevanje
njegovih načrtov. Pod vplivom grške misli se je
razvilo razmišljanje o Božji postavi in modrosti.
(Mdr 7-9; Prg 8,22-9,6; Sir 24,1-22). Modrost je
postala poosebljena Božja misel za svet.
Beseda ni pomenila le načrta Boga za vse biva-
joče, ampak je bila tudi učinkovita in ustvarjal-
na. Razodevala je bližino Boga in njegovo ljube-
zen do sveta ter človeka. Bila je odprta, komu-
nikativna, prinašala je vsebino načrta (Jn 1,4)
in se dala spoznati kot luč, ki sveti (1,5) in raz-
svetljuje temo.  (1,9) Njeno naročilo je razode-
valo željo po skupnosti Boga in človeka.  (9-12)
Beseda je bila tudi normativna, ker je bila načrt
in težnja, da se uresniči. Kasneje je ta beseda od-
govarjala Jezusovi zapovedi.  (13,34) S tem je bi-
la poudarjena razumskost in umnost Boga, obe-

nem je bil poudarjen tudi vidik človeškosti in
njeno utelešenje v Jezusu iz Nazareta. Božan-
skost v krhkosti človeškosti je zadnja oblika po-
vezave vsega v stvarjenju. Bog dokončno deli
zgodovino človeka, ki je ni mogoče razumeti
brez njegove volje ter človekovega sodelovanja.
V Novi zavezi je Jezus trikrat izrecno omenjen
kot Logos-Beseda: v uvodu v Janezov evangelij
(1, 1-14), v njegovem Prvem pismu (1,1) in v
Knjigi razodetja (Raz 19,13), ki vidi Jezusa kot
poveličanega zmagovalca in odrešenika. On do-
končno razodeva Boga kot življenje za vse, ki ga
sprejmejo in verujejo vanj.  (1 Jn 1,1) Predvsem
je v Jezusu večna Beseda Boga postala človeška
stvarnost, ki ne razodeva njegove volje na način
Mojzesovih tabel in postave, ampak z njegovim
oznanilom in življenjem. V Jezusovi človeškosti
se je uresničila nova in dokončna zaveza med
Bogom in njegovim ljudstvom. (Jn 1,14; 2 Mz
33, 18) On je Beseda, ki jo je treba poslušati, Po-
stava, ki ji je treba slediti, ker je razodetje misli
in načrtov Boga. Jezus je Resnica o Bogu, njego-
va Beseda, ki razodeva Božjo ljubezen do ljudi
in njihov cilj, ki je v Bogu. Jezusova ljubezen, ki
je šla do kraja, je postala norma za ravnanje lju-
di, da bi se odprli v darovanju in zaživeli po
vzoru Božjega življenja kot Božji otroci.  (1,12).
Razodetje Božje ljubezni Očeta vodi k skupnosti
z njim.  (17,22; 1,18)
Kot Jezus predstavlja Očetovo ljubezen v svetu,
tudi njegove besede in njihovo sporočilo razla-
gajo njegovo osebo in življenje.  (14,23.24) To
so učinkovite besede, ki ne prinašajo samo
spoznanja, ampak moč, za življenje v dinamiz-
mu njegove ljubezni, v Duhu, ki vse oživlja in
povezuje. Sprejeti Jezusa kot Besedo Očeta po-
meni pritrditi Očetovi ljubezni, ki sprejema vse
ljudi in presega nasilje, s katerim se pogosto za-
varujejo religije. Dar življenja, ki ga on prinaša,
je močnejši od smrti (8,51) in posvečuje, ker ta
Beseda vse prežame z ljubeznijo in vodi slavo
Boga. Polno razodetje Besede je takrat, ko ta
umolkne na križu in se v tem pokaže veličina
Božje ljubezni, ki se poniža na raven človekove
rane in nemoči, da bi ga odprla za življenje, ki
mu je dano od začetka. Zgodovine ni mogoče
sprejeti drugače kot zgodovine odrešenja, ki je
odnos z Jezusom Besedo. Beseda ne da miru,
ampak vabi k novim besedam in darovom. Ko
živimo po njej, obnavljamo temelje življenja in
smo na poti k cilju. Mnoga zgodovinska dejstva
pričajo, da smo kristjani učenci Jezusa Besede.

ZAKAJ PRAV JEZUS? (50) PRIMOŽ KREČIČ

  o mestih in vaseh se ob
mraku že prižigajo svetle
lučke, ki naznanjajo, da

smo že stopili v praznične decem-
brske dni. Žal je ta blišč predvsem
potrošniška vaba, ki nas omamno
kliče, naj stopimo v trgovine, kjer
je vsega na pretek. Mi vsi pa po-
trebujemo tisto pravo, večno
bleščečo Luč, ki bo razžarila in
ogrela naša srca na božično
noč, ko bomo po cerkvah
podoživljali tisto veliko
skrivnost, rojstvo Jezusa, ki
prihaja reševat naš ubogi
svet in mu podeljevat mir,
ki si ga vsi želimo. Decem-
ber je res blagoslovljen me-
sec, mesec miru, kot ga oz-
načuje urednik Pastirčka
Marijan Markežič, ki želi
vsem velikim in malim so-
delavcem Pastirčka, da bi se
lepo pripravljali na prihod Kneza
miru. Četrta, decembrska številka
Pastirčka vsa drhti ob pričakovan-
ju prazničnih dni. Zapis Advent
pojasnjuje, da je to čas pričako-
vanja Gospoda; štiri sveče na ad-
ventnem venčku označujejo štiri
adventne nedelje. Božič v hiši
krščanski je naslov pesmi pesnice
iz Štandreža Ivanke Zavadlav; v
njej ugotavlja, da se svet spreminja
in z njim tudi navade, a v krščan-
ski hiši se leto za letom obnavlja
obred postavljanja jaslic. Stihi so
tiskani z velikimi črkami, tako jih
bodo zlahka prebirali tudi
prvošolčki. Srčna dobrota preseva
jaslice, ki jih je v toplih barvah na-
slikala Paola Bertolini Grudina.
Spremljajo zapis Nine Grudina
Halo? Tukaj jaslice! , ki lepo razla-
ga, kako si je prve jaslice zamislil
sv. Frančišek Asiški l. 1223. Da je
l. 1818, natanko pred dvesto leti!,
v avstrijski vasi Oberndorf nastala
nežna uspavanka Sveta noč, brez
katere si ne moremo zamišljati

polnočnice, razkriva v tehtnem
zapisu Mariza Perat ob nežni ilu-
straciji Monice Quaggiato. Avtor
besedila te mile pesmi je bil žup-
nik Jožef Mohr, uglasbil pa jo je
učitelj Gruber. Kako je po Jakčevi
in Mickini želji, ob Miklavževi
prošnji, Božiček pričaral zasne -
ženo pokrajino prav na božično
noč, piše Lidija Jarc. V zapisu je za-

slutiti grenkoben priokus, ker ob
današnjem predprazničnem
vzdušju, ki nam ga vsiljujejo že v
novembru, božični čar ni več tak
kot včasih. V sveti noči je naslov
pesmi, ki jo je napisala Berta Go-
lob, za vse male navdušene pevce
pa jo je uglasbil Patrick Quaggia-
to. Jezušček v jaslih, Marija Devi-
ca, sv. Jožef, angel, repatica... En
sam božični žar! Vse to, kar jim je
v rubriki Čas za igro!!! pripravila
Paola Bertolini Grudina, bodo
otroci odeli v mehke barve in
pričarali čisto svoje jaslice. Izvirno
božično drevesce pa bodo spretni
prstki lahko izdelali, če bodo pa-
zljivo sledili navodilom Vesne Be-
nedetič. Kar pogumno na delo,
dragi veliki in mali Pastirčkovi
ustvarjalci! Tudi vila Cirila in škrat
Kosmat pripravljata okraske za
božično drevesce in prosita, naj
jim najmlajši Pastirčkovi prijatelji
pomagajo; pri tem pa še malce po-
računajo.
Zgodbe iz Sv. pisma tokrat s pere-

som in barvicami predstavlja Pao-
la Bertolini Grudina. V središču je
Božje kraljestvo. Verni upamo, da
bomo nekoč dospeli tja.
Packa, ki se je pred kar nekaj leti
porodil iz zamisli Walterja Grudi-
ne, zelo skrbi, kako bo letos z
oslički v jaslicah. Ni jih več najti,
ker imajo vsi veliko opravkov!
Poleg vseh teh božičnih utrinkov

je tudi v četrti številki Pastirčka
kar nekaj pomembnega za
vsakdanjo uporabo. Berta Go-
lob se, ob zelo prikupnih ilu-
stracijah Monice Quaggiato – le
zakaj je doslej skrivala svoj sli-
karski talent? – hudomušno
poigrava z besedami matica, sa-
mo in francoz, ki imajo več po-
menov. Pozorno preberite nje-
ne šegave stihe, da ne boste
kdaj v zagati! Barbara Rustja je
v rubriko Slovenščina za v žep

priklicala pesmico O. Župančiča
Pesem nagajivka. Pri tem želi, da
šolarji pravilno odgovorijo na
vprašanje zakaj. Uporaba podred-
nega vzročnega veznika ker in
vprašalnega prislovnega zaimka
zakaj jim namreč večkrat dela pre-
glavice! Čistilko, ki je prava gospo-
darica šole, predstavlja Neža ob
ilustraciji Danile Komjanc. Tudi ta
zapis je tiskan z velikimi črkami,
da ga zlahka preberejo najmlajši
in pri tem spoznajo, da je treba pa-
ziti na čistočo razreda. Na zadnjih
šestih straneh decembrske številke
se vrstijo krasne risbice in zapisi
Pastirčkovih bralcev. Med njimi
naj omenimo vsaj Resno zgodbo,
ki jo je napisala Lara Maniglia, pe-
tošolka OŠ F. Bevk z Opčin. Pri-
ložila je fotografijo – svoj portret:
na njenem nosu čepi lep rdeč me-
tuljček. Kar tri ure je blaženo ždel
na njem! Neverjetno!
Prijetno branje in vesel, z notran-
jim mirom prepojen Božič!
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Četrta številka otroške revije Pastirček

Približuje se blagoslovljena tiha noč

sluhnemo osebi, jo spremlja-
mo”. Zlasti mladi potrebujejo
nekoga, s komer bi se soočali.
“Mlademu Karolu Wojtyli je po-
magal spoznati njegov poklic ne-
ki laik, Jan Leopold Tyranowski”.
V razgovoru z nadškofom so pri-
sotni načeli različne teme. Govor
je bil o pomanjkanju poklicev, o
duhovniku, ki je eden sam in za-
to morda včasih potreben oddi-
ha, o odraslih, ki potrebujejo ne-
koga, ki bi jim prisluhnil, o mla-
dih, ki razmišljajo, želijo razu-
meti in se pogovarjati. “Mladi
naj spoznajo, da je evangelij po-
vezan z vrednotami; naj razume-

jo, da ne živimo slučajno, da je v
življenju pomembno imeti ne-
koga rad, odpuščati”... Konec
koncev moramo tudi zaupati
Gospodu. To, kar sejemo, bo prej
ali slej že obrodilo sadove. Mor-
da ne takrat oz. takih, kot sami
mislimo.
Odzivi članov različnih skupno-
sti, ki imajo tudi različne navade,
želje in pričakovanja, so bili po
srečanju različni. Nekateri so bili
bolj navdušeni, drugi morda
malce skeptični. Nadškof pa je le
dal nekaj zlatih napotkov, ki jih
je vredno vzeti v poštev.

DD

Pevma / Srečanje ob božični pesmi
V organizaciji krajevnih društev in župnije bo v petek, 21.
decembra 2018, ob 19.30 v cerkvi v Pevmi srečanje ob božični
pesmi. Nastopili bodo zbor otroškega vrtca Pikapolonica iz
Pevme (dir. uč. Anita Kerpan), MoPZ Skala-Gabrje (dir. Zulejka
Devetak), zbor OŠ Josip Abram iz Pevme, ŽePZ Sanje Nova
Gorica (dir. Ingrid Kragelj), Cerkveni MePZ Pevma-Jazbine (dir.
Zdravko Klanjšček). Na večeru, ki ga bo povezovala Barbara
Uršič, bodo zbori skupaj zapeli Sveto noč, božično misel bo
imel g. Marjan Markežič.

Štmaver / Betlehemska luč, luč miru
Solkanci bodo izročili betlehemsko luč sosedom iz Pevme,
Štmavra in z Oslavja ter vsem tistim, ki si želijo lučko miru, v
soboto, 22. decembra 2018, ob 17. uri v Štmavru. Srečanje bo
na nekdanjem kmečkem mejnem prehodu na solkanski strani,
za kmetijo Grad Štmaver. Pot bo označena z lučkami. Kulturni
program bodo oblikovali OPZ Štmaver, MoPZ Štmaver in skavti
s poslanico miru. Sledijo družabnost ter voščila.

Razstava jaslic na Sveti Gori
17. razstava jaslic v Frančiškovi dvorani samostana na Sveti
Gori bo na ogled do 6. januarja 2019 ob nedeljah in praznikih
med 9. in 19. uro, ob delavnikih in sobotah med 10. in 18.; od
17. do 21. decembra 2018 ter 3. in 4. januarja 2019 med 14.
in 18. uro. Toplo vabljeni!

Kratke

M. Valentinčič, msgr. C. R. M. Redaelli, g. Marjan Markežič (foto dd)
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  ako se glasi naslov projekta, ki ga je finan-
cirala deželna uprava v spomin na dežel-
nega svetnika, kulturnika, športnika, poli-

tika, skavta in zdravnika dr. Mirka Špacapana ob
10-letnici njegove smrti. Podoben projekt je
dežela podprla tudi za dr. Darka Bratino. Nosilec

projekta Mirko
Špacapan je
društvo Anton
Gregorčič s šte-
vilnimi par-
tnerji. Med te-
mi je tudi
društvo sKultu-
ra 2001 iz Štan-
dreža, ki se je
odločilo, da po-
sveti Mirku
Špacapanu spo-
minsko obeležje, ki je nastalo ob večletnem med-
narodnem kiparskem srečanju v Jeremitišču.
Obeležje je sestavljeno iz kamnitega okvirja z
vloženim mozaikom reke Soče in s portretom
Mirka Špacapana, ki se je kot deželni svetnik ved-
no zavzemal za ureditev soške struge in nabrežja.
Spomenik je postavljen na štandreško nabrežje
reke Soče ob koncu ulice Ticino.
Načrt za obeležje in portret je delo prof. Jurija
Smoleta, načrt za mozaik pa je izdelal Stefano Jus
iz Spilimberga. Mozaik so uresničile Maria Eterna

Baratta, Mirjam Fengler iz Avstri-
je in Aurora Folloni. Sodelovali
so še Giulia Crainich in Kamno-
seška skupina iz Manč pri Vipavi.
Morda bo to obeležje vzpodbudi-
lo pristojno upravo, da se bo loti-
la urejanja brega Soče, ki ga danes
zaraščata robida in drugo

grmičevje, tako da je nedostopen. Lahko bi postal
prijetno sprehajališče za pešce in kolesarje.
Na slovesnem odkritju obeležja, 11. decembra
2018, so v popoldanskih urah sodelovali učenci
štandreške osnovne šole Fran Erjavec, ki so pod
vodstvom učiteljice Martine Hlede lepo zapeli

nekaj slovenskih narodnih.
Istega dne je bila zvečer v
prostorih župnijskega doma
Anton Gregorčič slove-
snost, na kateri je predsed-
nik društva sKultura 2001
Marjan Breščak izročil priz-
nanja in spominske plakete
umetnikom, ki so sodelova-
li na letošnjem kiparskem
srečanju v Jeremitišču in iz-
delali tudi obeležje, ki je po-
stavljeno na bregu Soče. Dr.

Bernard Spazzapan je prisotne seznanil s pote-
kom projekta Zastavimo skupne moči za skupne
cilje, ki je obogatil našo skupnost z raznimi po-
budami, predvsem na mladinskem področju, in
to v raznih panogah, pri katerih se je Mirko Špa-
capan udejstvoval. Mario Mucci je prikazal po-
snetke nastajanja kiparskih del na srečanju v Je-
remitišču. Za uvod in konec programa je MePZ
Štandrež pod vodstvom Zulejke Devetak ubrano
zapel dve pesmi o Soči.

DP

T  ravo zimsko vzdušje je občutilo nekaj manj
kot štirideset otrok, ki so se z odraslimi
spremljevalci v kar mrzlem ponedeljko-

vem popoldnevu, 26. novembra 2018, udeležilo
četrte, zadnje Pravljične urice v letošnjem kole-
darskem letu. Lirično zimsko idilo je s svojimi
natančno izdelanimi, majhnimi namiznimi lut-
kami iz naravnih materialov pričaralo Gledališče
Bičikleta. To lutkovno gledališče si je leta 2007
zamislila Brigita Leban s
Cola nad Ajdovščino.
Najprej ji je bila lutkar-
ska dejavnost v ljubitel-
jsko veselje, zdaj pa se z
njo ukvarja poklicno. S
svojimi predstavami raz-
veseljuje širši krog malih
poslušalcev. V mladinski
sobi Feiglove knjižnice
je bila prvič gostja, a
upajmo, da ne zadnjič,
saj je res prisrčno razple-
tala lutkovno igro O
starki Zimi in njenih po-
močnikih. Predstava je nastala po poljski pra-
vljici, ki razkriva očarljivost zime, pa tudi
nevšečnosti, ki jih prinesejo mraz, sneg in led.
Starka Zima pobira še zadnje kostanjčke, ki so
padli z drevesa. Zdaj so namreč že vsi plodovi
zemlje pobrani, pa tudi tople volnene majice so
že pripravljene, da bodo ogrele premrla telesa.
Zima razmišlja, kako bo pripravila mrzle dni in
prekrila zemljo s snežno odejo in na napuščih
pričarala čarobne ledene sveče, ki so lahko tudi
nevarne, če se odlomijo in padejo na nič hudega
slutečega mimoidočega. Vsako leto ima Zima
ogromnega dela. Ker je stara, ne zmore vsega
opraviti sama. Zato se pa pri njej zglasijo štirje
krepki pomagači. Prvi je Gruden, ki je že enajst
mesecev brez službe! Ker je krojač, vse izmeri in
premeri in odene hiše v praznične lučke. Za njim
pride zidar Prosinec, ki marsikaj lepega “sezida”
in se izraža v pojočem vipavskem narečju, da ga
je prav prijetno poslušati, pa še znani refren Mla-

karjeve pesmi o Štefani in Bertolinu zapoje s svo-
jim “možatim” glasom. Nato se javi slikar
Svečan, ki lovi ravnotežje na drsalkah in na okna
naslika ledene rože. Za tem malce nerodnim
možicljem, se pojavi še plešoči veseljak Sušec, ki
vse skupaj spremeni v močo in blato. Njegovo
delo prav nič ne zadovolji starke Zime. V tem
mesecu se mora sama umakniti, saj v deželo že
prav nežno pripleše zelena pomlad.

Brigita Leban je lutkovno igrico,
obogateno s primerno glasbeno
opremo, izoblikovala privlačno
in razgibano, tudi s kančkom
hudomušnosti, tako da so se
otroci očitno zabavali in spon-
tano posegali v dogajanje. Vanj
je igralka vpletla tudi kakšno
današnjo socialno realnost, npr.
to, da je težko dobiti službo. Ti
pomenljivi odtenki so bili seve-
da bolj namenjeni odraslim gle-
dalcem. Ob poslušanju ljubko
in domiselno odigrane lutkov-
ne igrice – igralka je vsak mesec

orisala na svojevrsten način in mu seveda dala
drugačen glas – so se otroci naučili tudi lepa slo-
venska imena za štiri zimske mesece. Prava škoda
je, da jih ne uporabljamo, ker zvenijo tako do-
mače in so pomenljivo vezana na kmečka dela
ali vremenske razmere v določenem mesecu.
Gostji je dobrodošlico izrekla knjižničarka Breda,
ki je za trenutek prepustila besedo Vesni Tomsič.
Tomsičeva je napovedala, da bodo januarja po
njeni zamisli potekala srečanja z naslovom Spro-
stimo se z mamico in očkom. Govor bo o ra-
zličnih tehnikah sprostitve za boljše odnose med
otroki in starši. V središču pozornosti pa bodo
seveda čustva.
Pravljičnih uric v decembru ne bo, saj so pred-
praznični in praznični decembrski dnevi že tako
prepolni različnih prireditev. V knjižnico se bodo
vrnile v ponedeljek, 14. januarja, ob 17. uri, ko
bomo že v letu 2019.
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Četrta Pravljična urica v Feiglovi knjižnici v šolskem letu 2018/2019 

Bela starka Zima in njeni 
brhki pomočniki

  noči med 1. in 2. no-
vembrom 2018 je v go-
riški bolnišnici po dol-

goletni izčrpavajoči bolezni, ki
ji je ukradla marsikateri spo-
min, umrla gospa Marta Terčič,
vdova po Hermanu Srebrniču,
znanem organistu in pevovodji.
Gospa Marta Lucija Terčič se je
rodila v kmečki družini na Bu-
kovju v Števerjanu, pri Mižgul-
jevih, 25. avgusta 1931 kot šesti
otrok mame Fane Hlede in
očeta Lojzeta, ki je bil v prvi
svetovni vojni avstrijski vojak
na Tirolskem, v Galiciji in na soški fronti.
Oba sta bila verna in narodnozavedna, de-
lavna in poštena. To sta posredovala tudi

svojim sedmim otro-
kom. Taka delavna,
verna, vdana v Božjo
voljo, poštena, zelo
skrbna je bila tudi Mar-
ta, čeprav je v življenju
doživela marsikaj brid-
kega. Že v rani mlado-
sti je okusila fašistično
nasilje, pomanjkanje
in še marsikaj. Tudi po
poroki – poročila se je
na praznik Lurške Ma-
tere Božje 11. februarja
1953 - ji ni bilo z

rožicami postlano. Trdo je morala delati
za številno družino. Imela je namreč se-
dem otrok. Od enega, še ne 15-letnega sina

Aleša, se je morala po-
sloviti. Umrl je za posle-
dicami prometne ne-
sreče l. 1972. Pred peti-
mi leti ji je umrl dragi

mož Herman, s katerim sta veliko prepe-
vala, potem pa se ji je zasadila v srce še ena
bolečina ob izgubi ljubljene vnukinje Žive.
Kljub vsemu temu je ostala njena vera go-
reča in neomajna. Zelo je bila navezana na
Marijo Svetogorsko. Ko je bila stara 85 let,
je z drugimi bolniki, ob asistenci hčerke,
z organizacijo Unitalsi obiskala celo Lurd.
Njeni otroci, hvaležni za vse, kar jim je v
življenju posredovala, so o nadvse ljublje-
ni mami Marti napisali zelo lep, a tudi zelo
dolg zapis, v katerega so izlili vsa svoja glo-
boka čustva. Žal, nam prostor v časopisu
ne dopušča, da bi ga v celoti objavili. Zato
pa z veseljem njegov izvirnik objavljamo
na naši spletni strani.
Bog daj gospe Marti uživati večno srečo v
nebesih!

V

In memoriam / Marta Terčič

Spomin na pokončno Briko in Slovenko

Foto DP

Foto DP

Zastavimo skupne moči za skupne cilje

Spominsko obeležje
Mirku Špacapanu
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Srečanje pod lipami o Ivu Bricu

Ganljivo pričevanje
  a Srečanju pod lipami so

v četrtek, 13. decembra,
predstavili novo publi-

kacijo Ivo Bric Vojaški dnevnik,
ki jo je izdala Goriška Mo-
horjeva družba iz Gorice.
Na večeru so sodelovali
prof. Tomaž Simčič in ured-
nika knjige dr. Renato Pod-
bersič in prof. Peter Černic.
Tomaž Simčič je v uvodu
povedal, da je to delo več
kot dragocen in zanimiv
vojaški dnevnik; je namreč
poklon rojaku, ki ga je se-
danji predsednik Goriške
Mohorjeve družbe, msgr.
Podbersič, označil kot veli-
kega goriškega narodnjaka,
gospodarstvenika, kulturnika,
nedolžno žrtev komunistične re-
volucije ter dolgoletnega, zveste-
ga člana Goriške Mohorjeve
družbe. Knjiga je oris zgodovin-
skih okoliščin, v katerih je pote-
kalo njegovo življenje od rojstva
leta 1896 v Dornberku do njego-
ve nasilne smrti leta 1943. Vse-
binski sklopi so trije. Prvi sklop

N predstavlja vojaški dnevnik, v
katerem devetnajstletni Ivo Bric
opisuje izkušnjo v uniformi av-
strijske vojske in prve mesece ita-

lijanske okupacije. V drugem
sklopu je študija, v kateri sta
urednika knjige orisala osebnost
Iva Brica ter prostor in čas, v ka-
terem je živel. Opisana so mlada
leta in podroben prikaz narod-
ne, kulturne, gospodarske, pro-
svetne in politične dejavnosti, v
katero se je Ivo Bric vključil po
končani vojni. Tretji sklop oz.

poudarek je Bričeva likvidacija
junija leta 1943, saj je knjiga izšla
ob 75-letnici tega tragičnega do-
godka, je dejal prof. Simčič, ki je
prisotnim posredoval tudi nekaj
misli, ki so se mu porajale ob
branju. Dr. Renato Podbersič je
spomnil, da je minilo 10 let, od-
kar so v prostorih KCLB predsta-
vili knjigo o Janku Kralju, eni iz-

med najbolj za-
molčanih osebno-
sti goriške zgodovi-
ne. Zdaj pa je izšla
še knjiga njegove-
ga najzvestejšega
učenca oz. na-
jljubšega sodelov-
ca, prav tako za-
molčanega. S tem
delom smo dodali
še en kamenček
spoznavanju naše
goriške preteklosti.
Podbersič se je zah-

valil sorodnikom Iva Brica,
predvsem hčerki Boženki za vse
informacije, slike in pesmi ter
pokojnemu Tomažu Bricu, kate-
remu gre glavna zasluga, saj je
dal na razpolago prepis vojaške-
ga dnevnika, ki je žal še vedno
izgubljen. Iz pisanja je razvidno,
da je Ivo Bric dobil osnovno
znanje nemščine, obiskoval je

gimnazijo na Goriškem in že pri
devetnajstih letih bil poklican v
vojsko. Odšel je na urjenje na
Štajersko in Gorenjsko in se že
poleti l. 1915 znašel v ofenzivnih
akcijah avstro-ogrske vojske ob
reki Dnjester v današnji Ukrajini.
Prava izjemnost tega dnevnika
je, kako zrelo devetnajstletnik
opisuje vojna dogajanja, svet
okoli sebe in odnos do sovoja-
kov. Boril se je na različnih bo-
jiščih in opravljal razna dela,
med katerimi urjenje vojakov iz
Bosne in Hercegovine. Opisoval
je dogajanje v imenitni slo-
venščini, če upoštevamo, da je
od takrat minilo sto let in da fant
ni bil visokošolsko izobražen.
Tudi prof. Peter Černic je pouda-
ril, kako knjiga zapolnjuje veliko
vrzel naše zgodovine. Ko bere-
mo in spoznamo življenje Iva
Brica, opazimo, kaj je pomenilo
ostati Slovenec v času fašizma.
Sila odporništva fašizmu v tistih
hudih letih je obvarovala sloven-
sko narodno skupnost, ki je tako
lahko ohranila identiteto v času,
ko je bilo realno težko ostati Slo-
venec. Ivo Bric se odloči, da se v
najhujših časih vrne iz Jugosla-
vije na Primorsko, ki je pripadla
Italiji, in igra bistveno vlogo z
ostalimi rojaki tistega časa, t. j.

Obvestila
Župnija sv. Martina škofa vabi na
adventni večer, ki bo v petek, 21.
decembra 2018, ob 19. uri v
župnijski cerkvi v Sovodnjah ob Soči.
MePZ Mirko Špacapan iz Podgore bo
z adventnimi pesmimi obogatil sv.
mašo in na koncu izvedel še krajši
koncert. Toplo vabljeni.
SCGV E. Komel vabi v soboto, 22.
decembra, ob 17. uri na božični
nastop učencev podružnice na
Plešivem v cerkvi Kristusa Kralja.
Prosvetno društvo Vrh Sv. Mihaela vabi
na božičnico v četrtek, 27. decembra
2018, ob 20. uri v cerkvi sv. Lovrenca
na Vrhu Sv. Mihaela. Mlps Vihar bo
zapela pod vodstvom Mateje Černic,
otroci OPZ Etko Mužetko pa se bodo
predstavili z igrico Glej, zvezda
repatica (besedilo Nika Cotič, režija
Karen Ulian).
Društvo slovenskih upokojencev za
Goriško prireja v petek, 28. decem -
bra, tradicionalno silvestrovanje z
družabnim srečanjem v restavraciji
Belvedere v Tricesimu (Videm).
Vpisujejo do 20. decembra po tel.
0481-884156 (Andrej F.), 346-
1206031 (Sonja K.), 0481-882183
(Dragica V.), 0481-78138 (Sonja Š.).
Prvi avtobus bo odpeljal ob 16.30 uri
iz Gorice s trga Medaglie d'oro/Gori -
ščka z običajnimi postanki pri vagi
blizu Pevmskega mosta, v Podgori
pri telovadnici, v Štandrežu pri
lekarni in na Pilošču. Drugi avtobus
bo odpeljal ob 16.30 uri iz
Doberdoba s postanki na Poljanah,
v Sovodnjah pri cerkvi in lekarni do
Pilošča, od koder bosta nadaljevala
pot v Tricesimo.
ZSKP, KCLB in ZCPZ Gorica razpisujejo
15. Priznanje Kazimir Humar.
Predloge je treba oddati do 31.
decembra 2018 na naslov: Zveza

slovenske katoliške prosvete –
34170 Gorica, Drevored 20.
septembra 85, s pripisom na
ovojnico: “Predlog za priznanje”.
“Male oglase” najdete na našem
portalu www.noviglas.eu.

Voščila
Društvo goriških upokojencev vošči
članom vesele božične in novoletne
praznike.

RADIO SPAZIO
Vrata proti vzhodu
(od 21. 12. 2018 do 27. 12. 2018)
Radijska postaja iz Vidma oddaja na
ultrakratkem valu s frekvencami za
Goriško 97.5, 91.9 Mhz; za Furlanijo
103.7, 103.9 Mhz; za Kanalsko
dolino 95.7, 99.5 Mhz; za spodnjo
dolino Bele 98.2 Mhz; za Karnijo
97.4, 91, 103.6 Mhz; na internetu
www.radiospazio103.it. Slovenske
oddaje so na sporedu vsak dan od
20.00 do 21.00. Spored:
Petek, 21. decembra (v studiu Niko
Klanjšček): Zvočni zapis: posnetki z
naših kulturnih prireditev - Glasba iz
studia 2.
Sobota, 22. decembra (vodi Ezio
Gosgnach): Okno v Benečijo: oddaja
v benečanskem, terskem, rezijan -
skem in ziljskem narečju.
Nedelja, 23. decembra: ponovitev
oddaje Okno v Benečijo.
Ponedeljek, 24. decembra (v studiu
Miha Kovic in Jakob Leopoli): Mihec
in Jakec show.
Torek, 25. decembra (v studiu Matjaž
Pintar): Utrinki v našem prostoru -
Glasbena oddaja z Matjažem.
Sreda, 26. decembra (v studiu Danilo
Čotar): Praznični izbor melodij.
Četrtek, 27. decembra (v studiu Andrej
Bavcon): Četrtkov večer z glasbo -
Zanimivosti, obvestila in humor.

Tematska razstava v Sovodnjah ob Soči

Škrljanci v objektivu
Joška Prinčiča

  soboto, 8. decembra, so
v Škrljah, predelu Sovo-
denj ob Soči, odprli pou-

lično fotografsko razstavo av-
torja Joška Prinčiča “Živijo
Škrljanci”. Ob prisotnosti
županje Alenke Florenin in šte-
vilnih vaščanov je razstavo in
avtorja predstavil mojster foto-
grafije Rafael Podobnik.
Avtor trajne razstave Joško Prin-
cič, eden izmed ustanoviteljev
slovenskega go-
riškega fotokluba
“Skupina 75”, je
pripravil več fo-
tografij starejših
prebivalcev
Škrlij. V Škrljah
je Prinčič, ki živi
v Križu pri Trstu,
preživel svoja
otroška leta, raz-
stavo pa je poi-
menoval po na-
pisu, ki že od leta
1881 krasi
škrljanski vodnjak. Tematska
razstava na prostem je sestavlje-
na iz trinajstih plastificiranih
črno-belih fotografij, ki visijo
na štirih različnih lokacijah.

V Prinčič je fotografiral obraze,
gube in nasmehe ljudi, s kate-
rimi je preživel svoja mlada le-
ta. Navadne, preproste, domače
ljudi med opravljanjem vsakod-
nevnih opravil, njihovega po-
klica ali hobija, je gledal
s svojim umetniškim
očesom in jih z objekti-
vom fotografskega apa-
rata izrazito ovekovečil.
Na odprtju razstave se je

zbralo veliko do-
mačinov. Ponosno so
zapeli pesmi Na Kržadi
se udobimo in Škrljan-
ska klapa, sledilo je

družabno srečanje. Sobotno
predstavitev Prinčičevih foto-
grafij so izkoristili tudi za od-
kritje treh tabel z ledinskimi
imeni, ki jih je v Škrljah posta-
vila občinska uprava s prispev-
kom nekdanjega odbora proti
sežigalnici. Odbor, ki se je pred
leti boril za zaprtje industrijske-
ga objekta, zelo škodljivega za
okolje in prebivalce, je imel na
razpolago še približno 500
evrov, njegovi člani, s predsed-
nikom Julijanom Čavdkom na

čelu, pa so
občinski
upravi pre-
dlagali, da
bi ta sred-
stva izkori-
stili za ure-
sničitev
projekta v
korist vsem
vaščanov.
Tedaj so

prav Škrljanci predlagali name-
stitev novih tabel s starimi to-
ponimi, tako se je občinska
uprava odločila in tabele so
obesili na že obstoječe stebre
ob vhodih v različne predele
vasi - v Škrljah, Legeru, Vasi,
Britofu, Duscah in na Kržadi.
Sovodenjska županja Alenka
Florenin je sporočila, da so do
zdaj skupno namestili devet ta-
bel, upajo pa, da bodo lahko
stara ledinska imena ovredno-
tili tudi v nekaterih drugih pre-
delih Sovodenj in v drugih
bližnjih zaselkih. Tako županja
kot drugi Sovodenjci pa bi zelo
radi občudovali umetniške fo-
tografije še v drugih predelih
vasi. Sovodnje ob Soči ponov-
no odkrivajo svojo identiteto z
novimi cestnimi tablami, foto-
grafije Joška Prinčiča pa so
priča navezanosti na tradicijo,
spomine, okolje in dobre ljudi.

KF

Jaslice in kip na županstvu

Umetnini z močnim sporočilom
  rijetno je bilo srečanje na

goriškem županstvu 7. de-
cembra, ko so v veži

občinske palače v prazničnem
vzdušju najprej odkrili jaslice iz
ostankov bomb in granat iz
prve svetovne vojne, delo 85-
letnega Sergia Pacorija. V pri-
sotnosti vice prefekta Antonina
Gullette, več odbornikov in
svetnikov, ravnateljice večsto-
penjske šole Gorica Elisabette
Kovic in podpredsednice pokra-
jinske zveze USCI Tiziane Trevi-
san je župan Rodolfo Ziberna
dejal, da je 100 let po koncu
vojne najboljši način za prazno-
vanje Božjega rojstva imeti pred
sabo tako svojevrstne jaslice.
“Nihče ni zmagal, če je v eni sa-

P mi bitki na soški fronti umrlo
sto tisoč fantov”. Pacori je pou-
daril, da je z jaslicami želel pri-
kazati vse otroke sveta. “Vsi si
moramo prizadevati, da jim za-
pustimo boljši svet, brez vojn in
revščine”. V več je-
zikih je pod vod-
stvom prof. Nede
Sancin in ob kitar-
ski spremljavi prof.
Francesca Biancuz-
zija odpel nekaj pri-
mernih pesmic
zbor srednje šole
Ivan Trinko, ki je
nato zapel tudi na
dvorišču županstva ob pianistki
prof. Evi Dolinšek. Tam so
namreč odkrili - v spomin na

100-letnico konca
prve vojne - kip Si-
sta Lombarda s po-
menljivim naslo-
vom Vrnitev do-
mov. V italijanščini

in slovenščini ga je orisal pred-
sednik društva sKultura 2001
Marjan Brescia; med drugim je

povedal, da je tudi sam doživel
vrnitev iz vojne očeta, ki mu je
bil, otroku, tuj, neznan.

vlogo povezovanja. Zaveda se, da
se s povezovanjem lahko kaj do-
seže tudi, če je oblast nenaklon-
jena. Narod ostane združen s te-
lovadnimi društvi, gledališčem,
pevskimi zbori, vse to so na te-
renu sistematično opravljali
ljudje, kot je bil Ivo Bric. V tem
je bil izjemen, saj je pokazal tudi
velik smisel za gospodarstvo in
gospodarsko vprašanje. Ko smo
Slovenci postali del italijanske
države, je bilo treba postaviti na
novo celo gospodarsko struktu-
ro. Govorimo o 400 zadrugah,
povezanih med sabo, ki so imele
vlogo ščititi slovenskega kmeta.
Ivo Bric je znotraj teh zadrug de-
loval skozi celotno fašistično ob-
dobje, kar je bilo zelo nevarno
in hkrati bistvenega pomena za
ohranitev slovenske narodne
skupnosti. Černic se je kasneje
zaustavil pri okoliščinah umora

Iva Brica, ki se je zgodil pred
nemško okupacijo. Med leti
1942-43, ko pride do prvih par-
tizanskih napadov in so reakcije
fašistične vlade krute, se skupi-
na, kateri je pripadal Ivo Bric,
sprašuje, ali je taka vrsta odpora
koristna. Želeli so zaščititi slo-
vensko prebivalstvo in stopnje-
vanje nasilja naj bi po njihovo
povzročilo le še hujše trpljenje.
Ker je verjel v svoje izbire in v to,
kar je delal za slovenski narod
brez nasilja, je bil leta 1943
umorjen. “Spomnite se me kot
tistega, ki je bil od fašistov pre-
ganjan in od komunistov ubit”,
je takrat povedal Ivo Bric, ker je
poznal lastno usodo, a je vztrajal
po začrtani poti, ker je ljubil svoj
narod in je vedel, kam radikali-
zacija pelje. Dogodki so mu ka-
sneje dali prav, je sklenil Černic.

MČR. Podbersič, T. Simčič in P. Černic
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  lovenski dan je prvi
med vsakoletnimi
prazniki v naši

slovenski skupnosti.
Praznujemo ga že 63 let.
Letos je bilo praznovanje
združeno z 57. obletnico
gostitelja, Slomškovega
doma, in s cerkveno
nedeljo Kristusa, Kralja
vesoljstva. Celotno slavje
je pa potekalo ob številki
70: toliko let je preteklo,
odkar je velik del
slovenskih beguncev
priplul v Argentino, prav
toliko, odkar je bilo
ustanovljeno naše krovno
društvo Zedinjena
Slovenija – takrat Društvo
Slovencev. In prav toliko,
kar naš tednik Svobodna
Slovenija izhaja na
argentinskih tleh.
Ob 11. uri smo se zbrali
na sončnem vrtu lepo
okrašenega Slomškovega
doma. Pomenljiva navada
je, da na začetku slavja
dvignemo argentinsko in
slovensko zastavo, ki nas potem
z droga spremljata skozi cel
dan, in zapojemo naši dve
narodni himni. Navzoče je
pozdravil predsednik
Slomškovega doma, Marko
Selan:
“Bodi v svoji besedi resničen, v
dejanju pa pravičen”. Te besede
našega zavetnika smo izbrali za
geslo in želimo, da v tem duhu
poteka današnje praznovanje,
naj nam bodo vodilo za danes

S

in tudi za vnaprej” , je povedal.
Prisotni so bili zastopniki naših
organizacij in drugi gostje: ve-
leposlanica Republike Sloveni-
je, gospa Jadranka Šturm Koc-
jan, predsednik Zedinjene Slo-
venije, g. Jure Komar, naši du-
hovniki, predsedniki sloven-
skih domov: Miloš Mavrič za
Slovensko Pristavo, Viktor Le-
ber za Slovenski dom San Mar-
tin, Vinko Glinšek za Društvo
Slovenska vas, Andrej Mehle za
Naš dom San Justo, Damian

Ahlin za Slovenski dom
Carapachay in Slovensko
kulturno akcijo ter Alenka
Prijatelj za Zvezo mater in
žena. Med številno publi-
ko smo šteli tudi skupino
gostov iz Slovenije.
V dvorani Matevža Po-
točnika je bilo že vse pri-
pravljeno za sv. mašo, ki jo
je daroval delegat msgr. Ju-
re Rode, s somaševanjem
g. Franca Cukjatija, g. To-
nija Burja in gostov gg.
Ivana Albrehta in Jožeta
Dolenca. Mašnik se je med
pridigo še posebej spomnil
70-letnice prihoda sloven-
skih povojnih beguncev v
Argentino. Da je bilo
vzdušje bolj slovesno, je pa
gotovo pripo-
moglo petje
zbora Ex Cor-
de, ki ga vodi
Marta Selan
Brula.
Takoj po sv.
maši je vele-

poslanica Jadran-
ka Šturm Kocjan
nagovorila prisot-
ne ter v imenu Re-
publike Slovenije
izročila priznanji
Republike Sloveni-
je in Urada za Slo-
vence v zamejstvu
in po svetu društvu Zedinjena
Slovenija za 70 let delovanja ter
tedniku Svobodna Slovenija za
70 let izhajanja v Argentini. V
voščilo in pozdrav je prisotnim

namenila besede razumevanja
in sprave za ves slovenski na-
rod.
Slavje se je nadaljevalo v spod-
njih prostorih Slomškovega do-
ma.
Andrejka Dolinar Hrovat je od-
prla že tradicionalno likovno
razstavo ramoških umetnikov,

ki so nam tudi letos pokazali
originalne stvaritve. Nato so se
gostje posedli k pogrnjenim
mizam in popoldne je potekalo
naprej ob veselem druženju in

DROBCI DOMAČE ZGODOVINE (45)

Rodbina Codelli (6)
Iz knjižice Baron Anton Codelli (1875-1954),
(Marko Kitin, Ljubljanske zgodbe v Slovanski
knjižnici), izvemo, da je Anton V. izumil celo vrsto
izboljšav za avtomobile, na primer električni
vžigalnik za motorna vozila (zaščiten s patentom)
in majhen hladilni in ogrevalni aparat, namenjen
dolgim progam (omogočal je zamrznitev in segre-
vanje hrane). V Ljubljani od leta 1991 deluje
društvo ljubiteljev starodobnikov in klasičnih vo-
zil, poimenovano po Antonu Codelliju.
Delal je tudi na drugih področjih: izdelal je načrt
za mehanično kosilnico in visokotlačni kompre-
sor, ukvarjal se je s poganjanjem strojev z
brezžičnim prenosom energije, z vojnimi in letal-
skimi izumi, ki so ostali na papirju. Sestavil je tudi
ladjo, s katero je plul po Ljubljanici. Zelo pomem-
bni so njegovi izumi na področju elektrotehnike.
Sodeloval je z dr. Albinom Belarjem, s katerim je
opremil radijsko sprejemno-oddajno postajo in
na ta način povezal Ljubljano z drugimi postajami
v Evropi pri izmenjavi seizmografskih in meteo-
roloških podatkov. Prva njuna radijska od-
dajna postaja je delovala na ljubljanski realki
na Vegovi ulici, kjer je deloval tudi prvi seiz-
mograf na Slovenskem. Bil je odgovoren za

gradnjo brezžičnega telegrafskega sistema za av-
strijsko vojno mornarico. Za nemško vlado je gra-
dil radijsko oddajno postajo v nemški koloniji To-
go v Afriki, da bi jo povezal z Berlinom: ogromna
dela so se izvajala v pragozdu in na koncu so po-
stavili dva velika stolpa za antene, visoka 75 in
120 metrov. Za kratek čas je delovala le sprejemna
postaja. Ob izbruhu prve svetovne vojne je Codelli
iz Berlina prejel ukaz za uničenje le-te, saj sta ko-
lonijo Togo že napadali Angleži in Francozi. Leta
1928 je izumil visokofrekvenčni telefon. Zgodo-
vinsko zelo pomemben je njegov doprinos k me-
hanskim načinom prenosa slike na daljavo med
letoma 1926 in 1933. V tem smislu moramo citi-
rati izum naprave za prenos slike na daljavo, pre-
dhodnice televizije. Kot zanimivost moramo na-
vesti tudi podatek, da Anton V. Codelli velja za
prvega slovenskega filmskega producenta, saj je
leta 1913 financiral dokumentarni igrani film v
Afriki. Po drugi svetovni vojni mu je nova oblast
zaplenila posestvo. Umaknil se je v Švico, kjer je
leta 1954 umrl. Ljubljano je zelo pogrešal. Bil je

trikrat poročen. Prvič
se je v Gorici poročil
leta 1900 s sestrično
Marijo Concho Codel-
li, ki je svoje posestvo
imela v Manzanu, dru-
gič je bil poročen s
češko plemkinjo Nino
Mladota, tretjič pa z
Madžarko Ilono Dra-
sche Lazar de Thorda.
Na fasadi graščine
Turn pri Ljubljanici je od leta 1995 vzidana spo-
miska plošča zadnjemu lastniku posestva, baronu
Antonu V. Codelliju. Posestvo je leta 1701 kupil
njegov prednik - mecen slovenske književnosti in
ljubljanske Cerkve - Peter Anton I. Codelli (prejšnji
lastnik je bil Anton Cergol). Gre za pravokotno
dvonadstropno renesančno palačo s štirikapno
streho in z enonadstropnim stolpičastim izzidkom
na vzhodu. Avguštin I. je leta 1738 dvorcu prizidal
baročno kapelico, posvečeno Brezmadežni Devici
Mariji, okrašeno z bogatimi oltarji in čudovitimi
freskami. Kapelico krasijo freske enega najimenit-

nejših slovenskih baročnih slikarjev Franca Je-
lovška iz Mengša (1700-1764), čigar freske, oltarne
slike in portrete najdemo tudi v cerkvi sv. Petra v
Ljubljani, v Kamniku, Grobljah pri Domžalah, ka-
peli na gradu Tuštanj, na Sladki gori, v Celju, Ne-
vljah, Nazarjih, Komendi, Kostanjevici na Krki, Le-
scah, Trzinu, Vodicah, Vipavi in Samoboru na
Hrvaškem. Vidni so še ostanki velikega parka ozi-
roma gozda, ki je nekoč krasil posestvo: gabri, bre-
sti, smreke, lipe, breze, macesni, kostanji. Vodnjak
s Codellijevim grbom v bližini mogočne lipe nosi
letnico 1753. Na tem območju danes stojita Špor-
tni park Kodeljevo in Fakulteta za šport. Mestni
predel se imenuje Kodeljevo: ime je seveda prejel
po družini, ki že 500 let povezuje te naše kraje.

Na fasadi graščine Turn pri Ljubljanici je od leta 1995
vzidana spomiska plošča zadnjemu lastniku
posestva Antonu V. Codelliju. Posestvo je leta 1701
kupil njegov prednik Peter Anton I. Codelli (prejšnji
lastnik je bil Anton Cergol).

Codelli so imeli svojo posest tudi v Manzanu. Tukaj je živela in umrla
baronica Marija Concha Codelli, sestrična in prva žena ljubljanskega
barona Antona V. Codellija. Med prvo svetovno vojno je v vili
delovala vojaška bolnišnica, medtem ko med drugo svetovno vojno
so v njej našli zatočišče preganjanci, Judi in partizani.

V Ljubljani od leta 1991 deluje društvo ljubiteljev starodobnikov in klasičnih vozil,
poimenovano po Antonu Codelliju.

Družinska slika: v sredini sedi Marija Concha Codelli,
sestrična in prva žena Antona V. Codellija (iz knjige
Nobilta' della Contea - Giorgio Geromet, Renata Alberti,
Edizioni della Laguna).

Graščino Turn pri Ljubljanici je leta 1701 od Antona Cergola
kupil Peter Anton I. Avguštin I. je leta 1738 dvorcu prizidal
baročno kapelico, posvečeno Brezmadežni Devici Mariji,
okrašeno z bogatimi oltarji in čudovitimi freskami Franca
Jelovška iz Mengša (1700-1764), enega najimenitnejših
slovenskih baročnih slikarjev. Vidni so še ostanki velikega
parka oziroma gozda, ki je nekoč krasil posestvo. Zadnji
lastnik je bil izumitelj Anton V.

Dimitri Tabaj

obiskovanju stojnic na vrtu
Slomškovega doma vse do
začetka popoldanskega kultur-
nega programa.
V popoldanskem programu je
bila izvedena predstava Kerig-
ma, v kateri je nastopalo 80
oseb.
Odziv publike je dokazal, da je

sporočilo Kerig-
me doseglo srca
gledalcev. Vsa
dvorana je stoje z
dolgim ploskan-
jem nagradila av-
torje in nastopa-
joče.
Po izvedbi je na
oder stopil Alek-
sander Igličar,
predsednik Mu-
zejskega društva
Škofja Loka in
trenutno na obi-
sku v Buenos Ai-
resu, odličen poz-

navalec Škofjeloškega pasijona.
V svojem nagovoru je poudaril
kakovost in globino dela in
izrazil željo, da bi Kerigmo po-
nesli tudi v Slovenijo.

Sledile so
naše zahvale:
avtorju Marti-
nu Sušniku in
režiserjema
Marti Selan
in Marcelu
Bruli je
Slomškov
dom v spo-
min izročil
umetniška
križa, simbol
našega
odrešenja. Di-
menzijo av-
torjevega
ustvarjanja in
talent, ki sta
ga režiserja
vložila v iz-
vedbo, ne gre

opisati v besedah. Kerigmo je
trega doživeti.
Na odru je nastopalo okoli 80
oseb, a med njimi so izstopali
mladi protagonisti: Niko Mala-
lan – Jezus, Veronika Brula –
Marija, Mikaela Bokalič – Mari-
ja Magdalena, Tomi Selan – Pe-
ter in Matija Brula – Janez. Stari
so med 19 in 23 let in so tokrat
prvič peli kot solisti. Z vztrajno
voljo, vajami in izjemno
doživetim nastopom so pokaza-
li, da ni previsokih ciljev. Nji-
hovo mlado sporočilo pa je tu-
di to, da je Jezusov nauk še da-
nes aktualen in mlad kot oni
sami.
Nedvomno pa je bil v delu vseh
prisoten Duh, ki je Ljubezen in
nikoli ne mine.
Prijeten pomladni večer je nu-
dil lepo priložnost, da se je naš
praznik slovenstva nadaljeval
še pozno v noč, ob zvokih mla-
dih fantov skupine Km43 in ob
domačih slovenskih
čevapčičih.

Mariana Poznič
fotografije: Zofija Bokalič, Pavel Brula,

Janko Koželnik

70 let društva Zedinjena Slovenija

Doživeto praznovanje
Slovencev v Argentini
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Stražar pravi: “Prišlo bo jutro, četudi je noč!” (Iz 21,12)

BODI

ČLOVEK!

  b vprašanju doživljanja Boga ostaja pri
mnogih sodobnikih velika praznina, kot
da je izbrisan iz življenja, zlasti v družbi in

znanosti. Kljub temu ljudje niso povsem neverni.
Papež Ratzinger govori o pripravljenosti na pričako-
vanje Boga. Za vsakega človeka je pričakovanje zelo
pomembno, predstavlja rast, izpolnitev, praznik.
Kjer vladata suho načrtovanje in menjalna vred-
nost, ko računalniška misel prihaja že v človeške
glave, je težko govoriti o pričakovanju nečesa no-
vega, o prihodu, spremembi. Svet se vrti po svojih
vzročnih tirnicah, človeške duše obvladajo psiho-
logija in njeni zakoni, potrošniška industrija nav-
dušuje ljudi, da kupujejo nove, moderne izdelke.
V tem prostoru velike utesnjenosti ljudje bežijo v
umetne svetove, si ustvarjajo užitke, misel se odvija
v svetu filma ter reklam. V bistvu ni vmesnega pro-
stora za dar in novost, povrhu tega ostaja marsikdaj
edina novost že ustaljeno utapljanje v droge te ali
drugačne vrste. Tudi življenje v zakonu, družini,
med prijatelji lahko postane dolgočasno ponavljan-
je enega in istega, prav tako mnoga druga srečanja.
Toda Bog, ki je prvi darovalec in izvor vsake ljubez-
ni, ne pristaja na to brezizhodno ponavljanje in
dolgočasenje. Njemu se ni treba izmišljevati novih
filmov in zgodb, da bi ljudi kaj zanimalo. Prisoten
je v svetu in ga nagovarja s skrbjo ter usmiljenjem,
tudi v najbolj suhem času je mogoče zaslutiti, da
je, da ljubi in rešuje.
Obrat ob skorajšnjem propadu
Pri ljubezni in veri igra pomembno vlogo prese-
nečenje, ki se zgodi nepričakovano, včasih tudi v
skrajnem stanju, ko ljudje izgubijo upanje. Izraelci
so postali sužnji v Egiptu. Razmere so postale vedno
hujše in nevzdržne. Zato so se začeli spraševati, kje

je Bog Abrahama, Izaka in Jakoba, ki jim je zapu-
stil velike obljube, pa jih je pahnil v trpljenje in
skorajšnje uničenje?  (2 Mz 2,23-25)
Mojzes je zaradi umora Egipčana moral pobegniti
z dvora. Zatekel se je v pustinjo. Tam se je poročil
in pod goro Horeb pasel ovce svojega tasta Jitra.
Bil je prepričan o skorajšnjem koncu svojega ljud-
stva. Toda, ko je pasel, se mu je prikazal angel v
gorečem grmu. Rekel mu je, da je Bog slišal krike

svojega ljudstva in pripravil rešitev. Obrnil se je k
Mojzesu in mu naročil, naj gre k faraonu in izpelje
ljudstvo iz Egipta.  (2 Mz 3,9-10)
Človeško delo Boga
S tem se je zgodil preobrat, ki je pokazal na očitno
Božje delovanje v zgodovini, pravi francoski teolog
de Lubac. Svet se zdi, da teče sam, brez temelja in
večnosti, brez blagoslova in pomoči. Toda še vedno
je dovolj svetlobe, da je mogoče videti mnoge sledi
Božje dobrote in ljubezni. - Preprosto ni mogoče
bivati brez Boga.  (Apd 17,28) Teologija govori o
stalnem ustvarjanju ali o Božji previdnosti. Res je,
da svet teče in se razvija po določenih zakonih, ven-
dar ima tudi svoj začetek in teži h koncu ter izpol-
nitvi. Ta notranji predlog, ki vse povezuje, imenu-
jemo Božja modrost. Ljudje jo morejo prepoznati
in zaupati Božjemu vodstvu zgodovine. V skladu s
tem so bili poslani preroki, da bi predstavili in ure-
sničili Božji načrt. Caussade je zapisal: “Delovanje
stvari je kot tančica, ki pokriva globoke skrivnosti
Boga”.
Ljudje so vedno odkrivali Božje delovanje v svetu
in zgodovini. Iz tega so nastale religije. Tudi Izrael-
sko ljudstvo je šlo po tej poti in doživljalo posebno
izvoljenost ter varstvo Boga Jahveja. Višek tega ra-
zodevanja je v Jezusu Kristusu, ki je učlovečeni
Božji Sin, najbolj uresničena povezava Božjega in
človeškega. Bog se je tako približal zgodovini na
najbolj otipljiv način, tako da je deloval po člo-
veškem delovanju. Vendar se je tudi ta njegova pri-
sotnost nekako razbila v presežno oddaljenost
Božjega in v povsem človeško prisotnost, da ga
sprejemajo le kot dobrega človeka in modreca. Po-
gosto se zdi, kot da zopet pristajamo na ravni religij
in etik.

Večnost v zgodovini
Res, da še vedno obstajajo mediji in ideologije, ki
se trudijo odpraviti vsako 'sled Božjega', vendar
jim to povsem ne uspe. Veliko težje je živeti brez
priznavanja Boga, kakor da gledamo na življenje v
njegovi luči. Lahko še tako zakrivajo sledi njegove
ljubezni, govorijo o letih po našem štetju in ne po
Kristusovem rojstvu, trdijo, da se svet razvija sam,
po slučaju in napakah, da je nesporna razvojna teo-
rija, da more medicina raziskati skoraj vsa težka
zdravstvena stanja, da se smrt umika iz javnosti in
se najdejo najrazličnejši obliži za bolečine, da psi-
hologija rešuje vsa vprašanja človeka in na vseh po-
dročjih mrgoli terapevtov, toda ni mogoče iti mi-
mo vprašanja očitne povezave med zgodovino in
vero. Ti sta si zelo blizu. Mnogo osvoboditev se je
zgodilo v moči vere in tudi kazni so prišle, ker ljudje
niso poslušali Božjega glasu vesti ter stopili na pot
spreobrnjenja. “Vesoljni potop” že dobiva svojo
moderno različico in civilizacija podira 'Babilonski
stolp' svojega napuha ter duhovne izpraznjenosti.
Hudič ustvarja meglo, da mu ljudje sledijo in dobro
zamenjajo za hudobijo, resnico za laž. Osvoboditev
od neresničnih svobod in od sužnosti je Božji dar,
ki zahteva tudi človeško prizadevanje. Ta konkretni
pogled na sodelovanje Božjega in človeškega v zgo-
dovini se razlikuje od različnih mitičnih razlag.
Izhod iz Egipta je bil politično dejanje, toda v njem
sta se jasno pokazali Božja roka in previdnost. Tudi
mnoge druge osvoboditve so bile izmoljene in iz-
bojevane, zmaga nad Otomani pri Lepantu in ne
nazadnje padec komunizma ter slovenska osamo-
svojitev. Evropa in svet se pomikata k velikim spre-
membam, ki bodo povezane z Božjo previdnostjo
in njegovim vodstvom zgodovine.
Zavest zvestobe Bogu zgodovine dela vero stvarno
in polno uresničeno. Pomembno je, da postavlja
za izhodišče izkušnjo, ki so jo doživeli ljudje v zgo-
dovini. Sodobni farizeji niso navdušeni nad
takšnim branjem dogodkov, ker želijo ostati pri su-
hih objektivnih dejstvih dogajanja, ki pa je bolj pla-
stično kot omejena horizontalnost in predalčkanje.
Tako ne bi bilo treba o tem več razmišljati in se
odločati.

V zgodovini namreč ni nič zacementirano in enoz-
načno, dogodkov ni mogoče vkleniti. Izzivi se na-
daljujejo. Iz največje teme in brezizhodnosti more
zasvetiti rešitev in se odpreti pot za nov začetek.
Razodetje in izkušnja vere pomagata gledati na zgo-
dovinsko dogajanje z Božjega zornega kota in
pričakovati rešitev. Pomembni sta odprtost in
svežina odločanja v vsakdanjem življenju, da se
vztrajno išče izpolnjenost v svobodi.
Sočutje in ne brezčutnost
Posebnost judovsko krščanske podobe Boga je iz-
kušnja njegove zavzetosti za ljudi in njihovo življen-
je v zgodovini. Bog se je razodel Mojzesu kot tisti,
ki je bivajoči, Bog spomina, ki se spominja obljub,
obenem pa je blizu ljudstvu in njegovim težavam.
(2 Mz 2,23-25) Tu je mogoče biti pozorni na angela,
po katerem je Bog spregovoril Mojzesu. Beseda
'malak' pomeni poslan, biti v službi Boga. Buber
je zapisal, da so angeli kot čutni poseg Boga v tem,
kar se zgodi. Marsikdaj v zgodovini so se teologi
bali, da bi bila misel o Bogu preveč zvezana z iz-
kušnjo in počlovečena, zato so iskali bolj filozofsko
opredelitev. Pri tem se je izoblikoval pojem 'ne-
trpljivosti', apatheia, ki je bil že v antiki povezan z
bogovi. Toda s tem so odrinili toliko pripovedi o
Božjem razodevanju, ko je spremljal ljudi in ljud-
stva v njihovih življenjskih okoliščinah.
Bog ne more biti neobčutljiv za človeka, ne more
biti nad sovraštvom in ljubeznijo, nad jezo in sočut-
jem, ker je najbolj oseben in globlji človeku, kot je
on sam. Ker je stvarnik človeka, ga tudi spremlja v
življenju, se zanj zanima, mu pomaga, ga opozarja,
z njim trpi. Teorije o netrpečem in od človeške iz-
kušnje oddaljenem Bogu zakrivajo njegovo re-
snično podobo, pa tudi dejavnost človeka, ki je
ustvarjen po podobi Boga. Božanstva ne moremo
predstavljati z zanikanjem človeškosti, to bi bil nič
in ne božanstvo. Sveti Bernard je rekel, da je Bog
netrpljiv, vendar ne nesočuten. Bog ni strasten, kot
smo ljudje, je pa usmiljen, dober, občutljiv za člo-
veška stanja. Resnični pathos Boga je njegovo
sočutje. (Heschel)
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Dne 25. julija letos smo praznovali
(no, niso vsi praznovali) petdeseto
obletnico izida papeške okrožnice
Humanae Vitae, zadnje okrožnice
svetega papeža Pavla VI., ki govori o
pravilnem in urejenem urejanju
posredovanja človeškega življenja.
Govorimo torej o pogledu katoliške
Cerkve na kontracepcijo, torej na
umetne in naravne metode
uravnavanja plodnosti parov. Leta
1968 je bil skorajda zadnji čas, da se
Cerkev izreče o tem takrat tako zelo
perečem problemu. Deset let pred
tem so namreč znanstveniki razvili
“kontracepcijsko tabletko”, ki je
parom omogočila, da so svojo
spolnost lahko zaživeli bolj
“svobodno”, brez skrbi da bi le-ta
prinesla neželene učinke, torej
morebitno nosečnost. Mnenje Cerkve
glede kontracepcije je bilo do takrat
sicer že dolgo jasno izraženo, vendar
je “tabletka” pomenila nekaj povsem
novega: spolni odnos se sam po sebi
ob uporabi tabletke na zunaj čisto nič
ne spremeni, zato so bili (in so še)
mnogi teologi iskreno prepričani, da
lahko tovrstna kontracepcija povsem
ustreza tako zakoncema kot Bogu, ki
je njuno zvezo blagoslovil.
Kaj je torej težava s kontracepcijo, pa
naj bo kakršnakoli, in zakaj se Cerkev
s tem sploh ukvarja? En odgovor
lahko najdemo v besedi sami.
Kontracepcija je angleška skovanka
latinskega izvora: contra (proti) –
conception (spočetje). Kontracepcija
torej lahko imenujemo katerokoli
dejavnost, ki je naravnana proti
spočetju novega življenja. In ta zadnji
stavek nam že dodobra pomaga pri
razumevanju težave. Naš Bog je Bog
življenja – in On je tisti, ki
blagoslavlja krščanske zakonce.
Blagoslavlja njihovo ljubezen in želi,

da bi bili rodovitni (prim. Humanae
Vitae 13). Če povemo s primerjavo, so
starši malo podobni duhovnikom. Ko
duhovniki pri sveti maši
“prikličemo” Jezusa na oltar v
evharistični daritvi, smo izjemno
tesni sodelavci Boga samega. Po

rokah duhovnika prihaja Življenje na
svet. Pri starših je zadeva podobna –
tudi oni so izjemno tesni božji
sodelavci, ko na svet kličejo življenje.
Sodelujejo z Bogom, On sodeluje z
njimi, in tako se rojevajo novi otroci,

ki bodo nekoč lahko gledali Boga vso
večnost. Naš Bog je torej “živi Bog” in
“Bog življenja”.
Upam, da lahko po tem razmisleku že
zaslutite težavo, ki se pojavi, kadar
spolni odnos ne služi svojemu
prvotnemu namenu – rodovitnosti. Je
tako, kot bi duhovnik sveto mašo kar
naenkrat prekinil in povabil na
prigrizek. In kaj je prigrizek v
primerjavi s svetim obhajilom, ko
prejmemo Boga samega? Primerjava,

ki se katoličanu zdi skorajda
nedopustna.
Ta razmislek je bil glavni razlog, da je
sveti Pavel VI. sledil tradiciji Cerkve
in leta 1968 potrdil dotedanje stališče
svete Cerkve, da je vsakršna

kontracepcija sama po sebi neurejeno
dejanje, ki nasprotuje Božji volji. Bog
je Bog življenja in vsakršno oviranje
življenja se znajde v nasprotju z Njim
in Njegovo voljo.
Prav posredovanje človeškega
življenja je bilo vedno razumljeno kot
glavni razlog obstoja vsakega
partnerstva, kaj šele svetega zakona
(prim. Humanae Vitae 12). Seveda se
v svetem zakonu dodajo še drugi
vidiki, ki so prav tako izjemno

pomembni – ljubezen med
zakoncema, nerazvezljiva vez med
njima, medsebojna podpora … in vse
to je usmerjeno v cilj nas vseh: v
večno življenje, kamor so poklicani
tudi otroci, ki jih Bog “posodi”

zakoncema v zemeljsko varstvo.
Ko govorimo o kontracepciji, torej ni
tako pomembna njena “oblika”
oziroma “način”. Težava, kot nas uči
sveti Pavel VI. , je veliko globlja: je
odločitev za ali proti življenju. Ali se
torej odločitev proti življenju izraža
na umeten ali naraven način, niti ni
tako pomembno. Je pa umetna
kontracepcija vedno naravnana na
oviranje življenja, česar naravne
metode same po sebi (še) ne

predvidevajo (prim. Humanae
Vitae 16).
Zavedati se je treba, da so te
tematike izjemno težavne in da
mnogi krščanski zakonci najraje
odmahnejo z roko in si mislijo:
“kaj Cerkev sploh briga, kaj in
kako počnem v svoji postelji …”.
To je seveda možna “rešitev”, ki
pa ničesar ne reši. In nikdar ni
nič do konca izgubljeno, če
premoremo malo ponižnosti
pred Bogom z vprašanjem:
“Gospod, je res vse v mojem
življenju tako, kot Ti želiš”? Če si
to vprašanje iskreno postavimo,
bomo vedno dobili odgovor:
“Ne”. Namreč vsak od nas mora
vedno znova popravljati svoje
življenje, in to velja tudi in
predvsem za področje spolnosti.
Torej – ne samo da Cerkev
“brigajo” te stvari, ampak je
njena dolžnost, da ljudem – tudi
zakoncem – potrpežljivo in jasno
kaže pot spreobrnjenja (prim.
Amoris Laetitia 78).
Petdeseta obletnica izida papeške
okrožnice Humanae vitae bi torej
morala biti priložnost za
premislek o našem odnosu do
omenjenih vprašanj. Žal se to ni
zgodilo, težave naših družin in

družinske politike pa se poglabljajo z
vsakim letom. Zdi pa se, da bo morala
tudi Cerkev današnjega časa prej ali
slej odločneje zagristi v to izjemno
kislo jabolko modernega časa.

Gabriel Kavčič

  a nami je škofovska sinoda o
mladih, ki je v mesecu
oktobru potekala v Vatikanu

in je mladim dala priložnost za
veliko sodelovanje. Verjetno v
zadnjih stoletjih kategorija
prebivalstva, ki jo lahko označimo z
“mladi”, ni imela tako vplivnega in
vidnega položaja niti v družbi niti v
vrhu katoliške Cerkve. Kaj mladi
pričakujejo od življenja? Kakšne so
njihove življenjske sanje in kako
jim pomagati potrpežljivo rasti v
družbi, kjer je vse na dosegu
tapkanja na telefonu?
O mladih, njihovi vlogi v družbi in
mladinski pastorali se veliko
razpravlja, predvsem pa smo vsi
zaposleni s tem, kako mlade
angažirati, motivirati in vključiti v
skupno življenje. Vsak župnik bi si
želel čim več mladih v prvi klopi
pri nedeljski maši, pri oratorijih,
verouku in še kje. Vsak predsednik
društva bi si prav tako želel veliko
mladih med svojimi člani in vsak
župan ali predsednik vlade bi si
želel veliko mladih v svoji
skupnosti. Resničnost je pogosto
precej ostra: nekaj mladih – za
vzorec – je tako prisotnih v župniji,
občini, društvih in državi, a v
resnici vemo, da postajamo vedno
bolj družba starcev. Statistika to
potrjuje.
Osnovnošolci, srednješolci in
študentje se zaradi hitre
digitalizacije življenja zapirajo v
svoj (digitalni) svet in tam
preživljajo največ časa. Kako pa se
ne bi, ko pa ima to okolje številne
prednosti, ki jih ne moremo
zanikati: informacije, storitve in
vsebine prehajajo brez časovnega

zamika, tako rekoč “real-time”,
večina storitev je brezplačnih, z
multimedijsko podporo so vsebine
neverjetno mikavne in estetsko
dovršene in do vsega lahko
dostopamo po pametnem telefonu
ali osebnem računalniku.
Vstopili smo v čas izredne
hitrosti, ki se je morda še
ne zavedamo v polnosti in
morda nanjo sploh nismo
pripravljeni. Če vam
pošljem e-mail in če ne
dobim odgovora v nekaj
urah, vas bom verjetno
poklical, da preverim, ali
je z vami oz. vašim
računalnikom vse vredu.
Nekaj dnevno čakanje je
lahko že pogubno... Pa
vendar, ne pozabimo, da
smo še v tem stoletju (!)
čakali na klasično pošto
vsaj dan ali dva. Danes se
je hitrost prenosa
podatkov in informacij
povečala do te mere, da
smo pozabili, kaj pomeni
čakati.
Mladi vstopajo v svet, ki
jih sili v hitrost, storilnost,
uspešnost in nenehno
povezanost, pušča pa
malo časa za razmislek in
skoraj nič možnosti za
napake. Kjer ni napak, ne
more biti možnosti za rast
in formacijo. Zaradi
individualizma in družbe
na “klik” - ali bolje na “tap”, kjer je
vse na dosegu tapkanja po “touch”
zaslonu – se oddaljujemo drug od
drugega. Postajamo znani tujci,
kajti s pomočjo spleta in družabnih

omrežij lahko skoraj vse vemo o
drugem, v resnici pa človeka morda
sploh ne poznamo in ga nismo
srečali.
In kje so mladi? Mladi so ujeti med
zgoraj opisanim modelom
digitalnega sveta in lažno-idealno

predstavo o popolnem in lahkem
življenju, čakajoč na nekakšno
življenjsko loterijo v obliki
milijonskega zadetka, bogatega
princa na belem konju ali sanjske

službe z odličnimi zaslužki.
Družabna omrežja in spletne
multimedijske vsebine nam
predstavljajo življenje kot
resničnosti šov, kjer je vse
navidezno čudovito in
navdihujoče, lepo, enostavno in

preprosto. Verjetno se boste strinjali
z menoj, da zadeve so včasih
zahtevne, težke in neprijetne,
vendar samo po neprespanih
nočeh, naporu, trdem delu in

včasih obilo solz se
lahko rodijo
resnično lepe in
velike stvari.
Mladi danes živijo
v milostni dobi, ki
kljub opisanim

izzivom imajo pred seboj številne
možnosti, kako svoje danosti razviti
in jih izboljšati. Velike življenjske
cilje bodo lahko dosegli le, če jim
bomo pokazali, da se trdo delo
izplača in da je sanjanje o
življenjski loteriji zapravljanje časa.

Ne smemo pozabiti,
da brez korenin
drevo ne more rasti,
zato mladi listki
potrebujejo močne
korenine, ki bodo
dajale oporo temu
drevesu. Korenine so
lahko vera in
tradicija, ki bosta
mladim pomagali na
poti rasti in razvoja.
Tisti mladi, ki
ostanejo povezani s
Cerkvijo, imajo
navadno do nje večje
zahteve, saj nekaj
pričakujejo in na tem
mestu jim je
potrebno ponuditi
kakovostno vsebino,
ki jih bo obdržala
znotraj vere in
Cerkve. Ali mladi v
naših župnijah
dobijo dovolj
“opreme” za
spopadanje z
življenjem v digitalni
dobi? Jim lahko
ponudimo tisto
samozavestno

pokončno držo, da v sekularizirani
in digitalizirani družbi uspešno
zagovarjajo svoje krščanske
korenine?

Aljoša Vodopivec

Z

Mladi danes živijo v milostni dobi digitalnega sveta, vendar potrebujejo kakovostno okolje za rast in razvoj 

Mladi iskalci odgovorov trkajo na naša vrata

Petdeset let po Humanae Vitae

Za kulturo življenja

Osnovnošolci, srednješolci in študentje se zaradi hitre digitalizacije življenja zapirajo 
v svoj (digitalni) svet in tam preživljajo največ časa.



Bodi človek! 20. decembra 2018 13

  kademska slikarka Maša Bersan
Mašuk te dni, ko to pišem,
končuje poslikavo stropa prezbi-

terija v župnijski cerkvi sv. Urha v Bov-
cu.
Maša je bila rojena l. 1961 v Moskvi.
Leta 1994 je skupaj s svojim soprogom
Nikolajem Mašukovim, rojenim v Sibi-
riji, zaradi udeležbe na likovni koloniji,
prišla v Slovenijo. Nenačrtovano sta tu
ostala do danes. Živita v Ljubnem na
Gorenjskem.
Poleg tega, da Maša slika na platno, da
je poslikala že veliko kapelic in napra-
vila v cerkvah veliko stenskih slik, se
glede na naročila loteva tudi stropnih
poslikav. Skupaj s soprogom Nikolajem
sta poslikala strop v cerkvi sv. Ilja v Šen-
tilju (2008); sama je slikala strope v cer-
kvi v Zgornjem Tuhinju, v cerkvi sv.
Ane v Cerknem, v župnijski cerkvi na
Jesenicah, v župnijski cerkvi v Selcah,
v zakristiji v Moravčah, v graščini
Grimšče pri Bledu, v restavraciji na Sve-
ti Gori. Leta 2012 je v Bovcu poslikala
strop ladje, ki je bil v času vojne in po
potresu uničen. Osrednji motiv ladij-
skega stropa v bovški cerkvi so Bin-
košti.
Maša je bila v Bovcu že letos poleti, na
odprtju razstave Sanje preteklosti; na
njej je predstavila, kako v domišljiji vidi
življenje Keltov, s katerimi smo skriv-
nostno povezani, saj so živeli na naših
tleh.
Sredi oktobra 2018 je ponovno prispela
v Bovec in začela poslikavo na stropu
prezbiterija, ki meri okoli 80 kvadrat-
nih metrov. Njeno delo poteka na zi-
darskem odru, ki so ga postavili bovški
farani. Gleda v strop. Ob koncu no-
vembra so kar mrzli dnevi, zato mora
biti dobro oblečena. Kot kakšen zidar
odmika pohodne plohe, da od spodaj
pogleda, kako se vidi nastajajoče delo.
Ne dovoli, da jo naslavljam z “gospa”.
Strop cerkve ni simetričen, ampak je
zamaknjen za 20 cm, kar ji je vzelo en
teden časa, da je našla sredino in prila-
godila t. i. “kartone”, saj nesime-
tričnost stropa ne sme biti opazna. Ker
se z njo srečujem in pogovarjam skoraj
vsak dan, sem imel privilegij, da ji po-
stavim nekaj vprašanj, na katere je z ve-
seljem odgovorila v prijetni “ruski slo-
venščini” z moskovskim naglasom.
Odgovore sem zapisal v kolikor toliko
knjižni slovenščini, nekatere izraze, ki

se mi zdijo zanimivi, pa sem ohranil
med narekovaji.

Maša, kaj pomeni slikati na stropu
prezbiterija? Kakšno tehniko upora-
bljate? Kako doživljate vaše delo v
Bovcu? Kaj hočete povedati, ko pra-
vite, da vas “strop komandira”?

Slikam na apno. Sproti zmočim del
stropa in v pravem trenutku slikam z
barvo, ki je apno s pigmentom. Potreb-
no je čutiti površino in imeti občutek,
kako omet pije vodo in se suši.
Kako izgleda, vidiš šele, ko se slika po-
suši. To je zelo drugačno od slikanja na
platno. Ker tega ne delam vsak dan, je
zame zelo zahtevno. To je tako, kot bi
kdo igral na orgle vsakih sedem let.
Včasih so bili mojstri v to uvedeni že v
otroštvu in so to delali vsak dan. Zato
jim verjetno ni bilo treba odmikati
odra in gledati, kako bo poslikava iz-
gledala, kot to počnem jaz. Delam in-
tuitivno. Na strop slikam zelo rada. Ve-
liko sem prebrala o tehnikah starih
mojstrov. Toda eno je brati in poznati
teorijo, drugo pa je delati. Spoštujem
in občudujem stare mojstre. Vsaka de-
lavnica je imela svoje skrivnosti. Če ne
bi imela stropnega slikarstva rada, tega
ne bi delala, ker je zahtevno in danes
ni sodobno. Pomembna je glava!
Stropno slikarstvo zahteva drugačen
način razmišljanja. To ni slika, temveč
strop. Slika ti ne sme pasti na glavo.
V starem času so bile “brigade” moj-
strov, ki so delali samo dekorativne
obrobe. Pomembna je celota. Celoten
strop je kot ena slika. Vsak element
vpliva na celoto. Pomembno je doseči
harmoničnost. Slika z obrobo je dru-
gačna kot brez nje. Ker nimam brigad
mojstrov za obrobe, sem poslikavo
obrob zaupala svojemu možu Nikola-
ju.

Kako doživljate vaš delovni dan? Ko
vas opazujem, lahko rečem, da živite
zelo špartansko: vstajate ponoči ob
3.30, okoli 10. ure je čas za malico,
nato delate približno do 14. ure, ko
je čas za kosilo. Po kosilu pa nadal-
jujete delo do 19. ure. K počitku gre-
ste zelo zgodaj, že okoli 21. ure. Za-
kaj vstajate tako zgodaj?

Da lahko mislim, moram stopiti “iz so-
dobne komunale” (iz sodobnega
načina življenja) in se stoodstotno po-
svetiti stropu. Slikanje na strop je fi-

zično, psihično in tehnično zahtevno
delo. Odklopim vse drugo, ker potre-
bujem koncentracijo, poglobitev in
energijo. Drugo me ne zanima več ozi-
roma zame ne obstaja več. Vstopim v
čisto drug svet. Morda starim moj-
strom to ni bilo potrebno, a pri meni
brez tega ne gre. Ko postanem utruje-
na, pa “nič ne vidim”, zato grem spat.
Tega ne delam nalašč in ne načrtujem,
to tako gre.

Vaša stvaritev se, po dobrem mesecu
in pol, bliža koncu. Slišal sem, kako
ste “slabo govo-
rili” o urah. Ka-
ko v času umet-
niškega dela
doživljate čas?
Si zadaste roke?
Se čas, ki ga po-
trebujete, uje-
ma s predvide-
vanjem?

Ko slikam, čas za-
me ne obstaja.
Najtežje mi je raz-
mišljati o času in
denarju. Denarja
in časa je vedno
premalo. Po mo-
jem mnenju je bi-
la največja revolu-
cija, ko so izumili
mehansko uro. S
tem smo ljudje
postavljeni pred
časovne omejitve. Pod stropom se
počutim kot v nebesih, izven civiliza-
cije. Pri Bogu ni časa.

Katere so faze pri nastajanju take po-
slikave in kaj je pomembno, da je na
koncu delo kakovostno opravljeno?

Zame je najpomembnejša želja in ideja
naročnika. Bogu sem hvaležna, da so
taki naročniki kot g. Viljem. Najprej je
potrebno doreči skico in dobiti sogla-
sja, nato izdelam kartone v merilu 1:
1, v naslednji fazi to prenesem na strop,
potem začnem slikati.

Kje ste se naučili stropnega slikar-
stva? Predvidevam, da na likovni
akademiji tega ne učijo. Ste imeli
kakšnega mentorja? Kje ste se prvič
preizkusili? Kdo je vaš vzornik?

Mentorji so zame strop, ki ga slikam,
že poslikani stropi cerkva, gradov in
muzejev ter knjige. Pomembno je, da
imaš željo; kdor ima željo, najde

rešitev. Moji vzorniki so vsi stari moj-
stri, predvsem pa beneški slikar Gian-
battista Tiepolo. Hodila sem v Benetke
in gledala njegove stropne poslikave;
to so nebesa! Tiepolo je moj nedose-
gljivi vzornik. On je pripadal tradiciji,
takrat so bili slikarji mojstri in ne go-
spodje. V delo so se uvajali že od
otroških let in delali celo življenje, do
smrti. Bila je konkurenca, če nisi bil
kvaliteten, si ostal brez dela. Jaz nisem
del takega sistema, zamudila sem že ce-
lo življenje, zato ga ne morem doseči.

Kar delam, so le individualni poskusi.
Iz pogovora z vami vem, da sprem-
ljate, kaj se dogaja na področju likov-
ne umetnosti danes (instalacije …),
in ste do tovrstne umetnosti kritični.
Kako gledate na sodobno umetnost
in zakaj se odločate, kot sami pravi-
te, za “tradicijo, nemodernost, zasta-
relost, starinskost”?

Sem človek tradicije. Nisem moderen
človek.

Vsebinsko zasnovo za poslikavo stro-
pa je pripravil bovški župnik, g. Vil-
jem Čušin. Kaj je bil pri načrtovanju
poslikave vaš delež?

Moj delež? Razumeti g. Viljema! On je
dal srce za to, kaj bo na stropu. Zame
je čudež, da on to želi. Čudež je človek,
ki to želi. Ne gre za to, da mu prisluh-
nem, ker je on naročnik, ampak zato,
ker je njegova želja čudež. S to idejo je
živel več let.

Se vam v bližnji prihodnosti obeta
še kakšno podobno delo?

Bog ve. Delam samo to, kar je v Božji
režiji.
Kaj lahko že vidimo, če se povzpnemo
na zidarski oder v bovški župnijski cer-
kvi? Kot je bilo že omenjeno, je idejo
glede vsebine dal župnik in dekan g.
Viljem Čušin. V središču je jagnje in
pod njim knjiga s sedmimi pečati. Zno-
traj križa, katerega središče je jagnje, so
naslikane alegorije štirih kardinalnih
(glavnih, človeških, moralnih) krepo-
sti: razumnost, srčnost, zmernost in
pravičnost. Med krepostmi so upodo-
bljeni zavetniki nekdanjih štirih žup-
nij: sv. Urh (Bovec); sv. Štefan (Log pod
Mangartom); sv. Florjan (Srpenica) in
sv. Jožef Delavec (Soča). Omenjene
župnije po 1. januarju 2018 sestavljajo
Župnijo Bovec. Ob vsakem svetniku pa
so naslikane po tri podružnice nekdan-
jih župnij, ki geografsko zamejujejo

nekdanje župnije. Stropno posli-
kavo v bovški cerkvi lahko primer-
jamo z vesoljem, kjer okoli sonca
krožijo planeti, planeti pa imajo
svoje satelite. Slikarki Maši, ki je to
Božje vesolje mojstrsko naslikala,
pa lahko rečemo: “Hvala tebi,
Maška”! Zanimivo je, da je bila
Maša v mladih letih zaposlena v
znanstvenoraziskovalnem inštitu-
tu za radijsko povezavo z vesoljem,
zdaj pa se ukvarja s poslikavo stro-
pov cerkva, kjer naslikane podobe
tudi sestavljajo nekakšno vesolje.
Njen mož Nikolaj, ki je tudi kipar,
pa se je včeraj, 29. 11. 2018, prav v
času poslikave bovškega prezbite-
rija, v Centru vesoljskih tehnologij
Hermana Potočnika Noordunga
(Vitanje), udeležil svečanega od-
prtja doprsnih kipov Konstantina
Ciolkovskega in Hermana Potočni-
ka – Noordunga, čigar portret je iz-

delal on. To dejstvo me je usmerilo k
primerjavi bovške stropne poslikave z
vesoljem. V središču “Božjega vesolja”,
v bovški župnijski cerkvi sv. Urha, je
Božje jagnje! Ideja o štirih moralnih
krepostih se je župniku porodila ob
dejstvu, da so na glavnem oltarju že
prisotne tri t. i. Božje kreposti: vera,
upanje in ljubezen. Torej je zdaj v prez-
biteriju skupaj upodobljenih sedem
kreposti. Sedem pa je število popolno-
sti. Bovška župnijska cerkev je zdaj po-
polnejša in lepša. Ta lepota nas nago-
varja, da postajamo vedno bolj popolni
in lepi tudi mi, da postanemo “astro-
navti”, “načrtovalci in graditelji vesol-
jskih plovil”, podobni Hermanu Po-
točniku Noordungu in dr. Antonu Ma-
vretiču. Božje jagnje, naši zavetniki in
upodobljene kreposti nas vabijo v
Božje višine, k vedno večji svetosti.

Bogdan Vidmar

A

Pogovor s slikarko Mašo Bersan Mašuk o poslikavi stropa prezbiterija župnijske cerkve sv. Urha v Bovcu

To so nebesa! Lepota “Božjega vesolja” 
nad bovškim daritvenim oltarjem

  letu 2018 obhajamo številne
obletnice, na nekatere od njih
pa smo se že ozrli tudi v našem

tedniku Novi glas. Poleg obletnice
prelomnega leta 1968 v smislu
seksualne revolucije je isto leto bilo
pomembno tudi v Cerkvi, saj je izšla
okrožnica Humanae vitae, deset let
kasneje pa je bil ustoličen na Petrov
sedež prvi slovanski papež, Poljak
Karol Wojtyla, z imenom Janez Pavel
II. On je, po dokaj hitrem postopku,
postal blaženi, nato pa sveti. Od
izvolitve in ustoličenja, 16. in 22.
oktobra 1978, je tako minilo že 40 let.
Kakor je naslov njegove prve
okrožnice, je bil ves čas zazrt v
Odrešenika ljudi, tistega, ki je nase
prevzel človeško naravo, da bi jo
potem na križu odrešil. Čeprav je od
njegove smrti minilo le 13 let in 8
mesecev, se zdi, da so njegovi nauki
že pozabljeni. Živimo posledice
pogubnih odločitev, na katere je sveti
papež opozarjal, ko so ljudje vero v
Boga zamenjali s tehnično-
znanstveno prakso ali praktičnostjo
oz. uporabnostjo. Tehnični napredek
je zameglil veliki večini ljudi pogled

in srca ljudi, tako da se njihovo
obzorje konča pri tem, kar se lahko
izmeri, stehta in čuti. V takšni
miselnosti ni težko peščici voditi
množic po lastnih
potrebah, saj smo se
spremenili v porabniške
zombije. Zanimivo je, da se
je ta tehnicistična miselnost
zasidrala tudi znotraj
Cerkve same, saj se tu tudi s
teologijo in filozofijo ravna
tako, kot da bi šlo za te
uporabne vede ali znanosti.
Tako je vse podrejeno temu,
kar se imenuje “pastoralna
praksa”, kjer je seveda bolj
kot pridevnik “pastoralna”,
ki se ga lahko nadene
kamorkoli in bo tam stal
prav izvrstno, vlada osebek
praksa. Da, prav ste
prebrali, praksa, ki je nekaj
tehničnega in
predmetnega, je postala
osebek, medtem ko je Logos, ki je
postal meso, podrejen temu novemu
osebku, pa je tako postal predmet.
Kristus je tako iz Osebe postal ena

izmed možnosti,
hipotez ali eno
izmed mnenj.
Danes namreč
pogosto slišimo

govoriti o Jezusu, a samo o Jezusu, nič
več tudi o Gospodu in Kristusu,
vedno pa je to subjektivna predstava
tistega, ki o tem “osebnem” Jezusu

Govori. Poljski profesor Stanislaw
Grygiel pripoveduje, kako je v letih
1966-67 poslušal nekaj predavanj
profesorjev filozofije in teologije na

katoliški univerzi v Leuvnu, kjer ga je
presenetilo to, da je pri mnogih
profesorjih naletel na marksistični
princip, po katerem je praksa pred
resnico in o tej tudi odloča. Pravi, da
mnogi latinskoameriški študenti niso
hoteli verjeti v pogubne posledice te
metafizične in antropološke zmote, ki
jih je pa sam živel na Poljskem. Svoje

strahove je zaupal kardinalu Wojtyli,
ki je dejal samo: “To bodo drago
plačali, mi pa bomo, žal, plačali z
njimi”. Te besede bodočega papeža so

se popolnoma uresničile, saj je to
postala miselnost zahodnega človeka,
ne samo intelektualcev, žal tudi
miselnost mnogih cerkvenih mož. To
potem vodi do tega, da ta praksa
spreminja nauk, ki je za Cerkev
nestvorjen, temveč razodet. Lahko
rečemo, da se spreminja sama
Kristusova oseba. Ko je kardinal

Wojtyla pridigal duhovne
vaje papežu Pavlu VI., je
dejal, da je nastala zmeda
ena od največjih
nevarnosti za Cerkev.
Janez Pavel II. je nekoč
odgovoril na vprašanje,
kateri stavek bi ohranil, če
bi bilo uničeno Sveto
pismo: “Resnica vas bo
osvobodila”!  (Jn 8,32).
Vest namreč pravi človeku,
kadar ne ve, kaj bi: “Če ne
moreš povedati resnice, ne
smeš lagati”! Kadar je torej
potrebno, pričujemo z
molkom, kakor naš
Gospod, sicer pa vedno
povedati resnico in nikdar
molčati. Ob obletnici
izvolitve sv. Janeza Pavla

II. za papeža se od njega učimo
jasnosti in poguma in seveda tega, da
smo zvesti resnici, ki je pred prakso.

Andrej Vončina

V

40-letnica izvolitve slovanskega papeža

Po pravi poti za učiteljem
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  božičnem času so naše
misli vse usmerjene na
lepoto Svete Družine, ki

sije iz jaslic v naših domovih in
cerkvah. V njej izstopa ob
Jezusu prav posebej Njegova
Mati Marija, naša ljuba Gospa,
ki je v življenju Cerkve, zlasti v
zadnjih dveh stoletjih, dobila
vse osrednejšnjo vlogo ne le na
ravni ljudske pobožnosti in
mistike, pač pa tudi na
dogmatični ravni. Ne pozabimo
namreč, da se na Mater Božjo
nanašajo štiri dogme:
1) da je Ona Mati Božja (Efeški
koncil leta 431),
2) da je Ona vedno Devica, tj.
pred in med porodom in po
porodu Odrešenika (Lateranski
koncil leta 649),
3) da je bila Ona sama
brezmadežno spočeta
(apostolska konstitucija
Ineffabilis Deus iz leta 1854),
4) da je bila Ona takoj po smrti
z dušo in telesom v nebesa
vzeta (okrožnica
Munificentissimus Deus iz leta
1950).
Kot vidimo, sta bili dve izmed
teh štirih dogem razglašeni v
zadnjih dveh stoletjih. Dejansko
smo bili v tem zadnjem času
zgodovine Cerkve priča posebni
pozornosti, ki jo je teologija
posvetila Mariji, kar je bilo
seveda tudi pod vplivom velikih
Marijinih prikazanj v Lourdesu
in v Fatimi in še drugih manj
znanih. V tem okviru je nastalo
gibanje za razglasitev še ene,
pete marijanske dogme, in sicer
dogme o Marijini soodrešeniški
vlogi, kar je tesno povezano z
naukom o Mariji kot Srednici
vseh milosti. O tem gibanju in
pomenu razglasitve te dogme bi
rad na kratko spregovoril v tem
besedilu z željo, da bi nas to
razmišljanje popeljalo v globlje
doživljanje božične skrivnosti.
Močna želja po razglasitvi te
pete marijanske dogme je bila
izražena v času pred drugim
vatikanskim koncilom in zlasti
na njem, vendar je bila v
tesnem glasovanju (1114 glasov
proti 1097) zavrnjena. Zoper
njo so nastopili glavni teologi
(Y. Congar, E. Schillebeeckx, K.
Rahner, H. Kung), ki so izhajali
iz neomodernizma, obsojenega
pod Pijem XII., a jim je pod
Janezom XXIII. in Pavlom VI.
uspelo koncilu vtisniti svoj
pečat (zlasti v dokumentu o
verski svobodi, kot sem že pisal
v Novem glasu). Oglejmo si,
kakšni so bili glavni
protiargumenti
neomodernistov zoper dogmo
o Mariji Soodrešenici, saj bomo
skoznje to še ne razglašeno
dogmo najbolje spoznali in
razumeli njen pomen.
Svetopisemski protiargument
Nauk o Mariji Soodrešenici te-
melji na Svetem pismu, in sicer
najprej na odlomku iz Lukovega
evangelija, ki prikazuje Marijino
Oznanjenje (Lk 1, 26-38). V
njem nadangel Gabrijel pristopi
k Mariji in ji napove, da bo po
delovanju Sv. Duha spočela
Odrešenika. Vendar ne gre le za
napoved, ampak obenem za
vprašanje. Nadangel namreč ne
odide, preden Marija ne privoli
s svojim “Fiat”! . Čaka na to pri-
volitev. Iz tega vidimo, da je bila
Marijina svobodna privolitev bi-
stveno nepogrešljivo svobodno
dejanje, brez katerega bi naše
odrešenje po Jezusu Kristusu ne
bilo možno. Drugače je, ko isti
nadangel pristopi malo pred

V tem k Zahariji in mu le napove
rojstvo njegovega sina Janeza
Krstnika. Tam prav nič ne čaka
na Zaharijevo privolitev in kar
odide od njega (Lk 1, 5-25). Da
je bila svobodna pri-
volitev pri Marijinem
Oznanjenju potreb-
na, je seveda razvid-
no iz tega, da je mo-
rala Marija stopiti v
zakonski odnos z Bo-
gom (Sv. Duhom), da
bi lahko prišlo do
spočetja: vstop v za-
konski odnos pa je
možen le svobodno.
Vse to pa je pomem-
bno zato, ker pome-
ni, da je Marijin
“Fiat”!, ki ga je Devi-
ca Marija potrjevala
vse svoje življenje -
zlasti v sotrpljenju z
Jezusom pod Križem,
bistven, nepogrešljiv,
neločljiv del našega
odrešenja, ki zato de-
la Marijo za našo Soo-
drešenico. Ne seveda v smislu,
da bi bila Ona (vendarle ustvar-
jena stvar) enakovreden vzrok
odrešenja Jezusu, ki je Bog, a
vendar, kljub tej podrejenosti,
nujni sovzrok odrešenja: nujna
pot, po kateri nas je Jezus lahko
odrešil, ki vzvratno dela Marijo
za edino pot, po kateri lahko
varno pristopimo k Jezusu. Od
tod slavni rek “po Mariji k Jezu-
su”.
Pri tem se zagovorniki dogme o
Mariji Soodrešenici naslanjajo
še na odlomek iz začetka Svete-
ga pisma (1 Mz 3, 15), kjer po
prikazu izvirnega greha Bog
spregovori o sovraštvu med
kačo (prispodobo za hudiča) in
ženo ter o tem, da bo kača
prežala na njeno peto, žena pa ji
bo s peto zdrobila glavo. Tako se
je vsaj v skladu s prevodom sv.
Hieronima (“ipsa conteret ca-
put tuum”) skozi stoletja preva-
jal ta odlomek in se je vseskozi s
to ženo, ki bo zdrobila kači gla-
vo, pojmovala Marija in njen
“Fiat”! . Kasneje se je, zlasti pod
vplivom protestantizma, ki je
zavračal sleherno bistvenejšo
vlogo Marije, začelo prevajati
isti odlomek v smislu, da ne bo
žena (“ona” v besedilu) temveč
“on” tj. njen zarod, ki je tudi
omenjen v odlomku, pri čemer
je mišljen Kristus. Nasprotovan-
je nauku o Mariji Soodrešenici
se navadno naslanja na to bran-
je odlomka, ki je utemeljeno na
dostopnih hebrejskih besedilih,
kjer dejansko nastopa zaimek
“on” in ne “ona”.
K temu je treba najprej reči, kot
je razvidno, da soodrešeniška
vloga Marije ne temelji na
odlomku iz 1 Mz 3, 15, ampak
na omenjenem odlomku iz Lk
1,38. Branje odlomka iz začetka
prve Mojzesove knjige ne
načenja v nobenem smislu teže
odlomka iz začetka Lukovega
evangelija. Poleg tega pa je treba
k temu reči, da so izhodiščna
hebrejska besedila glede razlike
med moškim in ženskim
zaimkom zelo dvoumna, to pa
zato ker je hebrejski zapis
soglasniški in ne pozna
samoglasnikov oz. so se le s
časom vnašali posebni znaki za
beleženje samoglasnikov, kar je
v tem primeru kar pomembno,
ker se v hebrejščini “on” reče
“hu”, “ona” pa “he” in se torej
razlikuje le po samoglasnikih.
Dalje je tako, da, tudi če bi bil v
izhodiščnem besedilu (ki je

izgubljeno) dejansko izražen
moški spol, je treba upoštevati,
da svetopisemska besedila
večkrat uporabljajo moški spol
tudi za ženske osebke zlasti

tedaj, ko so izražena
pomembna dejanja, ki jih ti
ženski osebki izvedejo. Tako da
je treba reči, da je Hieronimovo
branje starozaveznega odlomka
čisto možno. Naravnost
obvezujoče pa je, če pomislimo,
da je Tridentinski koncil določil
ravno Hieronimov prevod kot
navdahnjen od Sv. Duha in
obvezujoč.
Teološki protiargument
Druga argumentacija, na katero
se naslanjajo nasprotniki nauka
o Mariji Soodrešenici, je
teološke narave in temelji na
stališču, da bi tak nauk
postavljal Marijo kot
enakovreden vzrok odrešenja
Jezusu (tj. Bogu) in s tem da
izraža nekakšno malikovanje
Marije, ki je vendarle ustvarjena
stvar. Ta protiargument sem že
na kratko obravnaval zgoraj, ko
je bilo rečeno, da Marija ni
Odrešenica, pač pa
Soodrešenica, kar pomeni, da ni
enakovredna Jezusu, ki je edini
prvotni vzrok odrešenja (tj.
Odrešenik), pač pa sovzrok, tj.
drugotni, podrejeni, a bistveni
in neločljivi vzrok celotnega
našega odrešenja.
Nasprotniki tega nauka so na
drugem vatikanskem koncilu
pri tem sami navajali, da se jim
izrek tega nauka ni zdel
oportun, ker bi ogrozil
ekumensko povezovanje s
protestanti. Znano je namreč,
da protestanti odrešenje
pripisujejo izključno Božji
milosti (sola gratia) in
izključujejo pri tem kakršno
koli sodelovanje človeka in
njegove svobodne volje, ki naj
sodeluje z milostjo. Kakor
poudarja katoliški filozof Josef
Seifert, je ravno nauk o Mariji
Soodrešenici pomemben nauk,
ki naj potrdi katoliško
pojmovanje bistvene vloge
svobodne volje v procesu
odrešenja, in sicer ne le na ravni
odrešenja posameznega človeka
(kar je že določil Tridentinski
koncil), pač pa tudi na ravni
celotnega odrešenja, kjer je
odigrala bistveno vlogo ravno
Marijina svobodna privolitev.
Da v sodobnem teološkem
premisleku izginja zavest o
pomenu svobodne volje pri
odločitvi za Boga in zoper greh,
se jasno vidi v še trajajoči debati
okrog apostolske spodbude
Radost ljubezni papeža
Frančiška, ki v marsičem daje

Razglabljanje o Mariji Soodrešenici

Peta Marijina dogma
protestantizirajoč vtis, da
objektivno in po notranje
(intrinsece) grešno ravnanje,
kot je prešuštvovanje, marsikdaj
ni posledica svobodne
odločitve.
Duhovni protiargument
Ta protiargument nasprotnikov
je podoben teološkemu, in sicer
je v tem, da je prava krščanska
duhovnost usmerjena le na
Odrešenika/Boga: t. j. da

morajo v naši pobožnosti vsi
naši “nameni, dejavnosti in
opravila”, kot npr. pravi sv.
Ignacij Lojolski, biti usmerjeni
le Nanj in na nič ustvarjenega,
kar pa Marija nesporno je. Po
tem protiargumentu je nauk o

Mariji Soodrešenici nekaj, kar
preusmerja našo duhovnost od
pravega neustvarjenega Cilja k
napačnemu, ustvarjenemu, saj
da ta nauk v bistvu odpravlja
razliko med Marijo in Jezusom
ter da tako dela našo duhovnost
v najboljšem primeru
dvoumno, če ne že
malikovalsko.
Protiargument, ki že od daleč
smrdi po protestantskem sola

gratia, ne upošteva, da
neločljivost Marijine de-
javnosti od Jezusove pri
odrešenju ne odpravlja
podrejenosti Marijine de-
javnosti Jezusovi in s tem
ne odpravlja njune razli-
ke. To pa dalje pomeni,
da, če vse svoje “namene,
dejavnosti in opravila”,
če vse svoje želje usmeri-
mo v Marijo (spomnimo
se gesla “Totus tuus” iz
grba sv. Janeza Pavla II.),
jih s tem nismo usmerili
stran od Jezusa, pač pa to-
liko bolj Vanj, ker smo iz-
brali ne le pravega Cilja
(tj. Jezusa), pač pa tudi
pravo Pot (tj. Marijo), ki
jo je On sam izbral, da bi
prišel k nam in nas
odrešil. Vse to pa je bi-
stvo reka “po Mariji k Je-

zusu”.
Marija Soodrešenica in naš žalo-
stni čas
Z duhovno ravnjo tega nauka se
pa odpre razsežnost, ki je
nadvse aktualna. Živimo
namreč v času, ki prav posebej v

zadnjih mesecih žal pobrneva
od odkritij srhljivih (zlasti
homoseksualnih) spolnih
zlorab s strani duhovščine.
Težko je ne uvideti povezave
med tem in duhovnostjo, ki so
je deležni semeniščniki v času
po koncilu, v katerem je orisana
marijanska pobožnost odsotna
ali pa odrinjena na stranski tir.
Za moškega celibaterja je
namreč ključno, da sublimira
svojo nezavedno spolno slo po
ženski in jo poduhovi tako, da
jo povsem preusmeri v
nadnaravno razsežnost. Ključno
vlogo ima pri tem Marija, Mati
duhovnikov. Le marijanski
celibater je lahko uspešen
celibater: to je celibater, ki je
preusmeril vse svoje težnje v
Marijo in s tem tudi vso svojo
strast po ženski lepoti v
Marijino Lepoto, ki neizmerno
presega lepoto vseh žensk sveta
(tota pulchra es) in neskončno
presega nizkost naših želja. Ona
– Brezmadežna – pa je tista, ki
bo takega celibaterja (in v
manjši meri ter na drugačen
način tudi poročenega laika), ki
se ji ves preda in ves po njej
koprni, očistila vse grešne sle in
preustvarila po podobi Njenega
Sina. Ne pozabimo namreč, da
je marijanska pobožnost
zacvetela ravno v času
trubadurske lirike, ko so
nekateri trubadurji (kot npr.
kastiljski kralj Alfonz XII.)
razumeli, da njihove hvale dami
lahko zares veljajo le eni Dami.

Ivo Kerže

  oltmann je zapisal, da
'živi Bog ne more biti
netrpljiv, ker ni Boga

brez odnosa. To Božje sotrpljenje
s človekom ni zaradi pomanjkan-
ja, ampak iz preobilja ljubezni.
Sprejme ga svobodno, kajti, kdor
želi ljubiti, mora biti pripravljen
tudi trpeti. Bog je tako vsemo-
gočen, da more začutiti ljudi in
biti z njimi na vseh ravneh
življenja. To je izrazila sodobna
teologija s pojmom kenoza, ki ga
najdemo v Pismu Filipljanom.
(2,5) Zato apostol narodov po-
snema Božjo slabotnost, da bi po-
stal resnično močan.  (2 Kor
12,10)
Trnje in grm
Ljudje moramo sprejeti svojo člo-
veško krhkost in minljivost, zlasti
pa stanje osebnega greha in
grešnih razmer v družbi. Ko se je
Bog prikazal Mojzesu v gorečem
grmu, je s tem pokazal, da spreje-
ma revščino človeškosti in vse kli-
ce iz stisk. S tem se je predstavil
kot pomočnik in osvoboditelj
svojega ljudstva. Vsemogočnost
Boga se razodeva tako, da postane
bližnji človeški krhkosti in ne-
moči. Njegova beseda postane
glas stiskanih in vseh, ki so pri-
morani biti brez glasu in tiho. Pri
zlu pa se njegova moč in zmaga
pokaže tako, da sprejme in ga no-
si do zadnjega diha.
Kakor je grm najbolj ničvreden
in zasramovan med drevesi, je bil
tudi Izrael tepen, tlačen in po-
nižan. Zato je potreboval Božjo
pomoč in njegov poseg. Krhek in
malo vreden grm ima tudi trne,
ki zbadajo. Ta rastlina lahko po-
stane ostra in bodeča ter izraža
živo in odločno Božjo prisotnost,
ki zareže v človekovo vest, obe-
nem je ponižna in blizu človeko-
vi bolečini. Tako je prisotnost Bo-
ga v bolečini obljuba njegove
osvoboditve in odrešenja.
Božji glas prihaja iz trnov, ne od-
pravi bolečine, ampak jo razsvetli
in spremeni. Pomembno je, da

mu je blizu in
ga podpira v bo-
ju z vsem, kar
povzroča to bo-
lečino. Pobuda

osvoboditve je povezana s pri-
bližanjem Boga, ki se skloni k člo-
veku, kar je dejanje nežnosti. He-
brejska beseda Hanan pomeni
ljubeznivo sklanjanje do drugega.
Bog posreduje tako, da se skloni
do človeka in mu je blizu, mu po-
maga in ga osvobaja.
Ogenj v grmu razodeva zaniman-
je Boga za svoje ljudstvo, je kot
ljubeča ljubosumnost Adonaja.
(2 Mz 20,5) Kakor ogenj, ki gori
in ne uniči krhkega grma, tudi
Božja beseda ne zahteva človeko-
vega uničenja in propada, ampak
predstavlja pot izhoda iz težkega
stanja. Izraelci so razumeli moč
gorečega grma kot Božjo ljube-
zen, ki je živa in goreča tudi v
težkih časih preganjanja ter
suženjstva.
Presenečenja Boga
Zgodovina je polna Božjih nago-
vorov človeštva, ko je bil blizu bo-
lečini, jih zavaroval in tudi vabil
k spreobrnjenju. Njegovo delo-
vanje ne poteka z močnim gla-
som in hrupom pred javnostjo,
čeprav so nekateri posegi očitni,
da pritegnejo pozornost in spo-
min. Lewis imenuje pekel kot kraj
hrupa, kaosa, medtem ko je nebo
kraj tišine, glasbe, harmonije.
Božja beseda vznemirja, prese-
neča, a obenem tudi prinaša
umirjenost in zadovoljstvo.
Predvsem Bog ne uspava, kot dela
sodobna kultura.
Božje delovanje preseneča, ker je
presenečenje vsak dar in ljube-
zen. Mnogi svetopisemski do-
godki kažejo na nenačrtovanost
in presenečenje. Bog spregovori
v vsakdanjem življenju, pa tudi
pri molitvi ali v stanju nemoči in
čakanja. Zgodovina krščanske du-
hovnosti pozna številna spreo-
brnjenja. Prejšnje stoletje je
značilno po velikih spreobrnjen-
cih: Cline Stoples Lewis, Edith
Stein, Giovanni Papini, Paul
Cloudel, Oliver Clement, Vittorio
Messori … Tudi v novem stoletju
jih ne manjka. Morda se dogajajo

na drugačen, manj očiten način.
Srečanja teh ljudi z Bogom so bila
presenečenja, podarjeni trenutki
milosti in razsvetljenja. Korak, ki
se je zgodil v njih, ni bil neki pre-
mišljeni konec iskanja in poti,
ampak vdor nečesa novega, ne-
pričakovanega, neznanega in le-
pega. Po drugi strani pa je njiho-
vo prejšnje življenje nekako pri-
pravilo teren za nadnaravni dar
in srečanje. Presenečenje je kot
strela, ki udari nepričakovano, to-
da nekaj jo mora privleči. Savel je
preganjal kristjane in jih hotel iz-
trebiti, obenem jih je gotovo v
marsičem občudoval. Tako je v
sebi pripravil prostor za eno naj-
večjih spreobrnjenj v zgodovini
krščanstva. Tudi Avguštin se je
branil krščanstva in se pri tem
vedno bolj odpiral za njegovo oz-
nanilo. Presenečenje Boga so
naše skupnosti, ki živijo in spre-
jemajo vedno nove člane. Po de-
lih kristjanov bi že zdavnaj mo-
rala umreti marsikatera skupnost.
Toda Sveti Duh prehiteva ljudi,
odpira vrata, kjer se zdi, da so za-
prta, in prinaša možnost za nove
začetke. Zdi se, da je postmoderni
čas razvodenil vero ljudi in nji-
hov čut za sveto, vendar se na
nov način dogajajo presenečenja
v njihovem življenju, zlasti ob
težkih trenutkih in v temi, ki ne
vidi izhoda. Presenečenje so stari
starši, ki posredujejo vnukom
svoje svetinje, izkušnjo in
izročilo. Presenečenje je zavest,
da moreta post in molitev spre-
minjati družbo in graditi bolj člo-
veške odnose. Ne nazadnje sta
presenečenje vsak nov zakon in
družina, odpuščanje med ljudmi,
novi začetki, prijateljstva, zau-
panje in medsebojna pomoč.
Vsako rojstvo je novo upanje in
zvestoba je njegova krona. Prese-
nečenje je kot goreči steber, ki gre
pred izgubljenim človeštvom na
poti izhoda v življenje. Prese-
nečenje je Marija, ki je spregovo-
rila na različnih krajih in povabi-
la človeštvo k spreobrnjenju. Tudi
ta Božič in advent sta presenečen-
je Božje ljubezni, da ni obupal
nad nami in našo nemogočo ci-
vilizacijo.

M

Z 11. strani

Presenečenje ...



Kultura 20. decembra 2018 15

Oj, drage Slovenke! Oj, dragi Slovenci!
Ste z jaslic zaslišali? Novi je glas:
odprti so žejnim Resnice studenci,
in lačnim ljubezni življenje gre v slast!

To Detece Božje Marije je Dete,
Marije Device – spominjate se?
Ročicam so slamice mehke nadete –
noči betlehemske še hleve mrazé …

To Dete bo z Jožefom raslo v tesarja,
in ko Mu ob Mami bo trideset let,
bo s čudeži upe nesmrtne ustvarjal,
bo z novim nam glasom osvétlil ves svet.

Za Evo ob Adamu šel bo umirat,
za vse naše grehe na križ bo pribit.
A vstal je od mrtvih! Zdaj Raj se odpira,
ki vrag Ga je hotel dokončno razbit.

Pojdimo zahvalit se Božjemu Sinu.
Ga čujete? “Dober božični večer”!
Ni to čudovito? V tem živem spominu
je v slami Njegov za nas skrit eliksir.

Vladimir Kos

Ste iz jaslic zaslišali Glas?

  knjigarni se je trlo ljudi. Prihajali so ku-
povat Miklavževa in božična darila za
otroke in odrasle. Malo so pobrkljali po

policah, se odločili za knjigo glede na ceno in
živahnost naslovnice, drugo jih ni zanimalo.
Malo se jih je ustavilo na predstavitvi zmagoval-
cev literarnega natečaja za najbolj izvirno krajšo
pripoved z božično tematiko. Spletna stran zna-
ne tovarne, proizvajalke čokolade, je pred meseci
razpisala natečaj, na katerega se je odzvalo lepo
število literarnih navdušenk in navdušencev. Na-
slov Čokolada te ima rada, za nagrado velika ška-
tla čokolad, polnjenih z različnimi nadevi, in
čokoladnih poljubčkov (v vrednosti 300 evrov),
objava nagrajenega besedila na spletu in v anto-
logiji uveljavljene slovenske založbe.
Plavolasa Vika je butnila v knjigarno zadnji tre-
nutek. Srce ji je ob pogledu na vrvež poskočilo
visoko pod beli strop, da ga je s težavo spet ujela.
Kdo je najboljši? So morda že začeli? Počutim se
slabo, dušim se od toplote, šumi mi v ušesih.
Bom kar šla, nima smisla, gotovo je zmagovalka
med temi puncami z višje... Jaz sem prestara,
prvi letnik univerze, medicina, moje sanje …
“Tretje nagrade ne bomo podelili, drugo ex ae-
quo prejmeta Vanja Artusi za novelo Moč čokola-
de in Leda Geremia Radonis za kratko zgodbo Te-
ta Lada, marmelada in čokolada.”
Topel aplavz in dvojna slastna nagrada: pet škatel
najkvalitetnejšega kakava in ogromna lešnikova
čokolada.
“Pozor, prva nagrada! Najbolj je komisijo pre-
pričala zgodba, ki jo je napisala Vika Dišan, z na-
slovom Dve pomaranči, čokolada in sneg.”
Vika je okamenela. Končno, toliko pisarim,
pošiljam na natečaje, pa nikoli nič. Zdaj pa se je
končno izšlo, zdaj se lahko tudi jaz pohvalim z
nagrado. Da se ne bo bahala samo tista antipa-
tična Leda, ki vedno pobere vse nagrade, kar jih
je, tako na smučarskih tekmah kot tudi na lite-
rarnih natečajih ob Prešernovem dnevu.
Vroč aplavz in utemeljitev osladno nasmejane
profesorice: “Vabim vas, da prisluhnete zgodbi,
ki s filmsko tehniko in v izbranem slogu prehaja
od slikovitega dogajalnega okvira do zamegljene-
ga zornega kota prvoosebne pripovedovalke”.
K mikrofonu pristopi dolgolasec v vinsko
rdečem suknjiču, s sunkovitim gibom strese čop
las, ki mu silijo v oči, in se zagleda najprej v Vi-
ko, nato v list z besedilom.
Je prav lep, ma prav tak, ku mi dopade. Ma ku da
je pršu iz prejšnjega stoletja, tipo Beatles, prešine
vznemirjeno Viko, ki ne ve, kam naj bi usmerila
pogled. V profesorico ali v dolgolasca?
Kmalu jo začenja božati njegov žametni glas. Pre-
bira znane besede, vdihuje jim življenje, medtem
ko se njene sive celice sprehajajo od sladkosti do
sladkosti, od čokoladnih poljubčkov do njegovih
mehkih ustnic, na katerih se topi njen pogled.

“Bilo je v šestdesetih letih prejšnjega stoletja, ko
še ni bilo ne pametnih telefonov ne računalni-
kov ne interneta. Tudi avtomobilov na cestah je
bilo zelo malo, ljudje so se premikali iz kraja v
kraj peš, s kolesom, z avtobusom ali z vlakom.
Zasnežilo je že zgodaj novembra, zgodaj je
pritisnil mraz in jezero se je obleklo v
debel leden plašč, da so se otroci in
odrasli veselili sprehodov in
drsanja po zaledeneli
plošči. Vsi so ne-
strpno pričakovali
praznike. Mah za
jaslice so pobirali
bolj na skrivaj, o
Božiču se ni govo-
rilo v javnosti,
bilo pa je veli-
ko okrašenih
smrečic oziro-
ma novoletnih jelk pov-
sod, pred hišami, na posta-
jah, še največ pa na televiziji.
Božično vzdušje je kljub temu
radostno prevzemalo večino
družin, čeprav je bil božični dan v državi delav-
nik.
Na božično vigilijo (na srečo je bil petek, tako da
so lahko skupaj praznovali tako Božič kot Štefa-
novo) je Jelena pospravila urad, zapustila praz-
nično razsvetljeno mesto in na avtobusni postaji
v nepopisni gneči in po dolgem čakanju končno
dočakala avtobus. Imel je večurno zamudo, saj
po obilnem snežnem metežu komunalcem ni
uspelo počistiti cest (in pločnikov) v doglednem
času. Veselila se je prihoda domov v dolino. V
torbici je nosila skromen dar za mamo, očeta in
brata. Ni bilo veliko: dve pomaranči in čokolada.
Nad dolino je vztrepetala brezmesečna noč, sve-
tloba se je odbijala od visoko zapadlega snega.
Snežilo je namreč nepretrgoma tri dni in tri
noči, kot v pravljicah. A zrak ni dišal po pravljici:
mraz je grizel nohte, ledeni piš je bičal obraz,
sneg je turobno ječal pod gojzarji. Jeleno je čaka-
la pot po gozdu mimo razvalin nekdanjih fužin
preko mostička do gozdarjeve domačije. Tam je
bil zdaj njen dom. Njen oče gozdar se je pogosto
z družino selil z enega konca do drugega, s tre-
buhom za kruhom, ali bolje z žago nad hlode.
Ko ni bilo snega, je bilo do doma dve uri hoda.
Smreke so se lesketale v ivju in ledu, drgetajoč
pod plaščem, posutim s srebrnimi zvezdami. Tu
pa tam v snegu odtis vejice, posute z biseri. In
tišina, zdaj prepletena z bežnim frfotom, zdaj
prebodena z laježem. Postavica išče znano pot,
išče gaz. Ni je, zeva praznina brez človeka. Posta-
vica skuša pohiteti, noga se vdira v visoki sneg,
išče smer … Samo konj par metrov pred njo, od-
tis kopit, odmev hrzajočih nozdrvi... In živalski,

nečloveški napor. Vse je potonilo v žametno le-
poto mraka in tone v gluho praznoto noči. Sa-
ma, v torbici dve pomaranči in čokolada. Za ma-
mo, atka, brata. Strah jo hromi, strah, da zabre-
de, da zgreši smer, da se izgubi. Da otrpne, da od
trudnosti zaspi, da zmrzne, da umre... Strah ima

včasih majhne oči, njene drobne oči,
pošastno hladne, da dih zaledeni.

V treh urah bom doma, četudi je na-
metlo toliko snega. Neverjetno,

koliko se ga je nagrmadilo!
Mogoče meter, dva? Ne, ne,
pretiravaš. Ne more biti toli-
ko. Vse ena sama nerazločlji-
va gmota … oh, tu na levi že

vidim obris razva-
lin.
Hodim, hodim,
hodim. Uro ali

dve, ne

vem. Ta-
vam, tavam, tavam.
Konjiček, hvala Bogu, da mi utiraš pot. Koliko
časa sem že na poti? Nič, bom pojedla poma-
rančo, bom prinesla domov samo eno. Saj ne
morem lupiti, premraz je, roka me ne uboga. Joj,
samo krhelj, sladek, in drugega nič... Kako leden
je ta pomarančni sok!
Ali bom zmogla? Noge se mi ugrezajo v sneg, ne
morem jih dvigati. Noga me ne uboga. Kaj zdaj?
Diham, da si ogrejem roke. Kako reže ta mraz! In
tema se mi reži! Kje si zajček dolgoušček? Ptička
belolička, pridi, ponesi me na svojih krilih do-
mov! Pridi, olupim še drugo pomarančo, vzemi
si krhelj. Ne morem, prsti so otrpli, nohti, ali jih
še imam? Padla pomaranča v sneg … Kje, ne vi-
dim … pa saj je tu malo bolj svetlo, obrnem se in
pogledam v tla.
Tema. Se sveti oranžno? Sanjam, draga poma-
rančka, ali sem te res našla? Lupiti se ne pustiš, a
jaz te bom. Za ptičico potičico, da mi pokaže pot
do doma. Sneg je previsok, bela zimska pravljica,
ne čutim rok, ne čutim nog, črna noč, mrzla,
grda, črna pravljica. Na, ptička, pij, pomarančni
sok dober, sladek je, ti dobro de. Da me odneseš

domov, izgubila sem moč. Ali morda pot.
Kje pa sem? Konjiček je še pred mano, hrope. Ne
čutim rok, ne čutim nog. Je tukaj potok, reka?
Mostiček? Ali nov gozdiček? Ali je samo kon-
jiček? Ali poje prepeliček? Ne, ni pomlad...
Radovna šumi.
Na pomoč, na pomooč, na pomoooč … odmeva
na mostičku noč, zmanjkuje mi moč, ptičice ste
odletele proč, okrog senc me stiska obroč. Doma
me čaka napitek vroč. Čaj z medom, lipov čaj ali
zeliščni, velika skodelica vročega maminega čaja,
pod nogami se mi zamaja, sneg se ne otaja.
Imam še čokolado, ljubi Bog… Skoraj ne otipam
je, samo vem, da je... zašelesti srebrn papir... Za-
ledeni … Kockico čokolade, samo kockico … Ne
lomi se, vse ledeno je, kako mi utripa srce, da mi
le ne umre!
V ustih se stopi, kockica en, dva, tri. Pa druga. In
tretja. Še eno odlomim, vzamem, poližem, po-
jem … Ne, ne smem. Kaj bom prinesla domov?
Prišla bom praznih rok, a da le pridem, da ne zai-
dem, da ne skrenem … Čokolada, Jelena mlada
te ima rada. Čokoladna energija led razbija, daje
moč, pa če je še tako ledena noč...
V ustih se je košček za koščkom stalila vsa čoko-
lada. Okamenela postavica je skozi tišino teme le
pritavala do doma, do gozdarjeve domačije. Ma-
mica, atek, brata so bili že hudo v skrbeh, ker Je-
lene dolgo ni bilo domov. Nenadoma je bilo
pred vrati slišati top udarec. Kot pade pod žago
debelo deblo. Gozdar je odprl, na prag se je zgru-
dil na pol zaledenel, še živ hlod. Pritekla je ma-

ma in povlekla otrplo, blodečo Jeleno v to-
plo kuhinjo. Dolgo jo je otirala z brisačo, z
mlačno, nato toplo, vročo, pa spet izmenično

z mlačno in hladno vodo. Skuhala je toplega
čaja, ji ga dajala piti z žličko, po požirkih,
da se je ogrela in polagoma ovedela. Po-
krita z ovčjimi kožami je Jelena na toplem

vso noč presanjala, da je bila v raju.
Zjutraj se je zbudila kot v raju. Bila je vendar

živa in (skoraj) zdrava, staknila je le prehlad. Štiri
ure v mrazu, ledu in snegu, ponoči v temi – pravi
čudež, da ni zabredla in zaspala.
Rešila jo je čokolada. Čokolada te ima rada”.
Dolgolasec je odmaknil pogled z lista in pomi-
slil: In tudi jaz te imam, tako si simpatična!
Vika je na sebi začutila topli pogled s prijetno
ostrino pomladnega sončnega žarka. Vzhičena
predsednica ocenjevalne komisije ji je namenila
nekaj besed pohvale, direktor čokoladne firme
pa ji je izročil polno škatlo sladkih dobrot. Vika
je rdeča kot kuhan rak (zaradi dolgolaščevega
vztrajnega pogleda) komaj izdavila jecljajoči hva
… hvala lepa.
Ploskanje. Vika se je umaknila v kot, se sprehodi-
la po rubriki pametnega telefona in končno
zašepetala: “Živio, babi, sem jaz, Vika. Sem zma-
gala na natečaju. Hvala za zgodbo, se spomniš,
tisto o čokoladi, dveh pomarančah in visokem
snegu. Sem jo malo predelala po svoje. Te kličem
še enkrat pole … Čau”.
Dolgolasec v vinsko rdečem suknjiču ji je po-
mežiknil.

Majda Artač Sturman

V

  a Ta veseli dan slovenske
kulture, 3. decembra 2018,
ob rojstnem dnevu velikana

našega pesništva Franceta Prešerna,
so v mali dvorani Slovenskega na-
rodnega gledališča Nova Gorica
predvajali celovečerni dokumentar-
no-igrani film z na-
slovom Cankar. Tako
so sklenili praznovan-
ja ob Cankarjevem le-
tu. Scenarij zanj je, po
poglobljenem študi-
ju, spisal in film
zrežiral Amir Murato-
vić (1966), ki je študi-
ral na Fakulteti za ar-
hitekturo in filmsko
ter televizijsko režijo
na AGRFT. Sam je za
RTV Slovenija ustvaril
že marsikateri doku-
mentarni film. V tem
filmu je ob sodelo-
vanju poznavalcev
Cankarjevega življenja odprl
vprašanje o tem, kako se je v sto le-
tih izoblikoval mit o največjem slo-
venskem pisatelju Ivanu Cankarju.
V njem spoznamo tudi odnos, ki ga
je Cankar imel do žensk. Dokumen-
tarni del filma predstavlja vse po-

membnejše dogodke iz pisateljeve-
ga življenja. Igrani film se začne v
času, ko se je Cankar za deset let pre-
selil na Dunaj. Tam je ustvaril
večino svojih del. Bival je v dunaj-
skem delavskem predmestju Otta-
kring, kjer je pri družini Löffler na-

jel majhen kabinet. Tu je spoznal
tudi razmere delavcev. Tu je tudi pri-
jateljsko-ljubezensko vez navezal
najprej s svojo gospodinjo Albino,
čez nekaj let pa je oči obrnil k njeni
odraščajoči hčeri Steffi. Njena bol-
na sestrica Malči pa mu je bila nav-

dih za roman Hiša Ma-
rije Pomočnice. Löffler-
jeve otroke je imel zelo
rad. Med dunajskimi de-
lavci je v Cankarju do-

zorela socialnodemokratska misel-
nost. Njegova besedila so prežeta z
bojem zoper krivice, ki so jih pre-
stajali delavci, in hipokrizijo
meščanske družbe.
Cankarjevi razlagalci so se “v vseh
obdobjih trudili, da bi zmanjšali

moč njegovih političnih
sporočil, zato so poudar-
jali predvsem dogo-
divščine iz njegove mla-
dosti, ljubezen do matere
in hrepenenje”. Doku-
mentarni del filma Can-
kar sloni na izvirnih ro-
kopisih, pismih, risbah
in predstavlja redke ma-
terialne sledi, ki so ostale
za velikim predstavni-
kom moderne. V igranih
prizorih pa je v okruških
osvetljeno Cankarjevo
zasebno življenje,
kakršno je mogoče raz-
brati iz njegovega literar-

nega opusa. Lik Ivana Cankarja je
res imenitno in verodostojno oživel
v interpretaciji igralca Roka Viharja,
člana SNG Drama Ljubljana. Poleg
njega v filmu različne osebe izobli-
kujejo Lara Vouk, Helena Peršuh,
Katarina Kresitschnig, Lucia-Maria

Kresitschnig, Jaka Lah, Urška Taufer,
Nina Rakovec, Luka Cimprič, Ro-
bert Prebil, Uroš Kaurin, Mitja
Manček, Matej Recer, Sara Dirnbek,
Patrizia Jurinčič Finžgar. Še poseb-
no prepričljivo in čustveno poglo-
bljeno so se v Albino Löffler, Nino
Bergman in Mici Pfeiffer, vživele
Helena Peršuh, Urška Taufer in Pa-
trizia Jurinčič Finžgar, ki so se pred
projekcijo z dramaturginjo SNG No-
va Gorica, Ano Kržišnik Blažica, po-
govorile o občutkih, ki so jih preve-
vali ob snemanju filma. Vse so priz-
nale, da so spoznale Cankarja z dru-
gega zornega kota in da je bilo sne-
manje prijetno tudi zaradi odlične-
ga režiserja. Gledalce je s svojim
prihodom na oder presenetil tudi
igralec Rok Vihar – čudovit filmski
Cankar.
Ob režiserju Amirju Muratoviću so
film, ki očara s svojo preprostostjo
in izbranimi kadri, soustvarili direk-
tor fotografije Rado Likon, sceno-
graf Andrej Stražišar, kostumograf-
ka Marta Frelih, kreatorka maske
Eva Uršič (Rok Vihar je bil izredno
podoben Cankarju!), montažerja
Amir Muratović in Janez Bricelj, av-
tor glasbe Tim Žibrat, snemalec zvo-
ka Jože Trtnik, oblikovalec zvoka Pe-
ter Gruden. Film je nastal v produk-
cijski hiši Cebram, koproducent je
RTV Slovenija, finančno podporo je
dal Slovenski filmski center.

Iva Koršič
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Sladka zimska zgodba

Dve pomaranči, čokolada in sneg

SNG Nova Gorica / Ob 100-letnici smrti Ivana Cankarja  

Film Cankar

Prizor iz filmaCankar: pisatelj (Rok Vihar) z Löfflerjevo družino
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Medja vas / Po razsodbi kasacijskega sodišča
Razsodba kasacijskega sodišča je Jusu Opčine po večletnem
pravdanju priznala status osebka, ki ima pravico do upravljanja
skupne lastnine v vasi in okolici. Po tem zgodovinskem koraku je
stranka Slovenska skupnost v sodelovanju s posameznimi
jusarskimi odbori začela niz informativnih srečanj, na katerem je
govor prav o tej razsodbi. Prvo srečanje je bilo na turistični kmetiji
Sidonje Radetič v Medji vasi v torek, 11. decembra. Pomen
razsodbe kasacijskega sodišča v prid openskemu jusu je obenem
tudi v tem, da se njen domet razširi še na ostale tovrstne
organizacije na Tržaškem, je dejal deželni predsednik Slovenske
skupnosti, odvetnik Peter Močnik, ki je openski jus uspešno
zagovarjal na rimskem sodišču. Uvodoma je deželni tajnik stranke
Igor Gabrovec zgodovinsko uokviril ta prelomni dogodek. Dejal je,
da zakon priznava starodavne pravice slovenskih staroselcev do
upravljanja skupne, nedeljive in neodtujljive zemljiške skupne
imovine, ki se je v preteklosti, in sicer do fašističnega leta 1927,
uveljavljala po dednem principu. To je bilo mogoče le, potem ko je
italijanski parlament izglasoval novembra leta 2017 zakon 168,
ki se je po 90 letih končno oddaljil od fašistične politike izničevanja
suverenosti vaških avtohtonih skupnosti. Zakon določa, da morajo
dežele speljati ta postopek transakcije leto dni po odobritvi določila.
Gabrovec je dejal, da se ta čas naglo izteka, saj rok za udejanjanje
tega načela poteče konec letošnjega decembra. V primeru, da
dežela tega koraka ne bo storila, bodo posamezni jusarski odbori
šli svojo pot in svojo pravico izvedli po sodnem postopku.

Srečanje o tržaških slovenskih književnikih
Knjižnica Dušana Černeta bo v sodelovanju z Julijskim knjižničnim
sistemom priredila še eno srečanje o našem leposlovju,
namenjeno zlasti italijansko govorečemu občinstvu.
Če je ob tridesetem dnevu smrti pisatelja prof. Alojza Rebule 22.
novembra priredila okroglo mizo v italijanskem jeziku Alojz Rebula
in njegovo književno delo, bo imelo tokratno srečanje naslov
Sodobni tržaški slovenski pesniki in pisatelji.
Poudarek ne bo na kar dobro znanih pisateljih Rebuli in Pahorju,
temveč na bogati ustvarjalnosti ostalih živečih slovenskih tržaških
književnikov.
Na večeru bosta spregovorili literarna kritičarka in pisateljica ter
senatorka prof. Tatjana Rojc in šolnica ter publicistka prof. Neva
Zaghet.
Tudi to srečanje bo v Dvorani Bobi Bazlen v Palači Gopčević, ul.
Rossini 4 v Trstu, in sicer kar med prazniki, ko so nekateri sicer kje
na oddihu, drugi pa imajo nekoliko več časa, torej v petek, 28.
decembra, ob 17. uri.
Na razpolago bodo brezplačni izvodi knjige prof. Martina Jevnikarja
Autori sloveni in Italia, ki jo je uredila Neva Zaghet, izdalo pa Ciljno
začasno združenje Jezik–Lingua.

Kratke

  ot je Novi glas že poročal
v prejšnji številki, sta v so-
delovanju med Društvom

slovenskih izobražencev v Trstu
(DSI) in Krožkom Anton Gre-
gorčič iz Gorice nastala dva izred-
no zanimiva večera. O prvem, ki
je bil v Kulturnem centru Lojze
Bratuž, je naš tednik že poročal;
drugo uspelo srečanje pa je pote-
kalo na rednem ponedeljkovem
večeru v DSI. Ugledna gosta, av-
torja, publicista in raziskovalca,
mag. Igorja Omerzo in mag. Ra-
da Pezdirja, je tokrat publiki
predstavil novinar Ivo Jevnikar.
Poslušalci so lahko tudi na tem
predavanju spremljali predstavi-
tev njune knjige Kriminalni te-
melji teritorialne obrambe in
NLB (s podnaslovom: Šokantna
odkritja Titove teritorialne
obrambe). Vendar so bili poudar-
ki obeh avtorjev tokrat nekoliko
različni, saj se je, kot sta sama

K

poudarila, vsa žalostna zgodba
začela prav v Trstu leta 1945 z de-
javnostjo 3. odseka oddelka
državne varnosti, ki se je imeno-
val “gospodarski odsek UDV” in
ga je Niko Kavčič imel pod svo-
jim nadzorom. Ta je preskrbel ka-
pital za ustanovitev podjetij, ki so
najprej delovala v okviru družbe
Saf (kasneje Saftija), na koncu pa
(v zadnji “reinkarnaciji”) v obliki

KB 1909. Preko prelivanja kapita-
la so želeli, da bi v Trstu in na Go-
riškem komunistični del
manjšine organiziral “državo v
državi”- V isti okvir spada tudi si-
stem “slamnatega lastništva” ali
pa davčne oaze in sploh vse to,
kar je Kavčič sam imenoval
“vzporedna ekonomija”.
Vsebina napisane knjige, ki sta jo
skupaj napisala oba gosta, bi lah-
ko bila snov za napeto kriminal-
ko, saj vsebuje dokumentirana
kriminalna dejanja kraje, osebne-
ga okoriščanja visokih predstav-
nikov in udbašev, prestavljanja
ogromnih vsot slovenskega kapi-
tala v tujino, vse delovanje pa je

bilo zavito v strogo tajnost. Gre
za skrite načrte in povezave s ti-
stim delom zamejcev, ki je (bila)
somišljenik takratne edine stran-
ke v Jugoslaviji, to je komuni-
stične partije (obenem pa seveda

z ignoriranjem in
načrtnim zaposta-
vljanjem tistega dela
manjšinskih Sloven-
cev, ki ni spadal v ta
ideološki krog).
Dogodki, ki zvenijo
kot živa kriminalka,
pa niso izmišljena
snov za pisatelja,
obratno. Dokazani
so z dokumenti in
gradivom, z raziska-
vami, ki so sad dol-
gotrajnega, naporne-

ga in potrpežljivega sestavljanja
mozaika. Avtorja s povezovanjem
podatkov iz močno okrnjene do-
kumentacije arhivov Republike
Slovenije, ki je Udbi ni uspelo v
celoti uničiti, s pomočjo strokov-
nega znanja sestavljata celotno
zgodbo.
Magistra Omerza in Pezdir obja-
vljata izsledke raziskav o sloven-
skih zgodovinskih dogodkih, ki
pa krepko segajo v današnji čas
in vplivajo na slovensko poli-
tično in seveda gospodarsko re-
alnost (ogromen slovenski kapi-
tal še vedno obstaja, naložen v
tujini, v “davčnih oazah”, kjer ga
pustijo, da “prezimi” in se vrne v

TKS / Predstavitev knjižnega dela

Silhuete Majde Artač
Sturman

  večernih urah je bila v
sredo, 12. decembra, v
prostorih Tržaškega

kjižnega središča v Trstu pred-
stavitev nove zbirke kratke
proze pesnice, esejistke in pi-
sateljice Majde
Artač Sturman. V
knjigi, ki je izšla
pri Založništvu
tržaškega tiska, je
objavljenih
enajst kratkih
zgodb, ki jih je
avtorica poime-
novala Silhuete.
Povedala je, da je
navdih in zgled
za pisanje dobila
pri impresioni-
stičnih črticah
pisatelja Ivana
Cankarja. Gre za
utrinke iz navad-
nega vsakdanjega življenja.
Zgodbe nam v različnih regi-
strih in z izvirno uporabo jezi-
ka razkrivajo večplastno real-
nost, ki se lahko dotakne vsa-
kega bralca. Predstavlja se nam

V dvanajst pripovedi z obrisi na-
rahlo skiciranih značajev, poo-
sebljenih predmetov in bežno
očrtanih človeških usod.
Med predstavitvijo v polni
dvorani TKS se je z avtorico

pogovarjala Vilma Purič. Za
posebno glasbeno vzdušje pa
je poskrbel tolkalist Dejan
Štemberger iz Vipave, ki je zai-
gral na čarobno glasbilo hang
drum.

V novem delu jo je ljubezen
do jezika pripeljala v kratko-
prozno zbirko, v kateri pripo-
veduje o mladih potovalcih,
prezaposlenih osebah sodob-
nega življenja, ustvarjalnih in
podjetnih ženskah. V njej se
pojavi tudi več lokacij, kot sta
na primer Bled in Trst. Avtori-
ca je v besedilih želela sloven-
ski jezik spojiti z nekaterimi
elementi primorske govorice,
tradicije in sodobnosti.
Na vprašanje, kako se pri njej

začne pisanje take-
ga dela, je odgovo-
rila: “Ko začenja
nastajati besedilo,
se nekaj zgodi: lah-
ko je čustvo, lahko
vidiš kakšno zani-
mivo osebo, te lah-
ko kaj prevzame,
lahko doživiš neko
notranjo stisko. Ko
se lotiš pisanja, te
kar prevzame, te
povleče v neki vrti-
nec, tako da figure,
podobe, silhuete, o
katerih pišem v
svoji knjigi, nasta-

jajo skorajda same. Za temi
zgodbami je marsikaj sporne-
ga, resničnega. Edina zgodba
od teh, za katero bi lahko re-
kla, da jo lahko berete tako,
kot je napisana, in ji lahko tu-

di verjamete, je predzadnja
zgodba, ki nosi naslov Angel”,
je pojasnila avtorica.
V črticah se pojavljajo tudi ab-
surdni elementi, čarobne figu-
re, neobvladljive stvari. Čarob-
nost se v knjigi kaže v tem, da
predmeti oživijo, da drobnari-
je, ki jih imamo v omarah,
spregovorijo, omare same pa
razmišljajo. Avtorica tem pred-
metom daje besedo. Ruta na
primer ne mara živeti eno-
lično in škatlasto v pozabi,
podplat pa ne zdrži napora, ki
prenaša “šilo”.
Avtorici je čarobni svet zelo
blizu tudi pri pisanju. “Pred-
meti me mučijo kot žensko in
mislim, da je dobro, da včasih
ti predmeti spregovorijo in po-
vedo marsikaj, česar človek ne
pove, zato jim zaupam marsi-
kaj”. Med predstavitvijo je av-
torica temeljito predstavila svi-
leno ruto, ki krasi platnico
knjige. “Ruta me je pritegnila s
svojo barvitostjo na božičnih
stojnicah. Ko kupujem na stoj-
nicah kaj že rabljenega, si ved-
no skušam predstavljati,
kakšna je neznana zgodba tega
predmeta. Ko sem sestavljala
to zbirko, sem mislila, da bi bi-
la lahko ta ruta vezna nit te
zbirke. In ta ruta zdaj krasi
platnico”.

MAN

  Štivanu se na štefanovo
že vrsto let vrstijo
koncerti božičnih

pesmi. Letošnji bo 50., saj so
Fantje izpod Grmade prvega
organizirali leta 1969, in sicer
na praznik Svetih treh kraljev.
Fantje so sicer že leta pred tem
sodelovali pri božičnih
koncertih, ki jih je v Trstu
prirejala ZCPZ in v Gorici ZSKP,
pred petimi desetletji pa so se
odločili, da bodo koncert
božičnih pesmi priredili tudi
sami. Pokazalo se je, da je bila

odločitev pravilna in
posrečena. Sprva je bil to eden
redkih koncertov božičnih
pesmi, ki bi ga samostojno
izvajal moški zbor, le nekaj let
kasneje se je Fantom izpod
Grmade, ki jih je vodil Ivo
Kralj, pridružil Dekliški zbor
Devin, ki ga je vodil Herman
Antonič, in ta dva zbora sta
nato v naslednjih desetletjih v
samostojni in tudi združeni
obliki vztrajno oblikovala to
tradicionalno srečanje ob
božičnih pesmih, priložnostnih

recitacijah, duhovnih
razmišljanjih in
instrumentalnih točkah. Pred
več kot tridesetimi leti so se ti
koncerti s programskega vidika
obogatili tudi z otroškim
petjem, saj je sprva nastopal
otroški župnijski zbor iz
Štivana, odkar je zaživel OPZ
Ladjica iz Devina, pa pri
koncertu sodeluje ta skupina.
Povedati je treba, da so bili
božični koncerti v Štivanu tudi
spodbuda za nekatere
skladatelje, da so za omenjene
zbore napisali več božičnih
pesmi, ki so ob teh priložnostih
tudi doživele krstno izvedbo.
Ob letošnjem zlatem jubileju
so devinski zbori k sodelovanju
povabili skladatelja Patricka
Quaggiata, ki je poskrbel za
nekaj priredb za zbor in

priložnostno instrumentalno
skupino. Program bodo
oblikovali ob MoPZ Fantje
izpod Grmade še MeCPZ
Devin, ki ju vodi Herman
Antonič, Vokalna skupina
Devinskega mladinskega
krožka, Fantovska skupina
Devin-Nabrežina, ki jo vodi
Mirko Ferlan, OPZ Ladjica,
gojenci SCGV E. Komel in
veroučenci iz Devina, ki jih
vodi Marja Feinig, in Združeni
zbor z instrumentalnim
ansamblom, ki ga bo vodil
Patrick Quaggiato.
Tudi letos se torej na štefanovo,
ob 18. uri, v Štivanu obeta lep
duhovni in glasbeni dogodek.
Po njem pa bo na sedežu
zborov v Devinu že
tradicionalno srečanje z
druženjem udeležencev večera.

V

Štivan / Jubilejni, 50. Božični koncert 

Obeta se lep duhovni
dogodek

“prave” roke v pravem trenutku).
Avtorja sta ob 50-letnici ustano-
vitve TO (Titove teritorialne
obrambe) in LB (takratne Lju-
bljanske banke) združila moči in
objavila dokazana odkritja, za
vsakega Slovenca izredno zani-
miva, do danes prikrita dejstva
naše polpretekle, a časovno in
prostorsko zelo bližnje zgodovi-
ne. Pri pisanju ju je vodila želja,
da bi razkrila resnico, ki čaka na
končno odkritje v arhivih Repu-
blike Slovenije. Dejstvo je nam-
reč, da se - z veliko lahkoto da
graditi zlagane mite (o Titovi te-
ritorialni obrambi ali o Niku
Kavčiču) prav na zakrivanju re-
snice, na nepoznavanju do pred
kratkim tajnih dogodkov.
Niko Kavčič namreč ni padel v
nemilost, ker bi bil povezan s Sta-
neton Kavčičem (kot mislijo
mnogi). Najdeni dokumenti do-
kazujejo, da ga je “nova udba”
začela preiskovati zaradi krimi-
nalnih zlorab (šlo je za tihotap-
stvo s cigaretami, okoriščanje s
preprodajo zlatnine itd., tokrat
brez privoljenja partije in Udbe).
Vsekakor pa so se preiskovalni
postopki proti kriminalnim de-
janjem, proti slovenski Udbi, Lju-
bljanski banki in proti vodstvu
TO, ki so trajali do 10 let, v skladu
s takratnimi navadami zaključili
tako, da so vse utišali in se
končali brez sodnih postopkov in
brez kake kazni (v najhujšem pri-

meru le z upokojitvijo).
Avtorja knjige sta z dokumenti
nedvoumno izpodbila lažne mite
tistih, ki bi radi korenine osamo-
svojitve povezali z nastankom Ti-
tove teritorialne obrambe. Iz do-
kumentacije je jasno razvidno,
da je ta namreč nastala leta 1968
ob napadu SZ na Češkoslovaško
in da je šlo predvsem za skrb, ka-
ko ubraniti jugoslovansko komu-
nistično ureditev pred grožnjo
sovjetskega napada.
Prav tako avtorja izpodbijata mit,
češ da je Ljubljanska banka pred-
stavljala neko močno infrastruk-
turo v Sloveniji, s katero naj bi
vzpostavljali nacionalno identi-
teto. Ključne osebe v TO so člani
Udbe in obenem tesno povezane
z LB. Že dolgo je dokazana ta po-
vezava preko delovanja v upravi
državne varnosti in na področju
gospodarstva.
Iz razprave, ki je sledila poročan-
ju mag. Omerze in mag. Pezdirja,
je izšlo še marsikaj zanimivega;
med podatki pa izstopata predv-
sem dva: gre le za vrh ledene go-
re, vsote izginulega denarja so
ogromne (v sedanji valuti gre za
milijarde evrov); kje se skriva ta
denar, pa je trenutno nemogoče
odkriti. Tako zanimiva knjiga bi
morala po logiki imeti velik od-
mev v slovenskem prostoru, a
začuda še nismo zasledili veliko
recenzij.

Anka Peterlin

  Gosta Igor Omerza in Rado Pezdir

Kriminalka v živo
PONEDELJKOV VEČER V PETERLINOVI DVORANI 
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Obvestila
Področni svet Pastoralnega
središča in V incencijeva
konferenca vabita k mesečni
maši v slovenskem jeziku v
domu ITIS, ul. Pascoli 31, v
torek 8. januarja 2019, ob
16.30 v cerkvi v I. nad.  (z
dvigalom na oddelek
Margherita, nato levo).

Darovi
Za rojansko glasilo Med nami
darujejo: Mira Kermec 20
evrov ter Graciela in Aleksij
Civardi 20 evrov.
Za V incencijevo konferenco

darujeta zakonca Pavzin –
Buttiglione 10 evrov, Ivica
Švab v spomin na Dobrinino
mamo Sonjo Tul Štrajn 30
evrov.

Tržaško knjižno središče 

Predstavitev novih knjig
Goriške Mohorjeve družbe

  torek, 11. decembra
2018, so v Knjižnem
središču v Trstu

predstavili novo knjižno zbirko
Goriške Mohorjeve družbe.
Prvi na vrsti je bil Koledar za
bližajoče se novo leto, za
katerega je bilo vloženega
veliko truda. Prof. Igor
Škamperle je napisal uvod v
publikacijo, prof. Majda Cibic je
pomagala pri urejanju,
amaterski fotografi kluba Trst
Foto Video 80 pa so s
fotografijami opremili zbornik
kot tudi stenski koledar.
Zbirka je sestavljena iz štirih
naslovov; kot vedno zaseda
prvo mesto koledar. Letošnjo
naslovnico krasi lepa fotografija
mesta Trst. “S koledarjem
skušamo ustvariti neki prerez
skozi življenje in delovanje
narodne skupnosti v Italiji, s
tem da uvodoma predstavimo
sliko stanja na področju naših
župnij, verskih skupnosti in
društev. Letošnja rdeča nit je
reforma, ki jo doživlja krajevna
Cerkev v Benečiji in na
Goriškem; prikazano je tudi
stanje na Tržaškem”, je povedal
Marko Tavčar, ki meni, da gre za
zgodovinske premike, ki bodo
močno vplivali na pastoralno in
družbeno življenje naših ljudi.
V poglavju, ki je namenjeno
narodnopolitičnemu utripu, je
deželni svetnik Igor Gabrovec
prispeval temeljit politični
pregled stanja narodne
skupnosti. Zelo zanimiv pa je
tudi prispevek Dejana
Valentinčiča; napisal je
raziskavo na podlagi analiz, ki
jih je zbral po družbenih

V omrežjih. Pri tem ugotavlja,
kako gledajo na slovenščino in
slovensko kulturo pripadniki
narodne skupnosti v našem
prostoru v Italiji, Avstriji, na
Hrvaškem, Madžarskem in v

zdomstvu.
Pomemben prostor ima v
zborniku tudi zgodovinsko
poglavje. “Letos smo dali
poudarek na prisotnost
glagoljašev v Vipavski dolini kot
tudi v Istri”, je povedal Tavčar.
Zanimiv je tudi spominski
članek o bogoslovcu Emilu
Ketteju, ki je bil po nedolžnem
umorjen leta 1943.
Nekaj člankov je tudi
etnografskega značaja in
obravnavajo na primer
starinske vodnjake na Krasu ter
koledovanje v Števerjanu.
V zborniku je tudi nekaj
zapisov, ki so vezani na
nekatere jubileje; taka sta npr.
članka o 125. obletnici objave
Volaričeve pesmarice, ki je bila

namenjena nabrežinskemu
zboru, in o spisih duhovnika -
čedermaca Antona Kufola.
Objavljena sta tudi prispevek ob
70. obletnici Slovenske
prosvete, ki ga je napisal Marij

Maver, ter zapis ob 50. obletnici
Kraške ohceti iz pod peresa
novinarke Ines Škabar. Marko
Tavčar je povedal, da se vedno
skušajo spomniti na vse osebe,
ki so med letom odšle v
večnost.
Na koncu Koledarja sta tudi
prispevek o stanju slovenskih
šol v zamejskem prostoru, ki ga
je napisala Marija Bogatec
(SLORI), ter članek o
bibliografiji v Narodni in
študijski knjižnici v Trstu, ki ga
je uredila Ksenja Majovski.
Na predstavitvi je prof. Majda
Cibic spregovorila še o dveh no-
vih knjižnih zbirkah. Prva je
zbirka novel Odkrušek avtorja
Andreja Arka, doma iz Maribo-
ra, ki je po poklicu novinar in

urednik programa ARS Radia
Slovenija ter prevajalec, specia-
liziran v prevajanju iz jugoslo-
vanske pesniške zakladnice; to-
krat pa je pred nami kot avtor
leposlovja, zbirke devetih novel.
Novele se osredinjajo na vsak-
danje dogajanje tako posamez-
nikov kot družbenega okolja, v
katerem zasledimo prepletanje
izsekov življenjskih usod, ki
pronicljivo vplivajo na dileme
slovenske identitete tako v ma-
tični domovini kot med zahod-
nimi Primorci in Korošci. Posa-
mezna besedila, ki slonijo na
socialnem ozadju in razpirajo
vprašanja etičnosti, so obdana s
tankočutnostjo človeške topli-
ne. Gre za vrsto literarnih likov,
ki zaživijo v enkratni umetniški
dimenziji avtorjevega nagiba in
čutenja.
Majda Cibic je med večerom
predstavila še drugo novo pu-
blikacijo, ki jo je napisal do-
mačin Ivan Vogrič, doma iz Na-
brežine. Gre za zgodovinsko po-
vest, ki nosi naslov Viktor in
Elisa in pripoveduje o narod-
nem prebujanju na Primorskem
skozi življenjsko usodo Viktorja
Dolenca, podjetnika, a tudi na-
rodnega delavca, ki je bil prilju-
bljen govornik na taborih ter
dolga leta član upravnega sveta
društva Edinost v Trstu, in nje-
gove žene Elisabette (Elise) Lo-
visoni, hčerke iredentistične le-
karniške družine iz Červinjana,
ki se je iz ljubezni približala slo-
venskemu svetu. Predstavlja
nam raznoliko in tudi zaplete-
no družbeno dogajanje na Go-
riškem in Tržaškem v drugi po-
lovici 19. stoletja. Osebna usoda
obeh protagonistov je literaren,
a zgodovinsko zvest okvir, ki
osvetli družbenopolitično doga-
janje in posredno gospodarski
in politični razvoj slovenskega
življa na Primorskem.

MAN

Skavti so sprejeli Luč miru iz Betlehema

Delimo plamen –
zanetimo mir

  lani Slovenske zamejske
skavtske organizacije so
tako kot že vrsto let tudi

letos sodelovali s skavti iz matice
pri širjenju plamena Luči miru iz
Betlehema, ki jo vsako leto v ad-

ventnem času prižgejo v Betlehe-
mu, v votlini Jezusovega rojstva.
Luč miru iz Betlehema je dobro-
delna akcija, v sklopu katere vsa-
ko leto okrog Božiča isti plamen
obišče večino Evrope, pa tudi ne-
kaj neevropskih držav.
Letos je svetovni sprejem Luči

Č miru iz Betlehema potekal v so-
boto, 15. 12., v Novi katedrali av-
strijskega mesteca Linz. Sloven-
sko odpravo so sestavljali člani
treh slovenskih organizacij:
ZSKSS (Zveza slovenskih kato-

liških skavtinj in skavtov),
ZBOKSS (Združenje bratovščin
odraslih katoliških skavtinj in
skavtov) in SZSO (Slovenska za-
mejska skavtska organizacija). Pri
večjezičnem obredu, pri katerem
je poleg Slovenije sodelovalo še
osemnajst držav, so slovenski

skavti prebrali poslanico in geslo,
ki vsako leto spremljata akcijo.
Za letošnjo akcijo je bilo izbrano
geslo delimo plamen – zanetimo
mir: to geslo lepo povzema vzpo-
rednico med plamenom in mi-
rom, ki je izražena v letošnji po-
slanici. Poslanica namreč govori
o priložnosti, ki nam je dana, ko
sprejmemo plamen Luči miru.
Plamen, in torej mir, lahko deli-
mo naprej in tako pomagamo
ljudem v stiski, kar je že od same-
ga začetka glavni namen akcije.
V poslanici se človek poistoveti s
svečo, vendar nazadnje ugotovi,
da je med njim in svečo bistvena
razlika: sveča z gorenjem izginja,
človek pa gori iz ljubezni, zato ne
more izginiti.
Dan po sprejemu v Linzu so skav-
ti prižgane sveče ponesli vsak v
svojo regijo: regijski sprejemi so
potekali v nedeljo, 16. 12., v Pre-
boldu, Litiji in Postojni. Člani
SZSO-ja pa so skupaj z italijanski-
mi skavti luč sprejeli v Trstu, v
cerkvi Svete Marije Velike. V ne-
deljo, 23. 12., bodo zamejski
skavti plamen Luči miru iz Betle-
hema ponesli v slovenske župni-
je. Prispevki, zbrani s prodajo
sveč, so letos namenjeni Sloven-
skemu dobrodelnemu društvu
Trst.
Med 17. in 20. decembrom so
predstavniki slovenskih skavt-
skih organizacij (med katerimi
tudi predstavniki SZSO-ja) Luč
miru ponesli tudi predstavni-
kom Republike Slovenije in dru-
gim pomembnim ustanovam,
med katerimi predsedniku
države, državnega zbora, pre-
mierju, policiji, vojski, raznim
ministrstvom in veleposla-

ništvom.
Dobrodelna akcija Luč miru iz
Betlehema je izjemno odmevna,
kar je razveseljivo, glede na po-
membnost in aktualnost spo-
ročila, ki ga prinaša. Danes, ko
pri nas že toliko let živimo v mi-
ru, se težko zavedamo, kako zelo
pomemben je ta dar. Prav pa je,
da si še vedno prizadevamo za
širjenje sporočila, ki ga luč pri-
naša, in ob tem pomislimo na
vse tiste ljudi, za katere mir niti
danes ni nekaj samoumevnega.

Mojca Petaros

Devet koncertov v poklon 20-letnici nagrade Premio Trio di Trieste

Festival komorne glasbe 2019
  rst se bo tudi letos spreme-

nil v mednarodno prestol-
nico komornih sestavov.

Od leta 1998, ko so v Trstu usta-
novili nagrado za obetavne gla-
sbenike, ki nosi naslov po slav-
nem godalnem triu, Trio di Trie-
ste, se je na teh prireditvah zvrsti-
lo nad 1500 solistov in 700 ko-
mornih sestavov iz 40 različnih
držav. Premio Trio di Trieste je
mednarodno priznano tekmo-
vanje, ki ga organizira društvo As-
sociazione Chamber Music; na
njem tekmujejo profesionalni ko-
morni ansambli. Ob 20-letnici
tekmovanja organizatorji načrtu-
jejo bogat niz dogodkov. Program
se bo začel 28. januarja 2019 in
bo trajal do 9. septembra 2019.
Poslušalcem bodo ponudili devet
zanimivih koncertov, na katerih
se bodo predstavile glasbene sku-
pine, ki so se v zadnjih dvajsetih

T letih uvrstile na prvo mesto. Fe-
stivalni program bo potekal v
manjši dvorani Sala Ridotto
tržaškega gledališča Verdi. Tradi-
cionalno glasbeno tekmovanje pa
bo od 7. do 9. septembra 2019. Or-
ganizatorji so povedali, da se bo-
do na koncertih predstavile sve-
tovno znane komorne skupine,
kot so Ars Trio, Mondrian, Josef
Suk Quartet, Trio Debussy, Trio
Gaon, Duo Lavrynenko – Giuliei.
“Zdelo se nam je korektno, da ob
jubileju povabimo pomembne
glasbene skupine, ki so se uvelja-
vile na svetovni glasbeni sceni in
so pred leti tekmovale na našem
tekmovanju”, je pojasnila vodja
tekmovanja prof. Fedra Florit. Ju-
bilejna izvedba bo pod svoje okril-
je sprejela tudi 18. klavirski festi-
val Festival Pianistico Giovani in-
terpreti e Grandi Maestri (Mladi
izvajalci in veliki mojstri), ki bo

potekal v Trstu od 20. septembra
do 28. oktobra 2019. Na odru se
bodo pojavila imena pomem-
bnih virtuoznih pianistov, kot so
Aleksandar Madžar, Nathalia Mil-
stein, Sebastian Di Bin, Tae-
Hyung Kim, Maurizio Baglini, z
italijanskimi virtuozi. Slovesen
konec napovedujejo za prihodnji
Božič, ko bo spet na vrsti Božični
koncert v Hotelu Savoia Excelsior
s triom Trio Metamorphosi.
Prireditev so organizatorji pripra-
vili v sodelovanju z Deželo FJK,
ministrstvom za kulturo, Občino
Trst, Srednjeevropsko pobudo, za-
varovalnico Generali, Banco Me-
diolanum, zavarovalnico Itas As-
sicurazioni in z združenjem Suo-
no Vivo-Padova e Zoogami.
Za dodatne informacije lahko
obiščete spletno stran www.acm-
trioditrieste.it.

MAN

SLOVENSKA 
VINCENCIJEVA 
KONFERENCA

želi vsem rojakom, 
svojim tržaškim in goriškim 

članom, sodelavcem 
in dobrotnikom, 

lepe božične praznike 
in mnogo dobrega 
v novem letu 2019

Vsem Slovenkam

in Slovencem 

vesel Božič, zdravja 

in zadovoljstva

v novem letu 2019 želi

IGOR ŠVAB,
podpredsednik

tržaškega

občinskega sveta

SLOVENSKO PASTORALNO SREDIŠČE V TRSTU

ob obletnici učlovečenja Božjega Sina

ŽELI VSEM SVOJIM ROJAKOM

BLAGOSLOVLJEN BOŽIČ IN

VSE DOBRO V LETU GOSPODOVEM 2019

ZVEZA CERKVENIH PEVSKIH ZBOROV
želi pevovodjem, organistom, 

pevkam in pevcem ter njihovim družinam 

blagoslovljen Božič 

in srečno novo leto 2019

Našemu cenjenemu sodelavcu

SAŠI RUDOLFU

iskreno voščimo še veliko lepega in dobrega 

ob okroglem življenjskem jubileju.

UREDNIŠTVO NOVEGA GLASA

MoPZ FANTJE 

IZPOD GRMADE, 

OPZ LADJICA

in DEVINSKI 

MLADINSKI KROŽEK

voščijo vesel Božič 

in srečno 2019!

Foto damj@n

Foto Rok Rakun (skavt.net)
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  ilan Gregorič je eden
od najbolj plodovitih
publicistov na Primor-

skem. Dopisuje v mnoge sloven-
ske medije, njegovih knjig pa se
je nabralo že kar zajeten kup. Lo-
teva se različnih tem, a do vseh
zelo poglobljeno. Zato ga radi
berejo ljudje vseh svetovnih na-
zorov, saj svoje trditve jasno ar-
gumentira. V zadnjih mesecih
sta izšli dve njegovi knjigi, ki od-
pirata ogromno problemov,
vprašanj, s katerimi se vsakod-
nevno soočamo v politiki, me-
dijih, pa tudi v gostilni. Gregorič
se je zgodovine bratomorne voj-
ne lotil temeljito. Leta in leta je
zbiral članke, izpisoval citate in
številke, spraševal in preverjal.
Tako je nastala knjiga Pohod re-
snice in poraz zmagovalcev. Se-
veda se nekateri z določenimi te-
zami ne bodo strinjali, a prav v
tem odpiranju različnih pogle-
dov na isto zgodovino je ključ
do sprave. Tega se Gregorič kot
prepričan demokrat dobro zave-
da.

V tokratni knjigi ste se lotili
zgodovine. Zakaj?

Bolj kot zgodovine sem se kot
publicist lotil velike travme, ki
je hudo razklala slovenski narod
in ga še danes razdvaja, in sicer
krvavega medvojnega in povoj-
nega dogajanja in njegovih po-
sledic. Temo sem že dolgo
spremljal, skladiščil pomembne
informacije in ob dnevu spomi-
na na žrtve totalitarnih siste-
mov, lani 23. avgusta, sklenil, da
gradivo proučim in ga uredim v
knjižno obliko.

Kje je poudarek vaše knjige?
Na zamolčanem nasilju in
zločinih revolucije, njenem po-
razu in na spravnih travmah, ki
to dogajanje spremljajo. O
spoštljivem boju partizanov pro-
ti okupatorju in o zavrženosti
kolaboracije je bilo namreč že
veliko napisanega in tam ni kaj
dosti dodajati. Knjigo prevevajo
misli italijanskega razumnika
Carla Boja, zapisane na platnici
knjige, in sicer: “Nikdar se ne bo
zgodilo, da bi moč resnice uga-
snila. Vsak nasprotnik, so-
vražnik ali tekmec mora prej ali
slej spoznati, da obstajajo narav-
ni zakoni, ki so večni in urejajo
življenje narodov. Do zdaj se še
nikomur ni posrečilo, da bi se
jim ognil”.

Za nogomet, politiko in zgo-
dovino smo vsi strokovnjaki.
Zato se ljudje med seboj prav
o teh temah radi prerekamo.
Ste se ravno zato posvetili ob-
dobju slovenske novejše zgo-
dovine?

Delno sem na to že odgovoril.
Knjige pa sem se lotil tudi zaradi
samega sebe, da bi namreč skozi
temeljitejše proučevanje te zah-
tevne in kompleksne teme
razčistil in predstavil tudi svoj
odnos do te problematike, kar
mi je, upam, uspelo.

Na katera zgodovinska dej-
stva mediji največkrat poza-
bljajo ter jih potem politiki iz-
krivljajo?

Tu bi medije in politike ra-
zločeval. Prevladujoča leva me-
dijska scena in njeni politiki še
naprej zakrknjeno molčijo o na-
silju in zločinih revolucije in po-
veličujejo NOB, pomladna stran
pa izpostavlja revolucionarno
nasilje, omalovažuje NOB in po-
vojne socialne dosežke ter
zmanjšuje pomen kolaboracije.

M Razhajanja so prisotna tudi na
drugih področjih, kot npr. v zve-
zi z revizijo zgodovine, sporno-
stjo 27. aprila kot dneva upora
proti okupatorju, ocenjevanja
Titove osebnosti in drugo.

Ali bi nam lahko podali vašo
oceno medvojnega in povoj-
nega dogajanja?

Lahko, in to skozi
državotvorne besede
Janeza Janše, ki jih je
izrekel ob neki pri-
ložnosti kot predsed-
nik vlade in ki so tudi
meni zelo blizu, in si-
cer: “da so se naši so-
narodnjaki uprli z
orožjem fašizmu in
nacionalsocializmu
povsem legitimno,
najprej tigrovci”, ter
da so “glavno težo
spopada z okupator-
jem nosili partizani …
, da je okupacija pri-
nesla množične žrtve,
revščino, porušen je
bil velik del industrij-
skih zmogljivosti in
infrastrukture. Zaradi
monopolizacije od-
pora s strani komuni-
stov ter prisege okupatorju na
protikomunistični strani pa je
prišlo do notranjih delitev že
med vojno, predvsem pa po
končani vojni …” Po vojni pa
smo “ponovno dobili koncen-
tracijska taborišča, tokrat komu-
nistična, pa kolektivizem, kom-
binate, nacionalizacijo, neučin-
kovito plansko gospodarstvo,
verbalni delikt, politično polici-
jo … Dobili pa smo tudi obnovo
porušene domovine, pozitivne
socialne in zdravstvene reforme,
dvig pismenosti, večjo enako-
pravnost med spoloma …, viso-
ko stopnjo formalne zaščite de-
lavskih pravic in manjše social-
ne razlike”.

Ali lahko naštejete nekaj po-
datkov o razsežnostih revolu-
cionarnega nasilja?

V Črni knjigi komunizma, ki jo
je napisala skupina levo usmer-
jenih francoskih in poljskih ra-
ziskovalcev, beremo, da je ko-
munizem povzročil na Kitaj-
skem 65 in v Sovjetski zvezi 20
milijonov žrtev, v Vietnamu mi-
lijon, v Severni Koreji in Kam-
bodži po 2 milijona … Iz referata
Aleksandra Rankovića v zvezni
skupščini v Beogradu januarja
1951 pa zvemo, da je bilo v Ju-
goslaviji v povojnem času, od le-
ta 1945 do leta 1951, pobitih
568.000 ljudi in zaprtih
3,777.776. V Sloveniji pa je bilo
po podatkih dr. Milka Mikole
okoli 14.000 pretežno izvensod-
no pobitih Slovencev in prek
100.000 pripadnikov drugih ju-
goslovanskih narodov, pa obstoj
več kot dvajset koncentracijskih
in delovnih taborišč, okrog
25.000 političnih zapornikov in
od tega 15.000 obsojenih, okoli
60.000 nasilnih razlastitev za-
sebnega premoženja itn.

V knjigi ugotavljate, da so
državljansko vojno povzročili
komunisti in posredno prisi-
lili demokratično stran, da v
protirevolucionarnem boju
seže po orožju okupatorja.

Program OF iz sredine leta 1941
je monopoliziral narodnoosvo-
bodilni boj in zagrozil vsako-
mur, ki bi organiziral upor proti
okupatorju izven OF, s temi gro-
zljivimi sankcijami: “Dejanja po

členih I. do IV. sodijo po-
sebna sodišča. Postopanje
je naglo, ustno in tajno.
Osebno zasliševanje krivca
ni potrebno. Proti razsodbi
sodišča ni pritožbe”.
Kakšne izbire je imel slo-
venski demokrat, utesnjen
med osovražim okupator-
jem in revolucionarno

partijo, ki je bila pripravljena
krvavo zadušiti vsak poskus or-
ganiziranja izven OF? Te člo-
veške stiske se je dotaknil tudi
pisatelj Alojz Rebula v romanu
Jutranjice za Slovenijo, ko je
glavni junak romana dejal, da se
je z domobranstvom slovenska

krščanska duša uprla Antikristu,
vendar z nepravim orožjem, z
orožjem, kakršnega si je Anti-
krist samo želel. In to naj bi bil
največji dosežek partije: da je
namreč nasprotniku vsilila v ro-
ke okupatorsko orožje.

Kako gledate na razkričane di-
leme okrog revizije zgodovi-
ne?

Zgodovinarka dr. Tamara Gries-
ser Pečar npr. pravi, “da do-
končne zgodovine sploh ne mo-
re biti. Revizija je temeljno orod-
je zgodovinarja … Kajti tisti tre-
nutek, ko dobim v roke nove po-
datke, nova dejstva, nova
pričevanja, nove očividce …, je
moja dolžnost, da jih preučim,
raziščem njihovo verodostoj-
nost, in če se ta potrdi, jih mo-
ram vključiti v svoj prikaz …”
Tudi sicer začenjajo pisati zgo-
dovino zmagovalci, ki jo prila-
gajajo svojim potrebam, pa tudi
sami zgodovinarji lahko zaradi
pritiskov ali lastnega prepričanja
pristransko interpretirajo doga-
janje. Na pisanje zgodovine vpli-
va tudi uveljavljena ali vsiljena
lestvica vrednot vsakokratnih
nosilcev družbene moči. Danes,
ko smo na vrh lestvice družbe-
nih vrednot spet postavili nedo-
takljivost življenja in lastnine,
človekove pravice in pravno
državo, gledamo, npr. na nek-
danje revolucionarne samovol-
jne poboje, razlastitve in gulage,
kot na kriminalna dejanja. In ne
nazadnje se danes sramujejo re-
volucije tudi njeni nosilci, ki so
jo po vojni poveličevali s skla-
dovnicami knjig, si jo vpisovali
na svoje grobove, po njej ime-
novali trge, ulice itn. Tako so,
čeprav vpijejo proti reviziji,
predvsem in najprej sami veliki
revizionisti lastne zgodovine.

V čem vidite spornost 27.
aprila kot dneva upora proti
okupatorju?

Wikipedija piše, da je bila 27.
aprila “ustanovljena Protiimpe-
rialistična fronta, ki se je po
nemškem napadu na Sovjetsko
zvezo (22. 6. 1941) preimenova-
la v Osvobodilno fronto”. To je
potrdil tudi Josip Vidmar v svoji
knjigi Obrazi, ko je dejal, da na
ta dan “niso mogli ustanoviti or-

ganizacije za upor proti okupa-
torju, ker je tedaj komuniste ovi-
ral pakt med Hitlerjem in Stali-
nom”. To je bil razvpiti spora-
zum Ribentrop-Molotov. Zato v
naši širši družini ne razobešamo
zastav na ta dan, ampak smo si
izbrali za dan upora proti oku-
patorju 13. maj 1941, ko je prišlo
na Mali gori nad Ribnico do
prvega spopada z okupatorjem
na tleh Slovenije. Kajti sloven-
sko uporništvo, čeprav oma-
deževano z nasiljem in zločini
revolucije, si v svoji veličini za-
služi pravi simbolni dan upora
in ne lažnega.

Posebno poglavje ste v knjigi
namenili tudi Titu. Za-
kaj?
Zato, da poudarim, da
je Tito, ob zaslugah za
uspešen NOB, ki mu
jih ni mogoče odrekati,
hkrati tudi na desetem
mestu na neslavnem
seznamu dvajsetih naj-
večjih vojnih zločincev
prejšnjega stoletja, ki
ga je objavil nemški
časopis Bild. Da ne
omenjam posebej pa-
tološkega kulta njego-
ve osebnosti s sprejet-
jem posebnega zakona
o uporabi njegovega
imena in lika, pa z
morjem spomenikov,
trgov, ulic in mest z
njegovim imenom, pa
da smo ga imenovali za
dosmrtnega predsedni-
ka in s tem civilizacij-

sko zdrknili stoletja nazaj, v do-
bo dosmrtnih vladarjev, in tako
naprej brez konca.

Veliko pozornosti ste name-
nili gibanju Tigr, ki je neoma-
deževano glede bratomora.
Društvo Tigr pa v zadnjih le-
tih povsem pristaja na zgodo-
vinske laži, ki jih širi borčev-
ska organizacija.

Društva Tigr, kot sta ga leta 1994
ustanovila Karlo Kocjančič in
Ciril Pelicon, ni več. To je tistega
društva, ki se ni omejevalo zgolj
na opevanje junaške tigrovske
zgodbe pod fašizmom, ampak je
začelo kopati tudi po bridki uso-
di tigrovcev pod komunizmom
med vojno in po njej, objavilo

vrsto knjig o “pozabljenih” ti-
grovcih in drugih primorskih
domoljubih, jim postavilo na
desetine pomnikov idr. In to
kljub pritiskom in protestom
partije in borčevske organizacije
ter njunih članov, od katerih so
mnogi, očitno načrtno, vstopali
v društvo in ga tudi “prevzeli”
po skoraj istočasni tragični smrti
ustanovnih in drugih vodilnih
članov, to je Karla Kocjančiča,
Cirila Pelicona, Nadje Maganja
in kasneje še Marjana Bevka, ter
iz njega naredili žalosten in po-
hleven privesek borčevske orga-
nizacije. Ob tem notranjem uda-
ru smo društvo množično zapu-
stili somišljeniki pomladne op-
cije ter sta potem nastali dve no-
vi društvi, in sicer Domoljubni
Tigr-13. maj v Vipavski dolini in
Slovenski Tigr-13. maj na Krasu,
zvesti izvornemu programu sta-
rega društva, ki je danes nekje v
fazi razpadanja.

Kako na vaše pisanje o zgodo-
vini gledajo vaši prijatelji,
med katerimi je veliko le-
vičarjev?

Različno. Eni so prekinili
vsakršne stike z menoj. Drugi te
stike ohranjajo, a se v zadregi iz-
mikajo vročim temam. Tretji
ostajajo prijateljsko razpoloženi
kljub različnim pogledom na
stvari, kar predstavlja spodbu-
den primer kulture sožitja v ra-
zličnosti. Nekateri pa mi, v moje
veselje, celo dajejo čutiti, da smo
na podobni valovni dolžini. Vse
to sprejemam spoštljivo in mi je
povsem življenjsko. Naj pa še
dodam, da se za prijateljstva
odločam po srcu. Če začutim, da
je nekdo Človek, ga sprejmem
kot prijatelja, ne glede na njego-
vo politično ali ideološko usme-
ritev.

Knjigo končujete z besedami,
da bo čas prinesel svoje. Kaj
ste mislili pri tem?

Recimo na spravo. Vpleteni bo-
do pomrli, zamolčana resnica
bo stopila v zgodovinske učbe-
nike, enobejevskega mita in
enoumja bo konec in nastopil
bo čas pomiritve. Spravno držo
je npr. mogoče zaslutiti tudi že
v moji knjigi. Pa tudi v mislih
publicista p. Branka Cestnika,
ko je dejal, “da so partizani šli

pogumno v oborožen upor proti
okupatorju, domobranci pa
vzniknili kot obramba domov
in ljudi pred komunističnim na-
siljem iz gozda. Po klasični ka-
toliški moralki, je dejal Cestnik,
“so oboji uvodoma storili prav”.
Vendar so komunisti NOB zlo-
rabili za cilje revolucije, domo-
branci pa so s sprejetjem orožja
iz rok okupatorjev stopili v de-
monski ples nacizma in komu-
nizma ter je tako bratomorna
vojna ustrezala tako komuni-
stom kot tudi okupatorju. Zato
ne bi smeli “vzgajati mladega
rodu proti partizanom ali do-
mobrancem, ampak jih vzgajati
v čutu za človeško dramo. Za
zgodbo slehernega, za sočutje s
trpečim, kajti druga svetovna
vojna na Slovenskem pomeni
milijon različnih zgodb, ki jih je
krivično tlačiti v dialektiko zma-
govalec-poraženec-klavec-kola-
borant … Zato čim več zgodb
bomo slišali, tem bolj bomo
spoštljivi za nazaj in modri za
naprej”.

Ali menite, da bo čas prinesel
svoje tudi na področju no-
tranjepolitične situacije?

Tudi. Menim, da dolgotrajna
premoč neke družbene skupine
ji hkrati koplje grob, ker postane
družba v takih pogojih zaudar-
jajoča mlaka. Drugič, ta premoč
poglablja obstoječi notranji raz-
kol v narodu, preprečuje spravo,
kliče po spremembah ter prisili
odrinjeno stran, da se organizi-
ra, prevzame pobudo v lastne
roke in stopi v ofenzivo. O tem
govorijo spodbudni znaki pri
pomladnih strankah in njiho-
vih številnih gibanjih. In, tretjič,
ta premoč ustvarja pri njenih
nosilcih slepoto, ki jih prej ali
slej pripelje do velikih napak, ki
se jim vračajo kot bumerang.
Kot so bili npr. politični umor
Ivana Krambergerja, afera Pa-
tria, KPK, pregon Kanglerja, odv-
zem poslanskega mandata Jane-
zu Janši, družinski zakonik, so-
vražni protijanševski stampedo
ob parlamentarnih volitvah
2018, krivični sodni pregon pa-
tra dr. Tadeja Strehovca idr. Zato
slovenska notranjepolitična
zgodba še ni končana.

Tino Mamić

  Milan Gregorič

Pohod resnice in
poraz zmagovalcev

POGOVOR 

  enečija je iz leta v leto kul-
turno živahnejša, poleg
številnih domačih umet-

nikov in ustvarjalcev pa je vse
bolj čutiti utrip vsestranske iz-
menjave z matično domovino
ter zamejstvom. Tako ni red-
kost, da v Špietru gostujejo
umetniki iz Trsta, Gorice in
Slovenije.
Gostja zadnje letošnje razstave
v Beneški galeriji v Špietru je
mlada in vsestransko obetavna
Dunja Jogan iz Trsta, ki je v pe-
tek, 7. decembra, številnim
zbranim predstavila svojo sa-
mostojno razstavo ilustracij, ki
bo na ogled do 20. januarja
2019.
Dunja Jogan je rojena v Trstu,
umetnost je doštudirala v itali-
janskem Urbinu, tehniko likov-
nega podajanja pa je izpopolnje-
vala v Angliji, Avstriji in Nemčiji.
Čeprav mlada, je že dolgo let de-
lala v Rimu, kjer je risala za šte-
vilne agencije in svetovno znana
podjetja in organizacije. Med
drugim redno sodeluje pri
otroški reviji Galeb, ilustrirala pa
je tudi večje število knjig. V Špie-
tru je skupaj z Markom Kravosom

B predstavila dvojezično knjigo
Pravljice, za vsak prst ena/ Fiabe,
una per dito, ki jo je opremila z
zanimivimi ilustracijami, polni-

mi domišljije. Prvič je risala v
črno-beli tehniki.
O razstavi in obeh ustvarjalcih je
občinstvu marsikaj zanimivega
povedala Jasna Merku', tudi ona
likovnica iz Trsta. Med drugim je
poudarila, da smo Slovenci
srečni, kajti v času, ko je tudi knji-
ga in z njo tudi otroška literatura
žrtev potrošništva in potrebe po
vsem večjem zaslužku, naše male
založbe še vedno gledajo na ka-
kovost ter na želje in potrebe bral-
ca. Tako se še vedno rojevajo pre-

proste in lepe knjige, kot je zbirka
pravljic izpod peresa Marka Kra-
vosa z ilustracijami Dunje Jogan.
Marko je znal na precej duhovit
in privlačen način podati pet pra-
vljic, ki so vezane na njegovo
otroštvo, na izročilo in pripoved.
Dunja pa je ponovno dokazala,
da bogato obvlada številne likov-
ne tehnike in da zna s spretnostjo
in fantazijo osvojiti otroška srca.
V okviru njene samostojne raz-

stave, ki so si jo prisotni lah-
ko ogledali po predstavitvi,
so razstavljene številne ri-
sbe in ilustracije, zraven si
lahko obiskovalci ogledajo
tudi posamezne knjige in
tako v živo primerjajo izvor-
no sliko s knjižnim ponati-
som. Naj omenimo, da svo-
je pravljične ilustracije
Dunja uspešno preliva na
stenske freske in dekoracije
za otroške sobe, igralnice in
vrtce.

Goste iz Trsta je prisotnim pred-
stavila Marina Cernetig, ki je na
koncu, vsem tistim, ki so bili
prvič v Špietru, opisala tudi mul-
timedialni muzej SMO. Prava po-
slastica kulturnega večera pa je
bil nastop otroškega pevskega
zbora Mali lujerji pod vodstvom
Davida Klodiča. Mali pevci iz
Dvojezične šole Pavla Petriciga so
prisotne razveselili z nizom slo-
venskih in beneških poskočnih
viž.

Suzi Pertot

Beneška galerija / Lep kulturni dogodek 

Gosta Dunja Jogan 
in Marko Kravos
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Pogled na slovensko politično prizorišče

Kaj sploh pomeni sovražni govor?
  nogim ljudem je

bližje, bolj pri srcu, raz-
mišljanje o adventu ter

o plemenitih ravnanjih in dejan-
jih, v pričakovanju Gospodovega
rojstva, kot pa ukvarjanje s poli-
tiko, ki je razočarala velik del Slo-
vencev. Čas je tudi za skromnost
pri jedi in užitkih, ne pa da po-
stajamo obsedeni z nakupi, kar
sicer marsikje povzroča ne-
kakšno novodobno razposaje-
nost, skoraj norenje. Saša Vero-
nik, nekdanji časnikar, urednik
in tudi politik v obdobju osamo-
svajanja Slovenije, ki zdaj v te-
denskem magazinu Reporter
piše kolumne o kulinariki, je v
predpraznični številki omenjene
publikacije zapisal, “da je Božič
kot družinski praznik vsem na je-
ziku, toda v javnosti uradno ni
Božiča. V drugih državah zahod-
nega sveta in kulture se reče, da-
nes je Božič, Slovenija pa je edina
država, kjer njen predsednik ne
vošči Božiča z nagovorom na ra-
diu in javni televiziji, na sveti
večer, to je 24. decembra. Zaradi
tega Božič praznujemo med do-
mačimi štirimi stenami, tudi za-
to, da pripadniki drugih verstev
morda ne bi bili užaljeni. Vendar
je vsekakor že čas”, tako razmišlja
in predlaga Saša Veronik, “da bi
tudi pri nas predsednik države,
Borut Pahor, voščil vesel Božič.
Saj imamo Slovenci lepe, znane,
uveljavljene in pravilne besede,
vesel, tudi blagoslovljen Božič, in
potem srečno novo leto”.
Seveda pa se tudi v Sloveniji po-
litiki obeh opcij, vladajoče in
opozicijske, ne ozirajo na duha
in sporočila praznikov, ampak si
vedno prizadevajo za prevlado
svojih strank in uveljavitev nji-
hovih programov. V Sloveniji
zdaj potekajo zelo polemične
razprave o t. i. sovražnem govo-
ru. To dogajanje sta spodbudila
dva dogodka, namreč pobuda
predsednika vlade Marjana Šar-
ca, naj državna in poldržavna

M podjetja ne oglašujejo v medijih,
“ki širijo nestrpnost in sovražni
govor”, ter pristop slovenske vla-
de k marakeški deklaraciji o ure-
ditvi migracij. Nastajata vzdušje
in pripravljenost, da bi za so-
vražni govor razglasili vsako mi-
sel ali kritiko, namenjeno obla-
stnikom. Zadeva je postala tako
aktualna in pereča, da je o so-
vražnem govoru sklical posvet
tudi predsednik Republike, Borut
Pahor. Končal se je brez jasnih
sporočil, stališč in sklepov. Nava-
jam nekaj priložnostnih mnenj
in trditev o sovražnem govoru.
Franci Feltrin, nekdanji tajnik
Slovenske ljudske stranke, je za-
pisal: “Sovražni govor je neresni-
ca! Ali sovražno govorimo,
če povemo, da si za soseda
ne želimo imeti migrantov,
ker je njihova vedenjska in
moralna kultura v popol-
nem nasprotju z našo? Ali
smo ksenofobi in netimo
sovraštvo do tujcev, če želi-
mo svoj življenjski prostor
zavarovati pred nasilneži,
ki vdirajo v Slovenijo brez
dokumentov in z lažnimi
identitetami. Ali imamo
državljani sploh še pravico,
da se branimo pred tistimi, ki
javno izražajo nestrpnost do nas
kristjanov”? Ernest Petrič, nek-
danji predsednik ustavnega so-
dišča, zdaj pa svetovalec predsed-
nika Republike, zatrjuje, “da pod-
pira svobodo govora, a v obe
smeri. Pri nas pa so nekateri za
svobodo govora, ko govore oni,
ko pa isto pove druga stran, je to
zanje sovražni govor”. Pater Ja-
nez Sraka je v komentarju, obja-
vljenem v slovenskem kato-
liškem tedniku Družina, zapisal,
“da je v Sloveniji vsako govorjen-
je o krščanskih resnicah, nauku,
vrednotah in ravnanjih sovražen
govor. Razpihovanje sovraštva
vodi do največjih nesmislov.
Eden takih absurdov je vedno
večje in srdito sovraštvo med sta-

rejšimi in mlajšimi levičarji, med
očeti komunisti in sinovi, ki so
praktični ateisti, ki jih žene
predvsem sla po imetju, pohlep.
Sinovi očitajo očetom, da so jim
v času absolutne oblasti v rajnki
Jugoslaviji priskrbeli premalo
materialnih dobrin. Očetje so te-
daj kapital vlagali v svetovno re-
volucijo, namesto da bi ga pri-
pravili za svoje otroke”. Mursko-
soboški škof Peter Štumpf opo-
zarja, “da so javni mediji z le-
vičarsko usmeritvijo že večkrat
dodobra oblatili njegovo ime. V
Sloveniji vlada levica, ki iz proti-
katoliških razlogov razširja mul-
tikulturnost, samo zato, da bi
uničila katoliško vero in Cerkev.

Slovenci smo pod strahotnim
ideološkim pritiskom, ki hoče za-
preti usta vsem”. Glavni in odgo-
vorni urednik tednika Demokra-
cija, Jože Biščak, je v uvodniku,
objavljenem na prvi strani tedni-
ka, vprašal, “za božjo voljo, pa
kaj je z vami, premier Šarec? Na-
mesto da bi povedal, da je v usta-
vi jasno zapisana svoboda
izražanja in javne besede, je na-
mignil, 'da bo dopolnjena me-
dijska zakonodaja na novo opre-
delila medije in nekaterim pre-
prosto prepovedala izhajanje'.
Toda naj bo premierju in mini-
stru za kulturo Dejanu Prešičku
nekaj jasno. Kaj je medij in kateri
mediji so dobri ali slabi, določa
trg. Kaj so 'lažne novice', ni stvar
države, še manj sedanje vlade,

Nekaj pojasnil o politični aktivnosti Alberta Rejca

Paberkovanja o TIGR-u (4)
  osebna “štorija” se je sple-

tla okoli Rejčevega pri-
spevka za zbornik Ljudje

in kraji ob Pivki, ki je izšel leta
1975 ob 30-letnici osvoboditve,
torej še v času Rejčevega življen-
ja. Rejčev znanec Maks Smrdel
je pisal Rejcu, da nameravajo z
zbornikom počastiti obletnico
osvoboditve, in ga prosil za pri-
spevek o razmerah na Pivškem
pod fašizmom. Rejec mu je po-
slal zaželeno besedilo in mu
predlagal, naj doda primerne
slike, ker jih sam nima. Zbornik
Ljudje in kraji ob Pivki je potem
izšel leta 1975 z njegovim član-
kom Pivka med obema vojna-
ma.
Ko je dobil zbornik v roke, je na
svoje veliko začudenje ugotovil,
da je njegova razprava izšla pod
drugim imenom, s Silvom Fa-
turjem kot avtorjem! Še danes
ga slišim, kako je ob tem vzklik-
nil: “To se ne dela”!
Ko sem v pokomunistični Slo-
veniji mnogo let kasneje na ne-
kem simpoziju Silvu Faturju to
oponesla, je trdil, da mu ni kaj
očitati, saj je Rejca navedel med
viri za spis. Razprava ima 37 stra-
ni (od str. 208 do str. 245). Ob-
sega vso Rejčevo razpravo in še
nekaj drugih dodatkov. Upora-
bil, navedel je celotno besedilo
Rejčeve razprave, ne vedno v
originalnem zaporedju, pač pa
vedno v Rejčevi originalni for-
mulaciji. Med viri razprave je 12
strani v celoti Rejčevih, na 17
straneh so dobesedni daljši ali
krajši navedki iz Rejca in le na
osmih (8) straneh ni Rejca. Prve
strani razprave so stoodstotno
Rejčeve. Izjema so le prvi trije
začetni stavki spisa, ki so pov-
sem originalno Faturjevi: na-
slednji v prvem odstavku so že
vsebinsko Rejčevi, stilistično pa
Faturjevi; naslednje strani so do-
besedno Rejčeve.
Dr. Branko Marušič pa se je oko-
li leta 1975 obrnil na mojega
moža Alberta Rejca s prošnjo, da

bi mu pred smrtjo opisal sode-
lovanje organizacije TIGR z an-
gleško obveščevalno in vojaško
službo v času med obema voj-
nama. To je bila takrat pod ko-
munizmom prepovedana tema.
Dr. Marušič je bil v tistem času
ravnatelj Goriškega muzeja v
Kromberku in zagotovil mu je,
da bo dokument varno spra-
vljen pri njem v muzeju. Rejec
mu je ustregel in sprva izročil
svoje poročilo v natipkani obli-
ki. Dr. Marušič ga je prosil, da bi
mu ga dal lastnoročno napisa-
nega. Rejec mu je ustregel in na-
tipkano besedilo uničil. Rejec
mi je povedal točno število stra-
ni, ki ga je imel rokopis, kar si
pa jaz nisem zapomnila. Po mo-
jem spominu je obsegal tako ne-
kako od 16 do 22 strani. V njem
je opisal sodelovanje z Angleži
od septembra 1939 do aprila
1941, pomembno vlogo vo-
jaškega vodje Danila Zelena in
svojo vlogo organizacijskega in
političnega vodje TIGR-a, infor-
macijsko povezanega z angleško
informacijsko službo.
Ko sem dr. Marušiča po propadu
komunizma pred stoletnico roj-
stva Alberta Rejca prosila, da mi
da ta dokument na vpogled, je
tajil, da bi ga bil sploh kdaj imel,
da bi bil kdaj obstajal. Jaz sem
pripravljena pod prisego pred
posvetno ali cerkveno oblastjo
potrditi, da ga je moj mož Albert
Rejec pred smrtjo na Ma-
rušičevo izrecno željo napisal
zanj in ga izročil njemu v var-
stvo.
Prepričana sem, da zgodba o
TIGR-u in tigrovcih še zdaleč ni
končana in da bodo tudi pri-
hodnji rodovi zgodovinarjev
lahko napisali še marsikatero
stran, ki bo dopolnila dosedanje
informacije in vire. Za svojo
dolžnost pa imam, da pričujem,
kar sem sama videla, slišala in
razumela.

/ konec
Tatjana Rejec

Pampak stvar posameznika in nje-
gove denarnice. Z njo se odloča,
ali bo kupil neki časnik ali ne, ali
bo poslušal in gledal neko odda-
jo ali ne”. Boštjan M. Zupančič,
starosta slovenskega prava, ki je
v pravu tudi v tujini od vseh slo-
venskih pravnikov dosegel naj-
več, poudarja, “da v pravu so-
vražni govor ne obstaja”. Iz te
ugotovitve izhaja, da se v Slove-
niji o sovražnem govoru sicer kar
naprej razpravlja, “nihče pa ne
ve, kaj to je”.
Marjan Podobnik, novi predsed-
nik Slovenske ljudske stranke, je
v daljšem intervjuju v tedniku
Demokracija zelo optimistično
razložil prihodnost te najstarejše
politične stranke v Sloveniji. Po
moči in številu poslancev v par-
lamentu naj bi postala tretja v
državi. V prihodnje bo sodelova-
la samo v morebitnih pomlad-
no-poletnih koalicijah. O aktual-
ni vladi Marjana Šarca pa pred-
sednik SLS meni, “da je bila se-
stavljena na temelju vnaprejšnje
izključitve relativne zmagovalke
volitev, SDS, kar je za normalno
delujočo demokracijo nespre-
jemljivo”.
Pa še zanimiva novica. V Novi
progi, reviji slovenskih železnic,
so sporočili, da je na novi progi
od Ljubljane do Trsta dovolj pro-
meta in potnikov. Od 9. septem-
bra do sredine letošnjega oktobra
so jih vlaki pripeljali več kot
6.100. Vlak vozi vsak dan, poleg
vlaka pa lahko potniki, namen-
jeni iz Ljubljane v Trst, izberejo
tudi direktni avtobus, ki dvakrat
na dan vozi z ljubljanske želez-
niške postaje. Žal pa v reviji Nova
proga ni omembe neizpolnjene
obljube, ki so ji predstavniki slo-
venskih železnic dali evropski
poslanki Patriciji Šulin, da bodo
za promet usposobili tudi okoli
7 kilometrov dolgo železniško
progo med Novo Gorico in so-
sednjo Gorico v Italiji.

Marijan Drobež

Marjan Podobnik

  tem adventnem času, ko že vse
diši po mahu in smrečju in srčno
čakamo na prihod Jezuščka, so,

kot je že ustaljena navada, učenci go-
riškega Slovenskega centra za glasbeno
vzgojo Emil Komel v mestu in na po-
družnicah z glasbenimi voščili ustvarili
tisto prijazno ozračje, ki se ga vsi razve-
selimo.
Tako je bilo prisrčno toplo poslušalcem
pri srcu, ko so v sredo, 12. decembra
2018, pod večer prišli v župnijsko dvo-
rano Anton Gregorčič v Štandrežu, da bi
poslušali najmlajše učence SCGV Emil
Komel iz Gorice in se še sami bolj pri-
bližali potrebnim občanom in zanje kaj
prispevali. Kot je v pozdravnem nagovo-
ru povedala ravnateljica SCGV Emil Ko-
mel, Alessandra Schettino, so tudi letos
rade volje izoblikovali koncertni večer
pod naslovom Dobrota je ljubezen. Do-
brodelni koncert je bil za potrebe Štan-
dreške dekanijske Karitas. Otroci s svojo
navdušujočo neposrednostjo, najstniki
pa že z bolj osebno interpretacijo izbra-
nih skladb, so ob že dobrem obvlado-
vanju glasbil, po zaslugi zavzetih in ve-
stnih profesorjev, povsem osvojili občin-
stvo, ki bi ga bilo, resnici na ljubo, lahko
malo več. Malčki skupin DOMISOL in
Mala glasbena šola so pod vodstvom
Marje Feinig resnično prižgali lučke v
očeh poslušalcev, kot so zapeli v pesmici
Lenčke Kupper. Ob klavirju so se za nji-
mi zvrstili mali in večji pianisti, Evelyn
Sirotti, Anja Klanjšček, Katarina Vidič,
Mirjam Marušič, kitaristi Saša in Petra

Pahor ter Lara Emili v triu, Jan Grahonja
in Janiki Cingerli. Violina je izrazito zaz-
venela pod lokom Makrine Quinzi, pa
še Jakoba Quinzija in Anisje Volčič. S
klarinetom sta se samozavestno izkazala
Martin Vižin in Matej Tavčar. Godalna
skupina pod vodstvom Mojce Batič je iz-
brala za uho zelo prijetno skladbo E. Cal-
verta Cherry Pink and Apple Blossom.
Za konec pa je kot po navadi publiko z
neustavljivo privlačno močjo v svoje gla-
sbene mreže ujel živahen, razigran, a se-
veda discipliniran nastop Šolskega pi-
halnega orkestra pod dinamično taktir-
ko Tomaža Škamperleta.
Na klavir sta učence spremljala Eva Do-
linšek in Armin Čolarić.
Dete prihaja je bil naslov že dobro ustal-
jenega predbožičnega koncerta SCGV E.
Komel, ki je bil v goriški stolni cerkvi v
soboto, 15. decembra. Razveseljiv je bil
pogled na cerkvene ladje, polne pozor-
nega občinstva, ki si želi v tem adven-
tnem času prisluhniti blagozvočnim
skladbam. Ob teh melodijah se srce
sprosti in misel splava v višave. Take
občutke so poslušalcem s svojimi zelo
dobrimi nastopi omogočili občutiti ma-
li in večji učenci, ko so pred prezbiteri-
jem vsi natančno odigrali svoj program.
Uvod je bil spet zaupan najmlajšim. Pod
vodstvom Damijane Čevdek Jug in ob
orgelski spremljavi Eve Dolinšek – kar
nekajkrat je opravila to nalogo -, pa tudi
violin (Athena Picech, Anna Michelon)
je Otroški pevski zbor skupin Nauka o
glasbi milo zapel Ave Maria neznanega

avtorja in D. Krta Dete prihaja. Za nežni-
mi glasovi so se ob zelo solidno pripra-
vljenih nastopih oglasile harfa (Asja Za-
vadlav), flavte (Ivana Bagon, Ana Muro-
vec), violine (poleg že omenjenih Mate-
ja Manzato, Lucia Vrtovec, Barbara De-
vinar), kitara (Jure Ipavec) in harmonika
(Manuel Perso-
glia) ter orkester
kitar (kar 15 jih je
bilo!) pod vod-
stvom Martine
Gereon. Nav-
dušujoče in izrazi-
to so izvedli Vival-
dijev Koncert za
dve mandolini in
orkester ter Largo
iz Zime istega av-
torja. Sopranistka
Gabriella Sofia
Donadio pa je
občinstvu podari-
la kristalno zve-
neč solistični na-
stop ob orgelski spremljavi Elisabette
Cavaleri. Mladi glasbeniki, ki ob stro-
kovni pomoči profesorjev osvajajo za-
konitosti glasbe in neštete zvočne od-
tenke izbranih glasbil, so s sicer kratki-
mi, a suvereno izvedenimi skladbami
občinstvu razkrivali draguljčke avtorjev,
ki so delovali v 17., 18., 19. in 20. stoletju
(H. Purcelll, A. Corelli, D. Scarlatti, A.
Vivaldi, Čajkovski...). Učenci so z glasbe-
nimi slogi pod cerkvenimi oboki
pričarali nekaj tiste miline, ki nam jo

prinašajo bližajoči se prazniki. Globoko
v našo zavest in vest so se vtisnile misli,
ki so jih prebrali Martina Gereon, Iris
Risegari in Manuel Persoglia. Z raz-
mišljujočimi utrinki so stkali prozorno
vezenino občutkov, vezanih na sočlove-
ka, kateremu moramo znati prisluhniti,
se mu približati, mu podariti nekaj svo-
jega časa in mu pomagati v potrebi.
Prižgimo v njegovih očeh luč po zgledu
Matere Terezije. Tako bo naš Božič re-
snično vesel in blagoslovljen. Tudi rav-

nateljica šole Alessandra Schettino je ob
lepi misli, naj v tem času upanja iščemo
tišino, ki prebiva v našem srcu, voščila
vsem vesel Božič.
Naj omenimo še nekaj drugih pomem-
bnih dogodkov iz doživljanja decem-
brskih dni učencev glasbene šole Ko-
mel.
Nekateri mladi glasbeniki s profesorji in
MlPZ Emil Komel s pevovodkinjo Dami-
jano Čevdek Jug, v spremstvu ravnatel-
jice in predsednika SCGV E. Komel,

Alessandre Schettino in Blaža Kerševa-
na, so bili v četrtek, 13. decembra, gostje
v studiu Hendrix Radia Koper v oddaji
Klasično, mladostno in živo! Gostile so
jih urednici Lea Hedžet in Tatjana Gre-
gorič ter voditeljica Janja Lešnik, ki je
predstavila šolo in njeno bogato, razve-
jeno dejavnost ter se pogovarjala z mla-
dimi učenci in ravnateljico Schettinovo,
ki je omenila tudi zadnje uspehe glasbe-
nikov in pevcev na različnih tekmovan-
jih, tudi v Arezzu. V živo, z neposrednim

prenosom na valovih Radia
Koper, so peli in igrali (sprem-
ljal jih je prof. Armin Čoralić),
da je bilo veselje jih poslušati!
V torek, 11. decembra, je v pa-
lači Coronini Kromberg ob
prihodu Božička nastopil
Otroško mladinski zbor Vesel-
jaki iz Doberdoba pod vod-
stvom Lucije Lavrenčič. Tudi
ta zbor deluje v sklopu SCGV
Emil Komel na doberdobski
podružnici. Prijeten dogodek
je obogatila tudi violinistka
Barbara Devinar ob spremljavi
Elisabette Cavaleri.
Sončno, a mrzlo nedeljsko po-
poldne, 16. decembra 2018, je

na Verdijevem korzu v Gorici, v peš co-
ni, razgibal ritmično živahen in izrazit
skoraj polurni nastop Šolskega pihalne-
ga orkestra SCGV Emil Komel (na sliki).
Lepo število poslušalcev je spremljalo
kar nekaj skladb, ki so jih mladi zaigrali
pod zanesljivim vodstvom Tomaža
Škamperleta. V program so seveda
uvrstili tudi, verjetno svojo najljubšo
skladbico, Funky town, ki so jo zaigrali
tudi kot dodatek, kar brez dirigenta!

Iva Koršič

V

  SCGV Emil Komel / Predbožični nastopi

Pričakovanje Božiča ob glasbenih doživetjih
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Mednarodni bienale sodobne glasbe v Kopru

Šestim čutom so dodali še sedmega
  ednarodni bienale sodobne glasbe, ki je

bil prejšnji teden v Kopru, je z letošnjo
šesto izvedbo praznoval deseto obletnico

nastanka festivala. Prireditev soorganizirata
Društvo prijateljev glasbe in Glasbena šola Koper,
ki sta skupaj s Pokrajinskim muzejem iz Kopra
počastila Ta veseli dan kulture s posebnim glasbe-
no-kiparskim dogodkom in koncertom dekliškega
pevskega zbora Glasbene šole Koper v Pokrajin-
skem muzeju.
V desetih letih delovanja je glasbena prireditev z
malega krajevnega dogodka prerasla v festival med-
narodne odmevnosti,
ki privablja v Koper
mednarodno uvelja-
vljene izvajalce in
skladatelje iz vse Evro-
pe. Festival je zajemal
šest koncertov, dve
razstavi in predavanje,
ki so ves teden poteka-
li na treh lokacijah v
Kopru: na glasbeni
šoli, v Pokrajinskem muzeju in dvorani sv.
Frančiška.
Letošnji 6. Mednarodni bienale sodobne glasbe je
bil oblikovan na temo raziskovanja sedmih čutov.
Glasbeni bienale nudi priložnost za soočanje s so-
dobno umetnostjo in možnost za mlade, da se
izražajo z novimi govoricami in dokažejo svoj
umetniški potencial. Umetniški vodji Tatjana Jer-
cog in Michele Marelli sta imela nalogo, da obli-
kujeta kulturni program s poudarkom na človeku
in njegovem dojemanju življenja in sveta po petih
čutilih: dotika, vonja, okusa, sluha in vida. Šesti čut
obstaja le virtualno in ga mnogi doživljamo po la-
stni izkušnji. Nemški skladatelj Karlheinz Stockhau-
sen, kateremu je bil posvečen koncert 5. decembra
ob 11-letnici smrti, je šestim čutom dodal še sed-

mega, in sicer intuicijo ali razmišljanje. Isti dan je
bilo v popoldanskih urah na vrsti predavanje kla-
rinetista Micheleja Marellija, ki je s skladateljem te-
sno sodeloval deset let. Sicer je bila letošnja izvedba
bienala v celoti posvečena Stockhausnu ob 90-let-
nici njegovega rojstva z razstavo, ki jo je v atriju gla-
sbene šole v Kopru postavila Vanja Gregorič.
Na prvem koncertu sta tolkalca opisala dotik z vkle-
sanimi kamnitimi glasbili, ki so bila ves teden na
ogled v Pokrajinskem muzeju in so pritegnila
ogromno število obiskovalcev, ki so lahko tudi sami
preizkusili zven kamnov. Vonj je bil zaupan klavir-

skemu triu, ki so ga sesta-
vljali violinistka in sklada-
teljica Helena Winkelman
iz Švice, čelist Francesco
Dillon in pianist Emanue-
le Torquati iz Italije, s pro-
gramom, v katerem so se
prepletale skladbe iz ro-
mantične in sodobne lite-
rature. Pojem intuicije so
na festivalu v sredo, 5. de-

cembra, predstavili z deli Stockhausnove kompo-
zicije Aus den Sieben Tagen. Okus sta v četrtek, 6.
decembra, s samostojnim koncertom predstavila
fagotistka Elise Jacoberger in kitarist Luka Batista.
Čutilo sluha je bilo namenjeno mladim izvajalcem,
študentom Akademije za glasbo v Ljubljani ter letos
nastalega mednarodnega ansambla za sodobno
glasbo s sedežem v Trstu Nova Tergeste.
Letošnjo izvedbo koprske bienale sodobne glasbe
je v petek, 7. decembra, sklenil slovenski ansambel
Neofonia pod vodstvom Stevena Loyja, ki je med
drugim spremljal avstralskega tenorista Carla Ro-
smana pri izvedbi Pierrota Lunaira Arnolda Schön-
berga, skladbe, ki označuje rojstvo nove glasbe v
začetku prejšnjega stoletja.

Erik Kuret
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Vinska rutica (2)
Z vinsko rutico in v povezavi z majevsko žensko
sem se prvič pobliže srečala v Gvatemali. Tam jo
uporabljajo za kopel, skupaj z limono in cimetom,
za prečiščevanje telesa negativ-
nosti in krepitev ženske esen-
ce. Kopel izvajajo enkrat te-
densko vse ženske, izvzeti so
otroci in nosečnice.
Tako naj bi kopel iz vinske ru-
tice pri ženski povečala sek-
sualni, čutni del, kot tudi ure-
dila menstruacijo in očistila
žensko telo negativnih vibra-
cij. Vinska rutica izostri pogled
tistega, ki jo izvaja, saj je tako,
kot da bi magično uravnala ne-
jasnosti, dvome ter privedla do
pravih hotenj, želja. Vinska ru-
tica je povezana s čutnostjo,
zato so jo nekoč povezovali
bolj z žensko kot moškim.
Pri nas je vinska rutica zelo razširjena, to je zimze-
lena rastlina, ki raste vsepovsod do 1000 m nad-
morske višine.
Vinska rutica je polna glikosidov, ki ojačujejo kapi-
lare, zaradi tega je rutica tudi diuretik in odpravlja

krče. Iz vinske rutice pridelujejo poseben flavnoid,
rutin, ki ga v farmacevtski industriji uporabljajo za
izdelovanje krem proti kapilaram.
Rutica se v farmacevtski industriji uporablja za ure-

janje prebave, protiparazitno,
odpravlja napenjanje, odpra-
vlja krče, v homeopatiji jo upo-
rajajo pri izdelkih proti revmi
in za krepitev vida, saj vinska
rutica izostri vid!
Vinsko rutico uporabljam kot
kopel za ženske pa tudi za vse
bolezni živcev; ob epilepsiji so
kopeli iz vinske rutice zelo do-
brodošle.
PRIRAVA KOPELI IZ VINSKE
RUTICE
V 3 litre vode damo 2 pesti vin-
ske rutice, 4 prerezane limone,
2 pesti cimeta v kosu. Pustimo
vreti 20 minut, precedimo, vo-

da gre v kad, zelišča ostanejo v situ, dodamo tople
vode po želji do prsi, namakamo se 20 minut ali
več.
Iščimo zdravje!

/ konec
www.saeka.si

Smo že tik
pred Božičem.
Doma sem s
svojima pov-
sem nav-
dušenima in
božično razpo-
loženima otro-
koma pripravi-

la jaslice in okrasila božično drevesce. Če bi
njiju ubogala, bi drevesce postavili že meseca
novembra, saj sta želela, da bi se pod njim že
tako zgodaj začeli zbirati pisani paketi. Žal pa
sta morala počakati in paketov ne smeta preveč
otipavati: nič dvigovanja, mečkanja, ugibanja,
le imena na njih lahko prebereta. Kako kruto
in dolgo je to čakanje na Božič!
Za vse nas, otroke in odrasle, so prazniki čas
ne samo za obdarovanje in pojedine, pač pa
tudi za druženje, čas toplih družinskih trenut-
kov, objemov, poglobitve vase, čas za obujanje
tradicij in obredov in čas za ustvarjanje novih
navad. To je obdobje, ko, kljub predbožičnemu
stresu v službi, mrzličnemu nakupovanju in
neskončnim vrstam v trgovinah, skušamo
ustvariti dragocene trenutke s svojimi naj-
bližnjimi. Pred
nekaj dnevi je
prišla k meni
na kavico ma-
ma Slavica. Ob
motečem
kričanju otrok
in njunih ne-
prestanih vsilji-
vih zahtevah in
vprašanjih se
nama je le
uspelo pogo-
varjati. Govorili
sva o starih
družinskih na-
vadah, ki so jih
imeli za Božič
doma na Ustju na Vipavskem, v njenem roj-
stnem kraju, in mama se je takoj spomnila na
čudovite jaslice nonota Jožeta. Priznati moram,
da se nonota slabo spominjam. Zapustil nas je,
ko sem bila še otrok, zadnja leta pa je bil hudo
bolan, tako da je večina mojih spominov žal
vezana na žalostne podobe bolezni, v mami pa
je čisto živ, pozitiven in barvan spomin na nje-
govo pripravljanje na Božič. Nono je jaslice do-
končal teden dni pred Božičem. Pripravil je ze-
lo velike in lepe na hodniku pred spalnimi so-
bami, tako da so morali vsi tisti, ki so si jih žele-
li ogledati, nujno po škripajočih se strmih le-
senih stopnicah v drugo nadstropje majhne
hišice. Stopnice so bile res strme, a vsi so rade
volje stopili do jaslic in si jih z občudovanjem
ogledovali. Mah je nono nabral že vsaj teden
prej, moral je biti čist, brez zemlje, suh, lep,
brez nobene nitke trave. Pastirčke je kupil že
prvo leto, ko sta se z nono vselila; bili so veliki
iz gipsa, živahno pobarvani, a, ker so bili tu pa
tam malo obtolčeni in oškrbljeni, jih je dal sli-
karjem, ki so tedaj krasili vaško cerkev, da so
jih popravili. Štalico v obliki votline je sestavil
iz majhnih kamenčkov in cementa, nekaj po-
sebnega pa so bile palme: debla so bila iz 2 cm
velikih zamaškov iz plutovine, ki so bili natak-
njeni na “drat” (žico), pobarvani in pritrjeni
na stojalca, palmovi listi pa so bili izrezani iz
pločevinaste tube paradižnikove mezge. V ja-
slicah je bilo več hišk, vasic, cest, celo “javna
zunanja razsvetljava” je bila. Nono je sam ure-
dil električno napeljavo za jaslice in drevček:
“drate” je povezal na stikala in ta postavil v sta-
ro plastično škatlico za svinčnike, ob vsakem
stikalu pa je bil napis, tako da je bilo jasno raz-
vidno, kaj vsak gumb prižge. Jaslice je pripra-
vljal vsaj dva tedna, skrit za visoko pritrjeno
rjuho, tako da ni nihče videl, kako je delo po-
tekalo. Na božično smrečico je najprej pritrdil
lučke, nato pa so lahko otroci nanjo obesili
večje, podolgovate bombone, ki so bili zaviti v
bel papirček s cofki na konceh in nato še v bar-
van aluminijast ovoj. Ovoji so bili zlati, srebrni,
rdeči, zeleni in temno modri – iz zlatih sta si
mama in teta potem izdelovali prstančke. No-
no je na drevček obesil tudi dragocene okraske
iz pihanega stekla: srčka, balončke, storže,
zvončke in štiri večje žogice, ki so morale viseti
zelo na visokem, daleč od neubogljivih prstkov
malih, nemirnih škodljivcev. Jaslice so bile
povsem nonotovo opravilo, na veliki krščanski
praznik pa se je pripravljala celotna družina. V
maminem srcu je še posebno ostal spomin na
njeno nono Viktorijo, ki je z jerbasom na glavi
zgodaj zjutraj prihajala “z Britha” k njej “na

Frtunovže”, kot se je reklo zaselku, kjer je stala
mamina hiša. Nona je bila majhna ženica, z
dolgimi, čisto belimi lasmi, zvezanimi v kito
in pritrjenimi na tilniku pod robcem. V jerbasu
je nosila moko, maslo in orehe - dva dni pred
Božičem je prihajala peč potice za celotno
družino v veliko krušno peč, ki jo je dal zgraditi
nono Jože, po poklicu pek. Nona Viktorija je
ob velikem občudovanju moje mame in tete
vse sestavine stehtala in jih pripravila na mizi
na leseni deski. Testo je zamesila v veliki ema-
jlirani posodi in pustila, da je vzhajalo, med-
tem pa je pripravila nadev. Po kosilu, navadno
je bila tudi takrat na jedilniku “mineštra”, je
nona sama zanetila ogenj v peči. Potice je po-
stavila v lončene pekače in emajlirane kozice,
pripravila jih je najmanj pet, pri tem pa še več
štruc sladkega kruha in v dveh “izmenah” je
vse spekla. Ko so bile potice pečene, jih je vzela
iz peči in po desetih minutah obrnila na leseno
desko. Dišalo je po nebesih. Otroci so bili po-
polnoma iz sebe od veselja, radi so preživljali
čas v nonini družbi in, ker potic do polnočnice
se ni smelo jesti, so bili še posebno hvaležni,
ker jim je nona posebej, tik ob vratih peči, iz
ostankov, namenoma spekla majhno štručko

– potičko.
Kako topli,
sladki in do-
mači so ti spo-
mini. Ob ma-
minem pripo-
vedovanju
sem spoznala
nono Viktori-
jo ter na-
tančnost in
kreativnost
nonota Jožeta.
Prepričana
sem, da je
Božič odlična
priložnost za
skupno

doživljanje pozitivnih občutkov in obujanje
spominov na drage osebe, ki jih ni več ob naši
praznično odeti mizi, a se jim v onstranstvu
gotovo “hlipa”.
POTICA NONE VIKTORIJE
Sestavine za dve kilogram in pol težki potici:
Za testo potrebujete 550 g moke, 120 g masla,
200 ml mleka, 3 velike žlice sladkorja, 30 g kva-
sa, 2 jajci, 1 vanilijo, lupino ene limone, ščepec
soli.
Za nadev pripravite 350-400 g mletih orehov,
200 ml smetane za kuhanje, 100 ml mleka, 200
g “ocvibi” (rozin), 80 ml ruma, 2 veliki žlici
kakava, 1 vanilin sladkor, ščepec soli. Za pre-
maz testa: 100 ml smetane, 1 jajce, 3 žlice mar-
melade.
Priprava:
V skodelici zmešamo kvas, eno žlico sladkorja,
100 ml mleka in dve žlici moke ter pustimo na
toplem, da vzhaja in da se količina podvoji. V
veliko skledo damo presejano moko, v jamico
na sredini damo stepena jajca s soljo, mleko s
sladkorjem, raztopljeno in ohlajeno maslo ter
vzhajan kvas. Z leseno kuhalnico zgnetemo te-
sto kar v skledi, nato ga damo na mizo in gne-
temo, da postane elastično in se ne lepi. Obli-
kujemo kepo testa in pokrito s čisto kuhinjsko
krpo pustimo vzhajati na toplem vsaj pol ure,
da podvoji svojo velikost, medtem pripravimo
nadev.
Zmeljemo orehe. Segrejemo smetano, mleko
in sladkor, da skoraj zavre, in tako vroče zlije-
mo na orehe, da jih oparimo. Dobro pre-
mešamo. Dodamo “ocvibi”, namočene v ru-
mu, in ostanek ruma, ščepec soli, nastrgano li-
monino lupino, kakav in vanilin skadkor. Vse
sestavine dobro premešamo, nato pa pripravi-
mo premaz za testo: stepemo 1 jajce, dodamo
smetano in marmelado in ustvarimo gosto kre-
mo.
Vzhajano testo razdelimo na dva dela. Razval-
jamo na debelino 0,5 cm in namažemo s pre-
mazom. Polovico nadeva namažemo po
površini testa in pustimo dvocentimetrski rob
na testu. Previdno zavijemo potico in jo damo
v okrogel pekač, ki smo ga prej namazali z ma-
slom in potresli z drobtinami. Oblikujemo še
drugo potico in obe pustimo vzhajati še pol
ure na toplem. Preden damo potici v vročo peč
(175 stopinj Celzija), jih premažemo s stepe-
nim jajcem. Pečemo 45-50 minut, nato potici
vzamemo iz peči in jih po 15 minutah zvrne-
mo na pladen in pustimo, da se ohladita, nato
lahko serviramo.
Na koncu še: Bog žegnaj in naj bo vaš Božič
poln dobrot, sladkih potic in dobrih ljudi!
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Ta nemir, to večno iskanje, hrepenenje 

Katera zemlja ...
  časih je dovolj beseda, da

se zamislimo. Nepomem-
bna, vsakdanja beseda.

Rečena morda tja v en dan. Pri-
jateljica, ki je na spletu videla sli-
ko mojega doma v Seucu, jo je
všečkala, zraven pa napisala, “ka-
ko lepo gnezdo imaš”. S klica-
jem. Nimam gnezda, sem ji od-
govorila, niti korenin nimam, sa-
mo večen nemir je v meni. Ne-
mir in iskanje, negovost, želja po
begu in želja, da bi ostala. Obe se
spajata v vrtincu samote. Samo
sanje imam, ljubezni, načrte, ra-
zočaranja in to bolečino, neiz-
bežno in večno, ki ji mi Slovenci
pravimo hrepenenje.
Nekoliko ur pozneje sem v Ko-
stanjevici na Krasu. Hotela sem
napisati doma, ker sem bila ne-
koč tam doma. Skoraj ušlo mi je
izpod peresa. Doma. Ker se sploh
ne zavedam pomena te besede.
Ker ne vem, kako se človek
počuti, ko je doma.
Zbrali smo se na pogrebu. Ko gle-
dam na oltar in na luč, ki skozi
okna polzi na žaro, imam
občutek, da je to moja cerkev.
Nekoč je bila... Spominjam se
prazničnega pozvanjanja, barv in
veselja. Nekoč je bila, a ni več...
Za koliko oltarji sem molila, ko-
liko cerkvenih vrat sem odpirala,
kolikokrat sem se pridružila tuji
množici. Kot izgubljena ovca
med sebi enakimi, ne da bi niko-
li začutila, da pripadam čredi. Ni-
mam črede. Črna ovca sem, va-
jena samote. Zdaj, ko s kora
slišim petje ženic, ki so me še
pred leti imele za svojo, me ima,
da bi rekla ostanem. Vendar
vem, da pripadam drugi dolini,
čeprav mi tam, med reko, ki je
božansko lepa, in bregovi, ki sa-
mevajo v pozabi, tako močno
manjka moja govorica, moja do-
mača slovenska govorica. Tista,
ki ji pravimo materinščina. In
moje pesmi. In spomini. Vsi tisti
spomini, ki sem jih zasejala v
travnike ob cestah, izgubila v
prehajanju valov, razkropila med
oblake in vrhove, razdala lju-
dem... Samo zato, da bi lažje
odhajala. Molimo, slišim s
prižnice in po dolgem času spet

V molim tako, kot sem moli-
la kot otrok. Oče naš...
Srečujem se s pogledi, ki so
me spremljali leta... ki si v
nebesih... Kot bi bila za tre-
nutek doma. Preden
začutim spet nemir in zno-
va poiščem pot... zgodi se
tvoja volja...
Pet let je minilo, odkar sem
ponovno pospravila svoje
stvari in odšla. Pet let. Gle-
dam nekdanje sovaščane
in razmišljam, kako so se v
teh petih letih spremenili.
Kot bi minila desetletja.
Morda tudi oni gledajo
mene in vidijo na mojem
obrazu sledi iskanja, pobe-
gov, hrepenenja. Gube
življenja brez korenin.
Ljudje, ki prodajo očetnja-
vo, nazadnje znorijo, mi
pravi prijatelj Jurij. Rojstne
hiše ne smeš nikoli prodati. Roj-
stne hiše, hiše svojih staršev, svo-
jih dedov, hiše, kjer te je mati za-
zibala. Gledam ga in molčim.
Prijatelja Jureta. Vem, da ne bo
razumel, če mu bom priznala, da
sploh ne vem, kje sem se rodila.
Hči delavske družine iz enosob-
nega stanovanja. Jurij je bil
kmet... Menda mi je bilo šele ne-
kaj mesecev, ko smo zapustili sta-
novanje, ki je bilo premajhno in
prepolno vlage. Zaradi mojega
šibkega zdravja, imela sem astmo
in bronhitis, ki je trajal mesece,
nam je podjetje za ljudske grad-
nje Iacp dodelilo večje, svetlejše
in novejše stanovanje v četrtem
nadstropju. Mama pa nikoli
sploh pomislila ni, da bi mi poz-
neje, ko sem nekoliko dorasla,
pokazala, kje sem se rodila.
V tistem svetlejšem stanovanju v
četrtem nadstropju sem nato ra-
sla, študirala, našla prvo zaposli-
tev in nekoč sem od tam tudi
prvič odšla. Tam sta ostala mama
in tata. Nekje do smrti. Ne bi ga
smela nikoli oddati, razmišlja
prijatelj. Molčim, ker vem, da
sem ga morala. Mama je morala
zaradi hudih zdravstvenih pro-
blemov v dom za starostnike.
Stanovanje je ostalo prazno, z
vsemi mojimi starimi šolskimi

zvezki, igračami in donošenimi
oblekami. Po nekaj mesecih sem
dobila pismo podjetja Ater, v
njem so me naprošali, naj v naj-
krajšem času izpraznim stano-
vanje in vrnem ključ. Izpraznila
sta ga prijatelja, sama nisem bila
kos vračanju. Ključe sem oddala
nekega mrzlega decembrskega
jutra, ne da bi še zadnjikrat po-
gledala v preteklost. Toliko žalo-
sti, toliko bolečine, toliko za-
prašenih, neizživetih spominov
sem pustila za tistimi štirimi ste-
nami, da si nisem upala še zad-
njič tja. Fotoaparat, ki sem ga
vzela s seboj, je ostal v torbi, ni-
sem hotela gledati izpraznjene
mladosti in odtise tistega, kar
sem boleče pogrešala. Pa ga ven-
darle ne bi smela oddati, pravi
prijatelj. Poznam ljudi, ki so od-
dali svojo rojstno hišo in so po-
tem vse življenje tavali brez mi-
ru.
Počasi odnesejo žaro. Ljudje tiho
odhajajo za njo proti pokopa-
lišču. Pogledam k oltarju in se
spomnim praznikov, nedelj, ve-
selja. Po polnočnici, na božični
večer, smo se greli ob čaju pri so-
sedih. Tiho obračam hrbet pre-
teklosti. Na pokopališču je že te-
mačno, december je in burja
neusmiljeno brije. Črni hribi

tam za poko-
pališkim zi-
dom pripove-
dujejo o zimi
in mrazu. Nek-
je tam zadaj je
Veliki vrh.
Vedno sem go-
vorila, da je to
moj vrh, in tja
sem hodila, ko
sem bila naj-
bolj sama.
Med bore. Ko-
sovelove bore.
Manjkal ti bo
Kras, mi je go-
voril prijatelj
Jurij, a sem mu
odgovarjala,
da mi ne bo.
Zdaj, ko gle-
dam sončni
zaton na mor-
ju, nekje med
skalami, je bo-
lečina ostra
kot nož. Moje
mesto, nekje
za čolni, za za-

tonom, skalami in rujem. Spom-
nim se pesmi o morju, o ribičih,
o ljubezni... Peli smo jo, ko smo
bili mladi. Bolečina je ostra kot
neme, samotne kraške skale. Ima
me, da bi se oprijela močnih hra-
stovih vej, da bi se oklenila zaliva
in ostala. Ampak vem, da bi zma-
gal nemir v meni. Prekletstvo
hrepenenja.
Decembra je mraz. In ob Božiču
vsak potrebuje družino. Čas je,

ko moraš imeti dom. Čas je, ko
mora nekje goreti ogenj. Čas je,
ko ne smeš biti sam. Zbor zapoje
v slovo, nagelj imam v roki. Črni
hribi temnijo in burja odnaša pe-
sem. Čutim, da bom kmalu
odšla, ker je že večer, ker je pot
dolga, ker se bom domov vozila
uro in več.
Te poti, te večne poti. Ko sem do-
ma, vem, da moram oditi, da
moram na pot. Ko sem na poti,
si zaželim cilja. Ko sem na poti,
bi se najraje vračala. A je za vrni-
tev vedno prepozno. Ko sem do-
ma... Nikoli nisem doma, dom
vedno in povsod pogrešam. Ker
ga vedno zapuščam in ker ga ni-
sem nikoli začutila. Ker dom ni-
so samo štiri betonske stene.
Dom je pesem, dom so besede,
dom so ljudje. In to pogrešam.
Ljudi, besede, obraze. Pesem pa
sploh. Pesem najbolj. In ravno
zato odhajam. Odhajam, ker
bežim pred tišino, odhajam, ker
ne maram samote. Odhajam, da
bi nekje prižgala ogenj in se se-
grela ob njem.
Na pokopališču je tiho, burja pre-
glaša pesem. Utrujeni smo in
dan počasi ugaša. Spomnim se
kamnite hiše, ki mi je bila dom,
in lončene peči, ob kateri sem se
grela. Spomnim se luči, ki sem jo
ugasnila, ko sem odhajala. Zakaj
ta nemir, zakaj to večno iskanje.
In vsi tisti ljudje, ki jih pogrešam,
medtem ko jih iščem nekje drug-
je, nekje v objemu druge doline.
In oblaki. Oblaki, ki gredo, obla-
ki v modrini. Tako opojna je slut-

nja svobode. Tako opojna, da
grem za njo. In za oblaki. Z željo,
da bi se nekoč ponovno vrnila.
Morda dokončno. Nekam. Ne
vem pa kam. Najbolj se bojim ti-
stega večnega vprašanja... od kod
prihajaš, kje si doma. Ne vem,
odgovarjam, ne vem, od kod pri-
hajam. Ne vem, kje sem doma.
Nikjer. Nikjer nisem doma. Ljud-
je me gledajo in ne razumejo.
Večina ljudi ima namreč dom.
Zbor utihne, pesem izhlapi v
burji, ki piha izza črnih hribov.
Žaro položijo v grob. Veter mi od
nekod prinese tiste znane bese-
de... naj ji bo lahka slovenska
zemlja. Zmrazi me. Kepo imam
v grlu. Bog ve, kateri zbor bo pel
na mojem grobu, če bo sploh
kdo pel in če me bo sploh kdo
spremljal. In katera tuja zemlja
bo prekrila mojo žaro. Naj ji bo
lahka slovenska zemlja... Rdeč
nagelj imam v rokah, vržem ga
na žaro. Počasi vsi odhajamo. So-
seda me prime za roko, gremo,
me vabi, a ne vem kam. Molče
stojim ob pokopaliških vratih.
Ledena burja piha od črnih hri-
bov. Zemlja je kruta in ledena.
Zemlja, ki mi je nekdaj pripada-
la.
Odhajam, rečem in začutim
dlan, ki se zatrese v moji. Ostala
bi, a vem, da bi nekoč ponovno
odšla. Zato grem sredi decem-
brskega mraza. Z željo, da bi se
nekje vendarle ustavila. Nekoč.
Ob ognju. Ob peči. Pri ljudeh.
Doma.

Suzi Pertot

Tekmovanje Naš športnik

Naslova se veselijo tudi
zamejci

  a tretjem skupnem
imenovanju
vseprimorskih

športnikov leta se prvič
izjemno
prestižnega
naslova
veselimo tudi
Slovenci v
Italiji. Na
podelitvi Naš
športnik v
Izoli je prvo
mesto med
dekleti odnesla
17-letna
tržaška
Slovenka Tea
Ugrin, v
športni
gimnastiki italijanska
prvakinja v mnogoboju ter
kandidat za nastop na
olimpijadi v Riu. Primat po
oceni paritetne komisije
športnih novinarjev z obeh
strani meje predstavlja še
toliko večje zadoščenje, če
vemo, da je tudi po zaslugi

N visokih uvrstitev ob
krstnem nastopu na
članskem svetovnem
prvenstvu za sabo pustila

športnice z olimpijskimi
izkušnjami, kot so
portoroški jadralski dvojec
Veronika Macarol – Tina
Mrak – za pičlo točko
razlike – kajakašica Špela
Ponomarenko Janić in
gorska kolesarka Tanja
Žakelj, zmagovalka zadnjih

izvedb. Pri moških je Naš
športnik 2018 skoraj
soglasno eden junakov
nenadejane srebrne
medalje slovenskih
odbojkarjev na evropskem
prvenstvu, tolkač z Obale
Mitja Gasparini. Prehitel je
zimzelenega jadralca
Vasilija Žbogarja in prvega
strelca rokometne Lige
prvakov Deana Bombača,

števerjanski
odbojkar Loris
Mania' je
zasedel
ugledno četrto
mesto. Naj
ekipa leta pa je
Nogometni
klub Luka
Koper, ki je
pred letošnjim
razsulom v
prejšnji sezoni
osvojil pokalni
naslov, za kar
so ga vsi

volivci postavili na prvo
mesto. Sledijo odbojkarji
Salonita Anhovo in koprski
rokometaši, odbojkarji
goriške Olympie pa so
pristali na četrtem mestu,
tako kot Mania' na pragu
stopničk.
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OBROBNOSTI

Pred dnevi mi je mlada Lucija, ki je dejavna v naši
sredini, pred kratkim je začela delovno pot, a je
še vedno zvesta skavtinja, veselo povedala, kako
je neko nedeljo kot voditeljica skavtov peljala sku-
pino tržaških skavtov v dom za starejše občane,
dom, ki mu pravimo tudi dom za ostarele in one-
mogle. S kakšnim žarom mi je pripovedovala, ka-
ko veseli so jih bili starejši ljudje, ko so jim zapeli
pri jutranji maši in se nekaj časa družili z njimi!
Na ta pogovor sva prišla, ker sem ji omenil, da
sem “ravno odpeljal domov našo nono, ker pride
k nam vsako nedeljo, da v miru na divanu v dnev-
ni sobi spremlja mašo po televiziji in posluša pa-
peža”. Lucija to pozna, ker je tudi sama srečna, da
ima še staro mamo v bližini doma, vesel pa sem
bil, da mi je sama povedala, kako veseli so bili sta-
rejši in onemogli v goriškem domu, ko so jih prišli
skavti obiskat.
“Ti ne veš, kako so jim žarele oči od veselja”!, je
rekla.
“Življenje je to”, sem rekel, dodal, da je najbrž pri
tem veliko čisto nezavednega, podzavestnega, ko
se starejši veselijo mladih, še posebej otrok. Spo-
minjam se, kako so me najprej gledali postrani,
ko sem pred leti vsak dan vozil otroke s seboj tako
v bolnišnico kot v dom za ostarele, ko sta se za
vedno poslavljala moja starša. Včasih sem tiho
odšel iz sobe, kjer sta nepokretna ležala, da sta
bila mama in tata sama z otroki, raje sta se pogo-
varjala z njimi kot z mano. Sin mi je v avtu takrat
kot otrok povedal, da ga stara mama prosi, “naj
moli, da bi jo Bog vzel”.
“In kaj si ji rekel ti”? sem vprašal.
“Noni sem rekel samo: 'Dejmo, dej, nona'”!, mi
je povedal in še dodal, da je opazil, kako nona
poje samo malo sladoleda in ničesar drugega več.
Sladoled sva ji kupovala sredi zime na bencinski
črpalki, na to idejo je prišel sin. Ko je mama um-
rla, je bil na vrsti oče, spet smo romali vsak dan,
spet sem sina in hčerki po navadi pustil, da so se
pogovarjali in molčali z njim oni, bolj vesel jih je
bil kot mene, onemogel na postelji. Sin mi je v
avtu po navadi povedal, kaj mu je moj tata in nje-
gov nono pripovedoval, najraje ga je spraševal o
vojni, Afriki, a znal mu je slikovito pripovedovati
tudi o pticah in gozdu, ki ga imajo vsi otroci radi.
Moj oče je poznal ptice, jaz jih ne, razen nekaj iz-
jem, taščice, recimo, ki jo pozimi rad vidim na
vrtu.
Trpljenje ni nikdar lepo; že stari Latinci so pove-
dali, da je starost že sama po sebi bolezen, pa ven-
dar je lepo, če naredimo starost znosno.
Pred dnevi me je neka znanka opozorila, da danes
nihče ne govori rad o starosti in še manj o smrti,
pa tudi v naših medijih, da se malo govori o tem,
pa čeprav se naša družba stara. Prijateljica Suzi, ki
se o tem pogovarja z mano, pravi, da se najbolj

boji samote, osamljenosti, onemoglosti v starosti;
bistra, kot je, še bolj čuti to praznino današnje
družbe, ki načrtno briše prisotnost starejših ljudi
v javnem življenju. Da o bolnikih in revnih niti
ne govorimo! V decembru postane Suzi še bolj
otožna, a sam ji skušam dopovedati, da se premalo
zavedamo bližine ljudi, s katerimi živimo.
Ko sem to razmišljal te dni, sem šel poiskat misli
papeža Frančiška izpred treh let, ko je spregovoril
prav o tem. Ob neki splošni avdienci je vernike
pozval, naj spoštujejo starejše, ki jih ne smejo
obravnavati kot “vesoljce”. Kot je še opozoril, je
zanemarjanje starejših smrtni greh.
“Starejši niso vesoljci”, je številnim vernikom pred
tremi leti dejal Frančišek in dodal, da bomo slej
ko prej vsi stari in smo si torej enaki. “Družba, ki
zavrže starejše, nosi v sebi virus smrti”, je takrat
opozoril.
“Kjer se starejših ne spoštuje, tudi ni prihodnosti
za mlade”, je poudaril in opozoril, da, če se ne
naučimo skrbeti za starejše in jih spoštovati, “bo-
do tudi z nami nekoč ravnali enako”. Slovenska
tiskovna agencija je še zapisala, kako je takrat pa-
pež ocenil, da se je v zadnjih desetletjih življenjska
doba podaljšala, a človeško srce se v tem času ni
dovolj razširilo, da bi sprejelo leta, ki so bila do-
dana življenju. Papež Frančišek je še dodal, da se
uspešnost družbe meri tudi s tem, kako ravna s
starejšimi in kakšno mesto jim namenja v skup-
nosti. Obsodil je torej našo moderno družbo, ki
potihoma odrinja starejše.
Nekateri, ki berejo te vrstice, podtikajo, da se grem
poceni moraliziranja, češ da je sicer res tako, a da
se ne da ničesar narediti, taka družba, da pač smo,
tako pač je in pika. Gre za tisti nečloveški cinizem,
ki ne pelje nikamor, ampak vodi ljudi, da vidijo
samo sebe, vse presojajo po sebi in tudi obsojajo,
ko bi bilo bolje in lepše, če bi najprej sebe pogle-
dali zjutraj v ogledalo in se vprašali, ali si še lahko
brez očitkov vesti pogledajo v oči. Sami sebi. Če
lahko gredo še v miru spat. Vsak dan znova.
Pred časom sem pisno čestital akademiku prof.
dr. Marku Noču za izjemen zapis, v katerem je kot
velik zdravnik - strokovnjak razložil, kdo krade in
kako ter zakaj se to dela v obubožanem sloven-
skem zdravstvu. Ko se mi je zahvalil za nekaj iskre-
nih toplih besed, je zapisal prav to, da je že toliko
star, da gre rad mirne vesti spat. Nobenih velikih
in praznih besed, ampak preprosto in povedno.
Te dni je najstarejša hčerka odnesla od doma na
svoj novi dom hlevček, “štalco”, za jaslice, ki jo je
tik pred odhodom v večnost naredil pokojni oče
vsem trem otrokom, vsakemu svojo; kot preko-
morec je v živo videl Bližnji vzhod. Pomislil sem,
da se staramo vsi. In da je lepo, če smo prijazni
drug do drugega, topli, solidarni. Ne samo v
božičnem času.
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